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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
 رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشورگفت: مسئولان ، گروه های 
سیاسی و آحاد مردم مراقب تلاش های دشمن برای این تفرقه افکنی ها 
باشند. استفاده از تعابیر دشمن شادکن و تولید دوقطبی های خطرناک 
به ضرر خط مقاومت و ملت عزیز ماست. حجت الاسلام حاج علی اکبری 
پیش از ظهر دیروزدر مراسم چهل و یکمین سالروز ورود امام خمینی)ره( 
که در حرم بنیانگذار انقلاب اسلامی برگزار شد، در سخنانی ضمن تبریک 
فرارسیدن چهل و یکمین فجر انقلاب اسلامی، گفت: نکته  مهمی که باید 

به آن توجه ویژه شود این است که دهه فجر امسال حال و  هوای ویژه ای

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: دستگاه های 
قانونی کشور باید زمینه حضور و مشارکت معنادار آحاد جامعه را در 
هریک از عرصه های سیاسی، اجتماعی و اقتصادی از تشکل ها، انجمن 
ها و مراکز خیریه فراهم کنند.  معصومه ابتکار روز شنبه در اختتامیه 
هشتمین نشست منطقه ای تشکل های اجتماعی زنان و خانواده این 
معاونت که در هتل المپیک تهران برگزار شد،  با اشاره به حمایت های 
فنی و همچنین حقوقی دولت از سمن ها افزود: امروز سازمان های 

مردم نهاد )سمن ها( برای دولت از جایگاه ویژه ای برخوردار است و

رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور:

مراقب باشیم گرفتار دوقطبی سازی های 
دشمن شادکن نشویم

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده:

 دستگاه های قانونی باید زمینه 
مشارکت معنادار جامعه را فراهم کنند 
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رئیس جمهور در جلسه شورای عالی فضای مجازی:

راه و مسیر امام)ره( را باهدایت های 
رهبرانقلاب ادامه خواهیم داد

مجلسی ها چقدر می توانند به بهار اقتصادی کمک کنند  

انتخابات مجلس و عیار  
وعده های اقتصادی
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 انتظار می رود مهم ترین وعده  و شعارهای نامزدهای انتخابات یازدهمین دوره مجلس در بخش اقتصاد و حول محور 
اشتغال زایی و توسعه و آبادانی در حوزه انتخابیه مطرح شود؛ وعده هایی که باید منطبق بر قوانین بودجه و برنامه های 
توسعه ای باشد در غیر این صورت امکانی برای تحقق نمی یابد. فرایند انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از 

چهاردهم آذرماه با ثبت نام نامزدهای نمایندگی به طور رسمی کلید خورد. پس از اعلام تایید صلاحیت ها، انتقادات بسیار

امام  حضرت  ورود  سالروز  گرامیداشت  با  رئیس جمهور 
خمینی )ره( به کشورمان، گفت: بی تردید راه و مسیر امام 
خمینی )ره( را با هدایت های مقام معظم رهبری ادامه خواهیم 

داد تا به مطلوب انقلاب دست یابیم. حجت الاسلام حسن 
روحانی روز شنبه در جلسه شورای عالی فضای مجازی، با 

اشاره به اینکه مردم ایران در ۲ مقطع منتظر بازگشت و دیدار

رکورددار رای آوری مجلس چه کسی است؟
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استاندار قم گفت: در طول یک سال و نیم گذشته مسائلی که می توانست با بی تدبیری به 
بحران امنیتی تبدیل شود با مدیریت به موقع کنترل شده است. بهرام سرمست روز شنبه به 
مناسبت دهه فجر در جمع خبرنگاران اظهارداشت: بحران های امنیتی که در ۱۸ ماه گذشته 
در برخی شهرهای کشور ایجادشده در این استان رخ نداده که نشان از انسجام به موقع 
دستگاه ها و ظرفیت بالای مشارکت های مردمی دارد. سرمست تاکید کرد: این انسجام درونی 
در مدیریت سیلاب های ابتدای سال و برگزاری انبوهی از مناسبت های ملی و مذهبی در این 
استان هم موج می زند. وی یادآور شد: استفاده از تمام ظرفیت های دخیل در مساله امنیت از 
رویکردهای استانداری قم است و دراین بین توسعه مشارکت های مردمی جایگاه ویژه ای دارد.
وی عنوان داشت: هر یک از مسائل فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی درصورتی که 

به موقع پاسخ داده نشود ممکن است به یک مبحث امنیتی تبدیل گردد. سرمست عنوان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تا این لحظه، هیچ مورد از شیوع ویروس کرونا در 
کشور، گزارش نشده و در استان قم نیز یک مورد علائم این ویروس گزارش شده بود که 
پاسخ تمامی آزمایش ها منفی بود و در استان نیز شاهد این موضوع نیستیم.  دکتر محمدرضا 
قدیر عصر دیروز درگروه کاری سلامت و امنیت غذایی استان قم با حضور استاندابا اشاره به 
شیوع ویروس کرونا در کشورهای مختلف اظهارداشت: این بیماری به شدت واگیردار است 
و کشورهای بسیاری گرفتار این ویروس شده اند. وی بیان داشت: تا این لحظه، هیچ مورد از 
شیوع ویروس کرونا در کشور، گزارش نشده و در استان قم نیز یک مورد علائم این ویروس 
گزارش شده بود که پاسخ تمامی آزمایش ها منفی بود و در استان نیز شاهد این موضوع 
نیستیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به علائم این بیماری گفت: مهمترین علائم 
ویروس کرونا، تب و اختلال در سیستم تنفسی است که با پیشگیری می توان از گسترش آن

استاندار قم:

قم در ۱8 ماه گذشته هیچ مساله امنیتی نداشته است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

هیچ موردی از ویروس کرونا در قم مشاهده نشده است

باید انتخابات 
به مظهر وحدت ملی 
تبدیل شود

سخنگوی شورای نگهبان: 

۲ هزار داوطلب دیگر تاییدصلاحیت شدند

امیر سرتیپ کیومرث حیدری:

نیروی زمینی ارتش، پنجمین قدرت زمینی دنیا است
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 وعده های سرخرمن را بشناسیم

حسین کمالی:

با سوءمدیریت »نعمت«ها را به »نقمت« تبدیل کرده ایم

مردم در انتخابات ها رفتار غیرقابل پیش بینی دارند

اصلاح طلبان در 1۵8 حوزه هیچ کاندیدایی ندارند

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

رد صلاحیت نمایندگان
 و آثار آن

رد صلاحیت نمایندگان مجلس اگرچه در ادوار گذشته هم سابقه 
داشته است اما این بار با این گستردگی معنای دیگری پیدا کرده و 
قلب مردم علاقمند را فشرده و جیغ آنها را در آورده است.  حدود 

یک سوم رد صلاحیت شاید بی سابقه بوده است. آیا این مطلب با شعار مجلس در رأس امور است و 
نمایندگان عصاره فضائل ملت اند جور در می آید؟ وقتی یک سوم نمایندگان رد صلاحیت شوند آیا 
مردم نمی پرسند که در مدت قریب به چهار سال این نمایندگان چگونه انجام وظیفه می کرده اند؟ 
نمایندگان در باقیمانده دوره چه احساسی نسبت به آنها دارند؟ آیا بقیه نمایندگان خودشان را پاک تر 
به حساب می آورند؟ آیا رد صلاحیت شدگان در این مدت باقیمانده دل و دماغی برای کار دارند؟ و در 
نتیجه آیا عملًا این مدت باقیمانده برای کشور اتلاف وقت، بلکه اضرار به بیت المال نیست؟ مگر آنها 
چه انسانهای پاکی باشند که علیرغم پذیرش اتهام، و شاید جرم برای کشور دلسوزی کنند و اگر چنین 

باشد پس چرا رد صلاحیت شده اند؟
علاوه بر تأثیرات داخلی، وجهه خارجی آن را هم باید در نظر گرفت. با دید خوشبیانه می شود گفت 
که نظارت شورای نگهبان تا چه اندازه دقیق است که بدون رعایت مسائل جناحی هر که کار خلاف 
کند او را رد می کند، یا می توانند ادعا کنند که اگر سختگیری شورای نگهبان نبود از این هم بدتر می 
شد. اما نگاه بدبینانه این است که مجلس معجزه می کند که نمایندگان تأیید شده را ظرف این مدت 
کوتاه به این روز می اندازد! یا باید گفت چقدر فساد گسترده شده، یا تا چه اندازه نظارت کمرنگ، که 
خود نمایندگان که کارشان نظارت است گرفتار فساد می شوند. یا از این مهمتر آنقدر وضعیت نظارت 
ضعیف است که آنها امیدوار می شوند اگر خلافی کنند ممکن است از انظار پوشیده بماند. آنطور که 
شورای نگهبان توضیح داده است بحث سیاسی و جناحی مطرح نبوده و عمدتاً رد صلاحیت ها به 
خاطر عدم التزام به قانون اساسی، اخلاق، و مسائل مالی بوده است. در هر حال اگر شورای نگهبان 
خلاف بگوید نمایندگان رد صلاحیت شده می توانند احقاق حق و شکایت کنند. سکوت آنها دلیل بر 

پذیرش است و این نه تنها جای خوشحالی ندارد بلکه باید بر آن گریست.
سؤال جدی این است که چراچنین می شود؟ می توان در این زمینه فروضی را در نظر گرفت و 

سؤال کرد که:
آیا ساختار کشور اشکال دارد که علیرغم همه دقت ها و کوشش ها در روند انتخابات نتیجه این 
چنین می شود که مایة شرمساری است. برای تغییر ساختار انتخابات آیا بیش از اصلاح قانون 
انتخابات باید فعالیتهای دیگری بشود؟ این هنر نیست که در هر سه قوا ما با اینهمه تخلف مواجه 

باشیم؛ هنر در آن است که پیشگیری کنیم و نگذاریم چنین مواردی پیش آید.
آیا این تخلفات عدول از قانون و قانون اساسی است؟ بدیهی است که نمایندگان به هنگام ثبت نام 
و هم وقتی تأیید صلاحیت شدند بارها التزام به قانون اساسی را امضا، و از چند صافی عبور کرده اند؟ 

پس چرا چنین شده است؟ آیا آنها دروغ گفته اند؟
آیا اشکال کار رد صلاحیت شده ها در مخالفت آنها در راهبرد کشور است یا در راهکار؟ بدیهی است 
اشکال و انتقاد آنها در راهبرد، خلاف قانون اساسی است، و آنها التزام خود را قبلًا اعلام کرده اند. اما 
در راهکار می توانند اظهار نظر کنند. نصیحت ائمه مسلمین که در شرع به آن تأکید شده مؤید این 
مطلب است. باید مشخص شود که آیا اشکال شورای نگهبان به صلاحیت نمایندگان نسبت به اظهار 
نظرهای راهکاری آنها است؟ اگر چنین است این تفکیک در ارزیابی بین راهبرد و راهکار با چه ملاکی 
در شورای نگهبان صورت گرفته است؟ سخنگوی شورا به گونه ای سخن می گوید که به این مسائل 
واقف بوده است و رد صلاحیت ها به خاطر اظهار نظرهای کارشناسی نبوده است.  آیا رد صلاحیت 
ها به خاطر سوء استفاده مالی است؟ اگر چنین است باید پرسید که این امر چگونه اتفاق می افتد؟ 
نمایندگان بر حسب اصل 75 قانون اساسی حتی حق ارائه طرحی که بار مالی داشته باشد را ندارند. 
پس چگونه می شود که درگیر فساد مالی می شوند. اگر با عوامل دولتی زد و بند نداشته باشند آیا به 
چنین اقداماتی دست می زنند؟ البته ممکن است مستقیماً با عوامل دولتی همکاری نداشته باشند 
بلکه با واسطه و از طریق بخش خصوصی گرفتار شوند. باز سؤال این است که آیا بخاطر رانت خواریها 
در سایر قوا نیست که آنها اوضاع را آنچنان می بینند که تحریک می شوند و پیش خود می گویندکه 
حال که چنین است چرا آنها از این خوان گستردة غیرمشروع بهره نبرند؟ یا به خاطر دَینی است که 
برای آمدن به مجلس به گردن گرفته و به عده ای وامدار شده اند و باید برای پرداخت دَین خود به هر 
دری بزنند. پس باید نسبت به این عوامل مستقیم و غیر مستقیم در کنار رد صلاحیت نمایندگان 
تحقیق کرد و فقط نمایندگان را محکوم نکرد و شرکای جرم را هم مشخص کرد. ممکن است شورای 
نگهبان بگوید که در این زمینه دیگر وظیفه ندارد. اما مشوه شدن چهره انتخابات با این اقدام و ایجاد 
یأس در انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان وظیفه ای را بر آنها بار می کند که باید با کمک دستگاه 
قضا در تطهیر فضای انتخابات بکوشند. آیا رد صلاحیتها اخلاقی است؟ باید بدانیم که شرط سپردن 
مسئولیت به نمایندگان مانند سایر مسئولیت ها قبل از تقید به دین و دینداری داشتن صدق و ادای 
امانت است. این را سابقه کار و تحقیقات محلی و اجتماعی، و استحکام و جامع بودن قانون انتخابات 
قبل از ورود به مجلس می تواند تا حدودی روشن کند. اما باید پرسید که چه جوی در این چهار سال 
در مجلس حاکم است که نماینده ای متمایل می شود دو اصل صداقت و امانت را نادیده بگیرد. رفتار 
غیراخلاقی دیگر از قبیل اهانت و پرخاشگری جای خود دارد. البته خشمگین شدن اگر به خاطر کار 
شخصی باشد مذموم است اما اگر به خاطر کار مردم باشد به شرط اینکه اسائه ادبی صورت نگیرد 
ممدوح هم هست. آیا شورای نگهبان خیلی سخت می گیرد، یا آرمانی فکر می کند و با جامعه و درون 

جامعه نیست؟ که بعید است چنین باشد و سخنگو آن را نفی می کند.
آیا مجازات با ارتکاب عمل خلاف از هر نوع آن، متناسب نیست که مانند بقیه خلاف کاران این 
افراد هم می گویند به ارتکابش می ارزد و سودی که از بابت نمایندگی به دست می آورند با مجازاتی که 

دریافت می کنند توجیه پذیر است؟
در کشور اگر حزب بود بار این تنش را به عهده می گرفت و خود، هم نامزدهای خوب را معرفی، و هم 
بر عملکردش در آغاز و در طول کار نظارت می کرد تا کار شورای نگهبان کم شود و این همه مسئولیت 
به عهده آن نیفتد، به نظر می رسد نقش مدیریت در مجلس را مانند هر سازمان دیگر نباید دست کم 
گرفت. درست است نمایندگان در کار خود مستقل و نسبت به اظهار نظرها آزاد هستند، اما نظام 
مدیریتی مجلس باید مشکل داشته باشد که ظرف چهار سال چنین بروندادی را به جامعه عرضه می 
کند. پس باید به خود مجلس، قوانین یا آئین نامه های حاکم بر اداره آن باز گشت و آن را اصلاح کرد.
* استاد دانشگاه تهران

غلامرضا فدایی*

عکس/محمدحسین موحدی نژاد

در آستانه چهل ویکمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی؛

رهبر انقلاب در مرقد امام خمینی)ره( وگلزار 
شهدا حضور یافتند

همزمان با آغاز دهه فجر و در آستانه چهل ویکمین سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در مرقد مطهر امام عظیم الشأنِ ملت ایران حضور یافتند و با قرائت 
نماز و قرآن یاد آن عزیز سفر کرده را گرامی داشتند.  به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با حضور بر مزار شهیدان عالی مقام آیت الله 
بهشتی، رجایی، باهنر و شهدای حادثه هفتم تیر، علوّ درجات آنان را از خداوند متعال مسئلت کردند. 
رهبر انقلاب اسلامی سپس در گلزار شهیدان حضور یافتند و با درود و سلام به ارواح مطهر مجاهدان 

راه خدا و مدافعان عزت و اقتدار ایران اسلامی، برای استمرار حرکت پرافتخار ملت ایران دعا کردند.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

 ویروس شایعه از ویروس کرونا
 خطرناک تر است

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در صفحه اینستاگرام خود از مردم خواست به اخبار کذب 
و شایعات درباره ویروس کرونا توجه نکنند زیرا به گفته وی، ویروس شایعه می تواند از ویروس کرونا هم 

خطرناک تر باشد. 
سعید نمکی روز شنبه در این پست اینستاگرامی نوشته است:  در نامه ای از دکتر جهانگیری 
خواستم تا هرگونه تردد بین کشور ایران و چین تا اطلاع ثانوی ممنوع شود. عصر دیروز جلسه ای 

اضطراری تشکیل شد و با حمایت مستقیم ایشان تمام پروازها رفت و برگشت به چین لغو شد.
وی افزود:  تا پاسی از شب با روسای دانشگاه ها در حال تماس و گفت  وگو بودم و در هیچ نقطه 
از کشور خبری از کرونا ویروس نبود. به گفته نمکی، هرچند ویروس کرونا مرز نمی شناسد اما تمام 
مرزهای کشور تحت کنترل و نظارت همکارانم قرار دارد و شبانه روز در حال انجام تست های لازم 
هستند. صبح اول وقت هم از معاونانم خبر گرفتم و خوشبختانه هنوز هم خبری از ورود این ویروس 
به کشور نیست. وزیر بهداشت افزود: در این بین لازم است یادآوری کنم که نباید به اخبار کذب و 
شایعات درباره این ویروس توجه کنید. چراکه ویروس شایعه می تواند از کرونا هم خطرناک تر باشد. 
به شما اطمینان می دهم که هرگونه مورد ابتلا بلافاصله و مستقیم به مردم اطلاع رسانی خواهد شد.

نمکی ادامه داد: ما برای کنترل این ویروس به همراهی و همکاری همه شما نیازمندیم و باور داریم 
که این موضوع با اطلاع رسانی صحیح و به موقع و رعایت نکات بهداشتی و پیشگیرانه محقق خواهد 

شد. همواره تن درست و در امان باشید.

وزیر نیرو :

مردم نباید دغدغه تامین آب و برق را
داشته باشند

وزیر نیرو گفت: مردم نباید برای تامین دو کالای راهبردی و مهم آب و برق، به ویژه در شرایط تحریم 
دغدغه ای داشته باشند. 

»رضا اردکانیان«  هم زمان با نخستین روز دهه فجر افزود: رفع نگرانی و دغدغه هموطنانمان از 
موضوع آب و برق مسوولیتی بزرگ و مهم است.   وی با بیان اینکه دوازدهم بهمن ماه و آغاز دهه فجر به 
دلایل مختلف برای همه ما بسیار مبارک است، اظهار کرد: رهبر کبیر انقلاب، حضرت امام )ره( بسان 
یک هنرمند چیره دست همه "من"ها را به "ما" تبدیل کرد و از این طریق منیت زورگویان و ظالمان 
آن زمان را شکست، آنها را به زانو درآورد و همواره در این چهار دهه در بزنگاه های مختلف، این میراث 
گرانقدر امام)ره( و حرمت خون شهدا بوده که به کمک انقلاب آمده است. وزیر نیرو با اشاره به اینکه 
ملت متحد، هماهنگ و یکپارچه ایران هرجا اقتضا کرده در مقابل زورگویی های دنیای ظلم ایستادگی 
کرده است، ادامه داد: هنوز حلاوت حضور یکپارچه هم وطنان در همه شهرها و آبادی های کشور در 
مراسم تجلیل از سرباز وطن سردار شهید سپهبد سلیمانی در کام هاست. وی افزود: راهپیمایی ۲۲ 
بهمن امسال که مصادف با چهلمین روز شهادت سردار سلیمانی و همرزمان اوست با شکوه هر چه 
تمام تر برگزار خواهد شد و انرژی فراوان دیگری به موتور انقلاب تزریق می شود و دنیا شاهد این تجلی 
و راهپیمایی گسترده که جلوه ای از "ما" است، خواهد بود. اردکانیان ادامه داد: ملت ایران نشان داده 
که به هیچ وجه متوقف نشده و هرچند درگیر مشکلاتی هست اما از حرکت در جهت هدف قبلی خود 

تغییر مسیر نداده است.
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معامله قرن؛ تباهی سازش و مذاکره

اصل رژیم نژادپرست و شوم صهیونیست با ماهیت شرارت و خیانت و بر پایه ظلم وتجاوز به 
مردم مظلوم فلسطین و ملت های منظقه شکل گرفته است که تا به امروز  از ارتکاب هر نوع 
اقدامی تروریستی و ترویج فرهنگ ناصواب اشغالگری با حمایت و صحنه گردانی آمریکای 
خبیث و ایادی و همفکران زبون منطقه ای دریغ نکرده اند و به اقدامات جنایتکارانه در 
سرزمین قدس شریف که پایتخت همیشگی مردم مبارز و دلاور فلسطین، ادامه داده اند. 
امروز نیز همه اقدامات ناجوانمردانه و بزدلانه در منطقه غرب آسیا و انجام معاملات یک 
سویه به اتنفاع و سراسر ظلم همچون توطئه قرن علیه ملت بی دفاع و ستمدیده فلسطین، 
حاصل نه تنها سکوت مرگبار مجامع بین المللی و نهادهای به اصطلاح حامی حقوق بشر 
و دولت های مزدور و مرتجع منطقه و جهان نبوده، بلکه حمایت های آشکار و تمام قد 
آنان از رژیم اشغال گر قدس و هژمونی منفور عبری – غربی - عربی این اقدامات ذلیلانه 
را به بار آورده است. حمایت از انواع جنگ ها، کشتار ها و جنایات علیه ملت های مظلوم 
جهان به ویژه ملت آواره فلسطین، اهانتی آشکار بر ملت های آزاده جهان بوده است و 
استکبار صهیونیست جهانی با تمسک به حمایت های بی دریغ و جانانه همفکران مذموم 
اروپایی و منطقه ای، در صدد تثبیت و اجرای معامله نامشروع و غیرقانونی قرن هستند 
که این اقدام ظالمانه دولت خون آشام و تروریست ایالات متحده آمریکا خود سندی بر 
مجموعه اسناد شرارت ها، خباثت های تحمیلی با هدف واهی دفاع از ملت ها و شعار 
صلح و صیانت از حقوق بشر و کرامت انسانی در جهان است. طرح شیطانی معامله 
قرن، بار دیگر تاریخ ننگین و شرم آور رژیم کودک کش صهیونیستی و دسیسه های پلید و 
شوم استکبار جهانی را به تصویر کشیده است. این عبارت منفور مدتی است در منظومه  
واژه های سیاسی جهان با نیت شوم و مزورانه صلح بین فلسطین قهرمان و استکبار 
صهیونیست جهانی و تامین امنیت این شجره خبیثه رایج شده است. این معامله خیانت 
بار یکی از دهها جنایت و توهمات وحشیانه و غیر واقعی و ضد حقوق بشری آنان است. به 
قطع و یقین می توان گفت صهیونیست ها از همان ابتدای کار محاسبات غلطی را برپایه 
ظلم و تجاوز و توهم چیدند و ناامنی را بیش از گذشته در سرزمین های اشغالی ایجاد 
کردند که نتایج جنگ های موجود و این اقدام ستمکارانه خود موید این مطلب است. پر 
واضح است لابی های قمارباز صهیونیستی بار دیگر با تسخیر و تحقیر آمریکای مرعوب و 
تروریست، طرح دو دولت در سرزمین اشغالی و مذاکرات سازش را مختومه اعلام کردند و 
با حمایت کامل »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا و همراهی استکبار جهانی و اذناب 
منطقه ای اندیشه برپایی دو کشور را تا ابد مدفون کردند و با این اقدام شنیع  علاوه بر 
زیر سوال بردن فلسفه تعیین سرنوشت ملت ها توسط خودشان و نهادینه نمودن نقض 
آشکار حاکمیت سرزمینی و ارج دادن به تجاوزگری نشان داد که مذاکره با دشمن همیشه 
نادرست بوده و هست زیرا با ارائه معامله قرن، آمریکایی ها سازشکاران را بدون هیچ نتیجه 
ای پس از نزدیک 3 دهه مذاکره رها کردند و با تصمیم یک جانبه و خصمانه تمامیت و 
حاکمیت قدس شریف را به رژیم غاصب واگذار کرده و  تسلط بر بلندی های جولان برای 
پیش بردن اهداف منطقه ای را به رسمیت شناخته است . البته خیال واگذاری قبله اول 
مسلمین جهان به جرثومه فساد و رژیم سفاک صهیونیستی، خیالی پریشان و متوهم گون 
و محکوم به شکست است و یقینا ملت مبارز فلسطین با حمایت جبهه شجاع مقاومت و 
همگرایی ملت ها و دولت های مسلمان و مومن منطقه ذیل منویات و رهنودهای حکیمانه 
مقام معظم رهبری موجبات دلگرمی مردم فلسطین بوده و به فضل خدای سبحان مانع 
از سرانجام این نوع توهمات و خیال های باطل خواهد بود و با مقاومت شجاعانه و اتحاد 
در برابر رژیم صهیونیستی، این نقشه شوم را شکست خواهند داد. نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران، وحدت و ایستادگی  کشورهای اسلامی و ملت های شجاع و آزاده در برابر 
توطئه های آمریکای تروریست و رژیم منحوس و اشغالگر قدس، تنها راه نجات و رهایی 
از چنگال چدنی مخمل نمای دشمنان ملت عزیز و مظلوم فلسطین می داند و از همه 
نسل جوان و انقلابی فلسطین نحر تا بحر و ملت های آزاده و مسلمان جهان می خواهد 
با هوشیاری و بصیرت علاوه بر  از شناسایی صحنه گردانان این اقدامات شوم و مقابله با 
عوامل آنان، حمایت آشکارا از ملت های مظلوم فلسطین، یمن، سوریه و دیگر ملت های 
ستمدیده به منظور دستیبابی به کرامت انسانی و حقوق حقه از هیچ تلاشی فروگذار 
نباشند وتا نابودی رژیم صهیونیستی از جهاد و مقاومت بر جای متوقف نشوند.     ان 

شاءالله پیروزی نزدیک است. 
کارشناس مسائل خاورمیانه و غرب آسیا 

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی:

تخریب مجلس تخریب یکی از پایه های 
انقلاب و نظام است

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی در مجلس تاکید می کند افرادی برای رسیدن به 
مجلس روش تخریبی را انتخاب کردند که نتیجه آن جز زیر پا گذاشتن اساس نظام و 
انقلاب نیست.  غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی  ، با اشاره به هجمه هایی که علیه مجلس 
صورت گرفته است، گفت: متاسفانه همچنان رقابت در ایران به صورت آماتور صورت 
می گیرد و به جای اینکه حرفه ای، ایجابی و براساس ارائه برنامه باشد، بیشتر از روش 
تخریبی استفاده می شود. نماینده مردم رشت در مجلس دهم شورای اسلامی با بیان 
اینکه تخریب نهادهای کشور هدف قرار گرفته است، ادامه داد: در کارزار رقابت متاسفانه 
تخریب نهادها و ستون های انقلاب در دستورکار قرار گرفته است، این در حالی است که 
مجلس متناسب با شرایط سخت اقتصادی و درآمدی کشور تلاش کرد در کنار دولت قرار 

بگیرد تا کشور به نحو احسن اداره شود.
انقلاب و نظام را خرد و خمیر نکنید

این نماینده مجلس تاکید کرد: با وجود عملکرد قابل دفاع و اثرگذار مجلس، افراد و 
گروه هایی برای راه پیدا کردن به مجلس، تمام دستاوردهای انقلاب و نظام را زیر پا می 
گذارند، بنده به آنها توصیه می کنم برای رسیدن به مجلس انقلاب را خُرد نکنند، نظام را 
خمیر نکنند و همه را زیر پا نگذارند، چراکه مجلس از جمله نهادهای ارزشمند برای انقلاب 
است. وی بیان داشت: عملکرد مجلس شفاف است، نمایندگان، هیات رئیسه و رئیس 
مجلس تلاش کردند در این شرایط و با توجه به امکانات و محدودیت ها بهترین تصمیمات 
را اتخاذ کنند، اما متاسفانه در رقابت های سیاسی و به دلیل نبود احزاب، اشخاص کوچک 
به رقابت انتخاباتی ورود کرده و عمدتا برای تبلیغات روش تخریبی، توهینی و فحاشی را 
انتخابات می کنند که نتیجه آن تضعیف روحیه مردم و ضرر و زیان زدن به نظام و انقلاب 
می شود. جعفرزاده ایمن آبادی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت تاکید کرد: دو 
فراکسیون دیگر هم به همین صورت عملکرده اند، همه دست به هم داده بودند تا کشور 
به نحو احسن اداره شود اما متاسفانه برخی برای ورود به مجلس از شیوه تخریبی استفاده 
می کنند. وی تصریح کرد: این افراد دانسته یا ندانسته، آگاهانه یا ناآگاهانه، مستقیم یا 
غیرمستقیم به یکی از پایه های بزرگ نظام حمله می کنند و آسیب می زنند، که نتیجه 
ای جز زیر پا گذاشتن انقلاب و نظام ندارد. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با اشاره به آخرین نطق رئیس مجلس گفت: در جلسه آخر شاهد بودیم که دکتر 
لاریجانی گزارش مختصری از عملکرد مجلس دهم ارائه کرد، این نکته حائز اهمیت است 
که نمی توان لیستی از حدود ۲00 قانونی که در مجلس دهم تصویب و باعث شد بسیاری 

از مشکلات کشور حل و فصل شود را نادیده گرفت.

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی:

راهپیمایی۲۲ بهمن فرصتی برای تبلیغات 
انتخابات نیست

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس تاکید دارد که نباید با اقدامات انتخاباتی 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن، ذهن مردم را از موضوع اصلی یعنی پشتیبانی از اصل نظام  
منحرف کرد.   عزت الله یوسفیان ملا با اشاره به ضرورت حضور پرشور مردم در راهپیمایی 
۲۲ بهمن، گفت: مردم با حضور چندین باره در راهپیمایی های مختلف که می توان 
از آن ها به عنوان رفراندوم یاد کرد، ماهیت و اصل نظام را تایید کردند، حضور میلیونی 
مردم در مراسم تشییع پیکر پاک شهید سردار قاسم سلیمانی و یارانش بار دیگر انقلاب و 
نظام را بیمه کرد. عضو کمیسیون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس با تاکید بر هر چشم 
عدالت بینی پیام راهپیمایی عظیم شهید سلیمانی را دیده است، عنوان کرد: به هر حال 
کشور در هر بازه زمانی شرایط خاصی بر کشور حاکم است که نباید این مسائل را به 
جریان اصلی نظام و انقلاب نزدیک کرد یا پیوند زد. نماینده مردم آمل در مجلس دهم 
شورای اسلامی با اشاره به اهمیت انتخابات در کشور، گفت: انتخابات مسئله جدی و 
قطعی در کشور است و هر کسی حق  دارد در صورت احراز صلاحیت وارد عرصه رقابت 
شود اما نباید از راهپیمایی های 9 دی و ۲۲ بهمن به نفع انتخابات استفاده کرد، این 
کار قطعا ظلم به اصل نظام و اصل حاکمیت است. وی تاکید کرد: بنابراین مسئولین 
باید توجه داشته باشند تا از هرگونه ورود به مسائل انتخاباتی، مسئله شخصی و غیره به 
راهپیمایی ۲۲بهمن جلوگیری شود، از سوی دیگر کاندیداها نیز اجتناب کنند، پوستر 
تبلیغاتی در این راهپیمایی نیاورند چرا که منحرف کردن ذهن مردم از اصل و ریشه  
نظام واقعا گناه نابخشودنی است. عضو فراکسیون نمایندگان ولایی در مجلس گفت: 
راهپیمایی ۲۲ بهمن صرفا جشن پیروزی  انقلاب اسلامی است برای اینکه ماهیت این 

روز مخدوش نشود نباید به سمت و سوی تبلیغات انتخاباتی رفت.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:

تمامی جریان های سیاسی باید در انتخابات 
نامزد داشته باشند

معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: دولت به دنبال برگزاری یک انتخابات پرشور و 
باشکوه است که در آن تمامی سلایق و گروه های سیاسی مشارکت حداکثری و نامزد 
داشته باشند. حسینعلی امیری در جمع خبرنگاران افزود: انتخابات دارای سه رکن 
مردم، مجری و ناظر است و دولت در انتخابات پیش رو به عناون یک مجری بی طرف 

فعالیت می کند.

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس: 

همه جریانات سیاسی فرصت حضور در 
مجلس را داشته باشند

یک عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه باید همه 
جریانات سیاسی فعال در چارچوب نظام فرصت حضور در مجلس را داشته باشند گفت: 
امیدواریم شورای نگهبان در فرصت باقی مانده در روند احراز صلاحیت کاندیداها تجدید نظر 

کند.
ابوالفضل سروش با اشاره به برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی برای 
نقدی ۲90 کرسی با بیان اینکه باید مجلس عصاره  فضایل ملت، محل تضارب آراء و نظرات  
اقشار مختلف مردم باشد، اظهارداشت: مجلس باید محل تلاقی تفکرهای  موجود در جامعه 
باشد، هرچه تضارب و تکثر آرا در بهارستان به عنوان خانه ملت  بیشتر باشد نه تنها دیدگاه  کل 
جامعه در آن  سهیم تر خواهد بود که قوانین مصوب مجلس از پختگی، دوراندیشی و وسعت  
شمول بیشتری برخوردار خواهند شد. به گفته وی، یکی از بایدهای مهم در شکل گیری 
مجلسی پویا و تکثر آرا، میدان دادن  به همه  تفکرها، قشرها، صنف ها و جریانات سیاسی برای 
حضور در رقابت های  یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی است، همه جریانات و تفکرات 
و گروه هایی که نظام جمهوری اسلامی و قانون اساسی و اصل ولایت فقیه را قبول دارند 
باید فرصت برابری برای رقابت نزد مردم داشته باشند و مردم به عنوان بهترین  داوران، خود 
تشخیص خواهند داد که چه فرد یا افرادی نیازها و خواسته های آنها را به درستی نمایندگی 
خواهد کرد.  نماینده تهران با انتقاد از ردصلاحیت های شورای نگهبان گفت: در این دوره 
از رقابت های انتخاباتی روند شورای نگهبان در احراز صلاحیت کاندیداهای انتخابات چنان 
بوده که با رد صلاحیت بیش از 70 درصدی اصلاح طلبان در سراسر کشور مجال رقابتها از 
اصلاح طلبان در حداقل ۱57 حوزه انتخابیه سلب شده است و در ۱33 حوزه باقیمانده نیز 
کاندیداهای اصلاح طلب باید با خیل  عظیمی از رقبای اصولگرایشان به رقابت بپردازند، این 
آمار حکایت از این دارد که از همین حالا و هنوز انتخاباتی برگزار نشده حداقل ۱57 کرسی 
در اختیار طیف های مختلف جریان اصولگراست و در ۱33 کرسی باقی مانده هم اگر فرصت 
تنفسی برای اصلاح طلبان باشد، اقبال عمومی و قدرت مانور کاندیداها تعیین تکلیف خواهد 

کرد.
 سروش در گفت وگو با ایسنا ادامه داد: قطعا یکدستی مجلس و همفکری نمایندگان راه 
یافته به آن سبب بالندگی و رشد و ارتقای شأن مجلس نخواهد شد و خانه ملت را به خانه 
طیفی خاص محدود خواهد کرد، حال آن که باید مجلس به معنای کلمه خانه ملت باشد 
و هر تفکر و گروهی که زیر سایه  نظام جمهوری اسلامی قرار دارد را شامل شود؛ انتخابات 
بهترین زمان برای رسمیت  بخشیدن به این اصل است؛ اصلی که اگر بر اساس آن  انتخابات 
برگزار شود سبب تقویت وحدت ملی و همگرایی سیاسی ایرانیان خواهد شد. وی  یادآور شد: 
شورای نگهبان بر اساس قانون ملزم است تا روز بیست و دوم بهمن ماه جاری نتایج اعتراضات 
کاندیداهایی که صلاحیت شان در دوره اول احراز صلاحیت ها حاصل نشده است را اعلام 
کند، امیدواریم  شورای نگهبان با  در نظر گرفتن حق همه تفکرات و جریان های سیاسی 
رسمی درکشور در روند احراز صلاحیت کاندیداها تجدید نظر کند و زمینه را برای تشکیل 
مجلسی مترقی که محل حضور عقاید، نظرات و خاستگاههای رسمی و شناسنامه دار کشور 

است، فراهم آورد.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 سیاست خارجی زمین بازی رقابت های 
جناحی وسیاسی نیست

انتقاد  با  یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
بازی  به وزیر خارجه گفت: سیاست خارجی زمین  از حملات اخیر سیاسی و رسانه ای 

رقابت های جناحی و سیاسی در کشور نیست سیاست خارجی مقوله ملی است.
علی نجفی خوشرودی اظهار کرد: در شرایط فعلی به جهت مسائل داخلی و تحولات 
منطقه ای و بین المللی کشور بیش از هر زمان دیگری به آرامش، وحدت و همبستگی نیاز 
دارد. اتحاد و فضای بسیار مثبتی بعد از مراسم تشییع سردار سلیمانی ایجاد شد که متاسفانه 
علیرغم وجود آن فضا امروز شاهد تندترین و ناجوانمردانه ترین حملات سیاسی، رسانه ای و 

تخریبی علیه وزیر خارجه هستیم که این قطعا به نفع کشور نیست.
وی افزود: سیاست خارجی زمین بازی رقابت های جناحی و سیاسی در کشور نیست. 
تنظیم  و  خارجی  سیاست  حوزه  دلیل  همین  به  که  است  ملی  مقوله  خارجی  سیاست 
راهبردهای کلان در قانون اساسی در زمره اختیارات و مسئولیت های رهبری قرار داده شده 
است. این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به برگزاری انتخابات مجلس گفت: رعایت 
عدالت، انصاف، وجدان و مصالح ملی به خصوص در حوزه مسائل بین المللی و سیاست 
خارجی کشور امری است که باید مورد توجه همه جریانات سیاسی به خصوص در ایام 
تبلیغات انتخاباتی قرار گیرد. نجفی ظریف را سردار دیپلماسی توصیف کرد و افزود: همانطور 
که به درستی  لقب شهید سردار سلیمانی را سردار مقاومت و مبارزه با تروریسم گذاشتند گزافه 
نیست که ظریف را سردار دیپلماسی بدانیم. او دارای توانمندی های حرفه ای و تخصصی در 
حوزه سیاست خارجی  و مورد احترام بسیاری از شخصیت های برجسته داخلی و خارجی 
است. ممکن است هر کدام از ما سلایق مختلف سیاسی داشته باشیم اما نباید به تخریب روی 
آوریم. وی افزود: طبق روحیاتی که از آقای ظریف می شناسم و گفت و گوهایی هم که داشتیم 
او تلاشی برای پاسخ به این حجم گسترده از تخریب، توهین و جسارت نمی کند اما این نباید 
عاملی برای این رفتارها باشد؛ آن هم برای کسی که بارها مقام معظم رهبری از او تمجید و 
تعریف کرده و آنها را فرزندان نظام خواندند. این حجم از حملات توجیه پذیر نیست؛ امیدوارم 

در ادامه راه شاهد وحدت و همبستگی در داخل و پشتیبانی از سیاست خارجی باشیم.
 

معاون عمرانی وزارت کشور:

بیش از ۲۲ هزار پروژه عمرانی دهه فجر 
افتتاح می شود

 معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور از کلنگ زنی  و افتتاح بیش از ۲۲ 
هزار پروژه عمرانی در دهه فجر امسال خبر داد.

به  اهدایی  تجهیزات  و  ماشین آلات  از  رونمایی  مراسم  در حاشیه  »مهدی جمالی نژاد« 
شهرداری ها و دهیاری های کشور در جمع خبرنگاران گفت: وزارت کشور از محل عوارض 
سوخت منابع ریالی و مالی را به صورت ماهانه به شهرداری ها و دهیاری ها اختصاص می دهد 
و علاوه بر آن امسال اقدام به خرید بیش از پنج هزار دستگاه ماشین آلات، وسیله و تجهیزات 
برای پشتیبانی عمرانی و خدماتی از شهرداری های زیر 50 هزار نفر و دهیاری های سراسر 

کشور کرده است و در بودجه سال آینده هم این مسئله پیش بینی شده است.
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور همچنین در خصوص کلنگ زنی و 
افتتاح پروژه های عمرانی در کشور گفت: امسال در ایام دهه فجر در همه استان های کشور 
بیش از ۱۶500 پروژه عمرانی کلنگ زنی و افتتاح خواهد شد. که البته کلنگ زنی در این میان 
سهم اندکی دارد.  رییس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور افزود: علاوه برآن سازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور به همراه بسیج سازندگی کشور اقدام به اجرای طرح هایی 
را در قالب ۴0 هزار پروژه کرده اند که حدود ۶000 پروژه در این ایام افتتاح خواهد شد. 
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزارت کشور با اشاره به رشد 7۶ درصدی بودجه 
عمرانی کشور نسبت به سال گذشته خاطر نشان کرد: از جهت ریالی و اعتباری در سال جاری 
حدود 50 هزار میلیارد تومان در پروژه های عمرانی هزینه شده است. به گفته جمالی نژاد 
علاوه بر این رقم خود شهرداری ها و دهیاری ها نیز با توجه به ماهیت عمومی غیردولتی خود 
پروژه های متعدد عمرانی اجرا کرده اند که باعث شده است امسال هم از نظر تعداد و هم 
از نظر اعتبار شاهد یک جهش  عمرانی در عرصه شهرها و روستاهای کشور باشیم. وی با 
یادآوری فرسوده بودن ناوگان اتوبوسرانی کشور گفت: متاسفانه 79درصد از ناوگان اتوبوسرانی 
کشور نیاز به نوسازی و بهسازی دارد و در همین راستا تصمیمات خوبی خوبی با حضور معاون 

اول رییس جمهور و وزرای مربوطه اتخاذ شده است که امیدوارم بتوانیم آن ها را محقق کنیم.
 

قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی تاکید کرد

ممنوعیت استفاده از عناوین خادم و 
خادمیاری رضوی در انتخابات 

و  خادم  عناوین  از  استفاده  هرگونه  کرد:  تأکید  رضوی  قدس  آستان  تولیت  مقام  قائم 
خادمیاری آستان مقدس رضوی در تبلیغات و فعالیت های انتخاباتی ممنوع است.

در  که  رضوی  مطهر  حرم  خادمیاران  و  خادمان  گفت:  قهرودی   خاکسار  مصطفی 
دوره مجلس شورای  یازدهمین  انتخابات  فرآیند  در  برای شرکت  شهرستان های مختلف 
تبلیغات  از عناوین خادمی و خادمیاری در  به استفاده  نام کرده اند، مجاز  ثبت  اسلامی 
انتخاباتی نیستند. وی تصریح کرد: با توجه به جایگاه والا و ارزشمند خدمت در آستان ملکوتی 
حضرت امام رضا)ع( در قلوب مردم ولایتمدار ایران اسلامی با تأکید تولیت معزز آستان قدس 
رضوی برای پرهیز از هرگونه شائبه سیاسی این تصمیم گرفته شده و به دفاتر استانی نیز ابلاغ 
شده است. قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی افزود: استفاده از این عناوین در تبلیغات 
انتخاباتی مطابق قوانین مصوب آستان قدس رضوی تخلف محسوب شده و با متخلفین 

برخورد خواهد شد.

وزیر کشور:

فعلا هیچ موردی از کرونا در ایران نداریم
وزیر کشور از محدودکردن پروازها به چین خبر داد و گفت: بحث مراقبت های ویژه به 

خصوص در مناطق مرزی کنترل می شود.
»عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور درمراسم رونمایی از ماشین آلات و تجهیزات اهدایی 

به شهرداری ها و دهیاری های کشور در وزارت کشور 
درخصوص جلسه جمعه  شب گذشته با وزیر بهداشت درباره شیوع ویروس کرونا گفت: شب 
گذشته جلسه ای به درخواست آقای جهانگیری برای بیماری کرونا برگزار شد، وزارت بهداشت 
گزارش مفصلی ارائه داد و گفت فعلا هیچ موردی از کرونا در ایران نداریم ولی امکان ورودش 
با توجه به نوع مراوداتی که هست، وجود دارد. وی گفت: بنابراین بحث مراقبت های ویژه به 
خصوص در مناطق مرزی کنترل می شود و قرار شده است یک محدودیتی هم در پروازها به 
خصوص به چین انجام شود تا از این ایام عبور کنیم. وزیر کشور تصریح کرد: مهمترین مساله 

در ایران بحث پیشگیری است که راه های پیشگیری به خوبی در رسانه ها اعلام می شود.
وی از مردم درخواست کرد؛ اخبار و اطلاعات مربوط به ویروس کرونا را از خبرگزاری ها و 

رسانه های رسمی و  وزارت بهداشت دریافت کنند، چرا که شایعات در این زمینه زیاد است.

حضرت  ورود  گرامیداشت سالروز  با  رئیس جمهور 
امام خمینی )ره( به کشورمان، گفت: بی تردید راه و 
مسیر امام خمینی )ره( را با هدایت های مقام معظم 
رهبری ادامه خواهیم داد تا به مطلوب انقلاب دست 

یابیم.
حجت الاسلام حسن روحانی روز شنبه در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی، با اشاره به اینکه مردم 
ایران در ۲ مقطع منتظر بازگشت و دیدار امام و رهبر 
عزیزشان بودند، اظهار داشت: یکی از این ایام در سال 
۱3۴۲ بود که امام )ره( را دستگیر کردند و ایشان مدتی 
را در حصر و زندان سپری کردند و مردم در این روزها در 
سراسر کشور منتظر بازگشت حضرت امام )ره( بودند 

تا مجدداً از هدایت هایشان بهره مند شوند و در نهایت 
در ۱۶ فروردین ۱3۴۲ این موضوع محقق شد و امام 
به قم بازگشتند و برای استقبال از امام خمینی )ره( 

مراسم زیادی در شهرهای مختلف برگزار شد.
رئیس جمهور گفت: پس از سخنرانی امام راحل در 
۱3 آبان ۱3۴3 مجدداً ایشان را به تهران منتقل کرده 
و به ترکیه بردند و به مدت یکسال در شهرهای ازمیر و 
بورسا گذراندند و در نهایت به عراق تبعید شدند. طی 
این سال ها نیز مردم منتظر بازگشت امام خمینی )ره( 
بودند تا اینکه در مهرماه ۱357 اجازه ندادند امام )ره( 
در عراق بمانند تا اینکه ابتدائاً به قصد کویت و نهایتاً 
عازم پاریس شدند. روحانی در ادامه با بیان اینکه امام 
راحل پس از ۴7 روز از پیروزی انقلاب اسلامی، مردم 
را پای صندوق آرا دعوت کردند، گفت: مردم به دعوت 
امام، در فروردین سال 5۸ پای صندوق رأی آمده و به 
جمهوری اسلامی رأی آری دادند، لذا روز ۱۲ فروردین 

به عنوان روز جمهوری اسلامی ایران تعیین گردید.
ایران  مردم  نظر  مورد  نظام  اینکه  با  گفت:  وی 
جمهوری اسلامی بود، اما امام )ره( به این اتفاق نظر 
عمومی اکتفا نکرده و تأکید کردند که عنوان و ساختار 

سیاسی کشور به همه پرسی گذاشته شود.
به  راحل  امام  ورود  روز  بهمن   ۱۲ گفت:  روحانی 
کشورمان بود و ۱۲ فروردین با رأی مردم به عنوان روز 
تثبیت ماهیت نظام تعیین شد و ۱۲ آذر همان سال 
نیز قانون اساسی تثبیت شده و روز قانون اساسی 
به  توانست  ایام   3 این  بنابراین  می شود.  محسوب 
عنوان الگویی از نظام سیاسی را برای همه ملت های 

منطقه و جهان عرضه کند.

در  که  کسانی  همه  روح  به  گفت:  رئیس جمهور 
راه آرمان های امام راحل جان خود را فدا کرده و به 
شهادت رسیدند و در همه مراحل مختلف تا به امروز 
به پیروی از راه، منطق و آرمان های امام ایستادگی، 
شهامت و شهادت را برگزیدند که آخرین آنها سردار 
سلیمانی بود، درود می فرستیم. سردار سلیمانی راه پر 
افتخار شهادت را برگزید و توانست تحول بزرگی را در 
داخل و در سطح منطقه و جهان به وجود آورد.در ادامه 
جلسه شورای عالی فضای مجازی،  بخش اهداف 
شبکه ملی اطلاعات تا سال ۱۴0۴ به تصویب رسید. 
بر این اساس پوشش صد در صد جمعیت کشور برای 
دسترسی پهن باند سیار با سرعت متوسط ۱0 مگابیت 
باند  پهن  دسترسی  درصدی  پوشش ۸0  و  ثانیه  بر 
ثابت خانوارها با متوسط سرعت ۲5 مگابیت بر ثانیه 
می باشد. در این جلسه همچنین مقرر شد حداقل 
3 قطب مرکز داده در سه استان کشور ایجاد شود تا 

شبکه متوازنی در سراسر کشور داشته باشیم.
همچنین در این جلسه قرار شد کسب و کارها از 
اینترنت ۱00 مگابیت بر ثانیه برخوردار باشند و در 
بخش صنعت داخلی هم تولید گوشی های ساخت 
داخل به ۲0 درصد مصرف گوشی های کشور افزایش 
یابد و همچنین سالانه حدود 5 درصد رشد خودکفایی 

در زمینه تجهیزات شبکه ایجاد شود.
در جلسه شورای عالی فضای مجازی همچنین مقرر 
شد سهم اقتصاد دیجیتال و خرده فروشی الکترونیکی  
حدود ۱0 درصد اقتصاد کشور را شامل شود و خدمات 
پایه کاربردی داخلی تا سال ۱۴00 به طور کامل تأمین 

شود.

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی فضای مجازی:
راه و مسیر امام)ره( را باهدایت های رهبرانقلاب ادامه خواهیم داد

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای با محکومیت 
شدید رونمایی از طرح آمریکایی - صهیونیستی معامله قرن 
تاکید کرد: معامله قرن فرجامی جز شکست و فرورفتن در 

زباله دان تاریخ نخواهد داشت. 
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، در این بیانیه آمده است: اقدام اهریمنی 
رییس جمهوری رژیم تروریستی ایالات متحده آمریکا در 
رونمایی از طرح ظالمانه "معامله قرن" که پایمال سازی و 
نادیده گرفتن حقوق حقه ملت مظلوم فلسطین و چندپاره 
دولت جعلی  به  بخشی  آنها، مشروعیت  کردن سرزمین 
صهیونیستی، تضمین حاکمیت اسرائیل بر سرزمین های 
اشغالی، خلع سلاح حماس، لغو حق بازگشت آوارگان و 
سیاهه ای از مصادیق دیگر ظلم و تجاوز به فلسطین قهرمان 
را دنبال می کند، یکی از جنایات و خیانت های بی نظیر در 
تاریخ معاصر به شمار می رود. این بیانیه می افزاید: این طرح 
ننگین که چهره خبیث ترامپ و واقعیت پنهان کاخ سفید 
در ضدیت با امت اسلامی را بیش از هر زمان دیگر آشکار و 
سرسپردگی حاکمان دولت تروریستی و ضد بشری آمریکا 
در تامین خواسته های شیطانی رژیم صهیونیستی به ویژه 
در حوزه گدایی امنیت را در معرض قضاوت جهانیان قرار 
داد، خطای راهبردی دیگری در کارنامه سیاه آمریکایی ها 
بیانیه،  این  در  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  افزود. 

تولید تروریسم تکفیری و حمایت های همه جانبه و بی 
وقفه آمریکا از داعش، جبهه النصره و دیگر گروهک های 
تروریستی در قلب سرزمین های اسلامی را مقدمه ای برای 
فراهم سازی زمینه های جنایت رونمایی از معامله قرن و 
ایجاد شکاف و اختلاف بین کشورهای اسلامی به عنوان 
یکی از الزامات و پیوست های این طرح توصیف و تصریح 
کرد: معامله قرن نه تنها برای رژیم صهیونیستی امنیت و 
ثباتی به ارمغان نخواهد آورد، بلکه در معادله ای معکوس 
مانند سایر طرح های ظالمانه سازش که در کاخ سفید و تل 
آویو مهندسی شده اند، فرجامی جز شکست و فرورفتن در 
زباله دان تاریخ نداشته و آتش خشم و کینه انتقام رزمندگان 
مقاومت و فرزندان مجاهد و شهادت طلب فلسطینی در 
جای جای سرزمین های اشغالی را برافروخته تر از هر مقطع 
زمانی دیگر در تاریخ مقاومت 70 ساله ضد صهیونیستی 
امت  برای  را  کنونی  شرایط  بیانیه  این  ساخت.  خواهد 
اسلامی و محور مقاومت حساس، خطیر و تاریخی قلمداد 
و با اشاره بر لزوم بازشناسی ضرورت ها و الزامات فراروی 
برای مقابله با این معاهده شیطانی، آمادگی سپاه پاسداران 
این  در  مقتضی  نقش آفرینی های  برای  اسلامی  انقلاب 
صحنه را اعلام و تاکید کرد: از کشورهای اسلامی به ویژه 
نیروهای مسلح و مومن آنان انتظار می رود با تصمیمی بزرگ 
و تاریخی، مقابل توطئه "معامله قرن" ایستادگی کرده و با 

هوشمندی و هوشیاری به ضرورت صف بندی برابر حامیان 
پلید این معاهده بپردازند و با اتحاد و اتفاق حول محور اسلام 
و پیامبر اعظم )ص( و اندیشیدن به منافع ملت های منطقه، 
هم افزایی و حمایت از محور مقاومت و بیرون راندن غاصبان 
و اشغالگران از بلاد اسلامی، اجازه ندهند فریاد مظلومیت 
و  روانی  در هیاهوی عملیات  فلسطین  و عدالت خواهی 
تصویرسازی های فریبنده رسانه های سلطه و صهیونیسم 
خاموش شود. سپاه پاسداران انقلاب اسلامی فلسطین را 
پاره تن و بیت المقدس را خط قرمز امت اسلامی توصیف و 
با تأکید بر ضرورت وحدت و یکپارچگی ملت های مسلمان 
در اعلام نفرت و انزجار و پرهیز از هرگونه سکوت و اهمال در 
قبال این طرح که می تواند ترفندهای آینده جریان استکبار 
و صهیونیسم علیه استقلال و حاکمیت ملی سایر کشورهای 
اسلامی را خنثی و باطل سازد، تصریح کرد: معامله قرن 
فاقد هرگونه اعتبار است و بی تردید نسخه حکیمانه مقام 
عظمای ولایت و رهبری حضرت امام خامنه ای یعنی همان 
راهبرد "فلسطین از بحر تا نهر، بازگشت آوارگان فلسطینی و 
برگزاری انتخابات آزاد و فراگیر" تنها گزینه مشروع و عملی 
برای حل مساله فلسطین - به عنوان اولویت اول جهان 
اسلام - خواهد بود که به یاری خداوند با شکست توطئه 
خطرناک اخیر، عالم بشریت تحقق آن را همراه با زوال رژیم 
نژاد پرست و کودک کش صهیونیستی به چشم خواهد دید.

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

معامله قرن فرجامی جز شکست و فرورفتن در زباله دان تاریخ ندارد

صفی الله رمضانخانی*

 رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشورگفت: مسئولان ، گروه های سیاسی و آحاد 
مردم مراقب تلاش های دشمن برای این تفرقه افکنی ها باشند. استفاده از تعابیر دشمن 
شادکن و تولید دوقطبی های خطرناک به ضرر خط مقاومت و ملت عزیز ماست. حجت الاسلام 
حاج علی اکبری پیش از ظهر دیروزدر مراسم چهل و یکمین سالروز ورود امام خمینی)ره( که 
در حرم بنیانگذار انقلاب اسلامی برگزار شد، در سخنانی ضمن تبریک فرارسیدن چهل و 
یکمین فجر انقلاب اسلامی، گفت: نکته  مهمی که باید به آن توجه ویژه شود این است که دهه 
فجر امسال حال و  هوای ویژه ای دارد، حادثه شهادت سردار رشید اسلام سپهبد سلیمانی 
موجب ایجاد همدلی و انسجام شد که رهبری عزیز از آن به عنوان یوم الله یاد کردند. وی 
ادامه داد: نکته مهم دیگر در پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی است که به زودی 
ملت ما در حماسه ای دیگر با حضور باشکوه در انتخابات دوم اسفند ماه پای صندوق های 
رای خواهند آمد و ملت های جهان حماسه حضور مردم ایران را خواهند دید که این حماسه 
حاصل میراث امام عظیم الشأن یعنی مردم سالاری است و باید قدر آن را بدانیم. رییس شورای 
سیاستگذاری ائمه جمعه در ادامه تصریح کرد: باید مراقب باشیم گرفتار دوقطبی سازی های 
دشمن شادکن نشویم. مسئولان ، گروه های سیاسی و آحاد مردم مراقب تلاش های دشمن 

برای این تفرقه افکنی ها باشند و باید انسجامی که حاصل این شهادت بزرگ بود را حفظ 
کنیم. استفاده از تعابیر دشمن شادکن و تولید دوقطبی های خطرناک به ضرر خط مقاومت 
و ملت عزیز ماست امام جمعه موقت تهران در ادامه خاطرنشان کرد: همه نهادهای مرتبط با 
امر انتخابات باید به وظایف خود به درستی و طبق قانون عمل کنند تا ان شاءالله مجلسی در 
تراز گام دوم انقلاب شکل گرفته و مردم نمایندگانی را به مجلس بفرستند که به مکتب امام 
وفادار باشند و در زندگی سیاسی اجتماعی شان این التزام را ثابت کرده باشند. حجت الاسلام 
حاج علی اکبری در ادامه سخنان خود با اشاره به طرح معامله قرن، ابراز داشت: طرح ننگین 
معامله قرن حکایت از اوج ضعف و سرگشتگی آمریکا و سران آن و رژیم صهیونسیتی است. 
مسأله فلسطین برای ما اهمیت فراوانی دارد از همین جهت امام خمینی)ره( با اعلام روز 
جهانی قدس مسأله فلسطین را بین المللی کرد  و ملت ما در پرتو هدایت های حکیمانه رهبر 
خود این راه را ادامه داده است. وی با بیان اینکه آرمان ما محو رژیم نامشروع صهیونیسم از 
روی نقشه است، تصریح کرد: این طرح یک طرح آشفته، مفلوک و بدون حامی جز بعضی از 
دولت های جیره خوار منطقه است و هیچکس در عالم و منطقه از این طرح استقبال نکرده 

است و مردم منطقه از آرمان قدس صیانت خواهند کرد.

رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور:
مراقب باشیم گرفتار دوقطبی سازی های دشمن شادکن نشویم

فشارهای  گفت:  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر 
حداکثری آمریکا علیه ملت ایران سیاستی شکست خورده 
و بی اثر بوده و ملت رشید، بصیر و مقاوم ایران هرگز تسلیم 

زیاده خواهی های جبهه استکبار نخواهد شد.
امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
دیروز  با حضور در مدرسه دخترانه الزهراء بخش نگور منطقه 
دشتیاری چابهار زنگ انقلاب را در اولین روز از دهه مبارک 
با حضور در جمع  به صدا درآورد. وی  انقلاب اسلامی  فجر 
دانش آموزان مقطع متوسطه دخترانه الزهراء )س( با تبریک 
فرارسیدن ایام الله دهه مبارک فجر، پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران به رهبری بنیانگذار کبیر انقلاب حضرت امام خمینی 
)ره( را معجزه قرن دانست و گفت: امروز به برکت نظام مقدس، 
جمهوری اسلامی ایران که مرهون خون پاک هزاران شهید 
سرافراز ایران اسلامی است دارای عزت، سربلندی و استقلال 

واقعی در سطح منطقه و جهان هستیم.
وزیر دفاع با اشاره به دوران پرفراز و نشیب ۴۱ ساله انقلاب 
اسلامی، خاطرنشان کرد: در جنگ تحمیلی ۸ ساله علیه 
ملت ایران اسلامی، تمامی اقوام دست به دست هم دادند و 
دشمن را در رسیدن به اهداف شوم خود ناامید ساختند و در 
مقاطع مختلف نیز همبستگی، اتحاد و یکپارچگی ملت بزرگ 
ایران اسلامی تحت رهبری های داهیانه امام )ره( و مقام معظم 

رهبری موجب شکست اردوگاه استکبار جهانی شده است.
امیر حاتمی با تقدیر و تشکر از همت ملی در کمک به مردم 
سیل زده سیستان و بلوچستان، افزود: دولت و نیروهای مسلح 
همواره خود را خدمتگزار مردم می دانند و از هیچ کوشش و 
به مردم عزیز آسیب دیده فروگذار  تلاشی در خدمت رسانی 
فشارهای  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی  نمی کنند. 
و  را شکست خورده  ایران  امریکایی ها علیه ملت  حداکثری 

بی اثر دانست و تصریح کرد: ملت رشید، بصیر و مقاوم ایران 
اسلامی هرگز تسلیم زیاده خواهی های جبهه استکبار نشده 
و نخواهد شد و قطعاً از این مشکلات با سربلندی و موفقیت 
عبور خواهیم کرد. وزیر دفاع اظهار داشت: به دشمنان ایران 
اسلامی یادآور می شویم که اگر کسی به حریم امنیت این ملت 
و آرمان های والایش تعدی کند، با پاسخ دندان شکن فرزندان 

غیور ملت در نیروهای مسلح روبرو خواهد شد.
امیر حاتمی با اشاره به شهادت سردار پر افتخار سپاه اسلام 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی، تاکید کرد: ملت ایران اسلامی 
با حضور میلیونی خود در مراسم تشییع و تجلیل از این فرزند 
حافظ  سربازان  قدردان  که  کردند  اعلام  را  پیام  این  انقلاب 
کشور و نظام شان هستند و هرگز اجازه نخواهند داد آمریکای 
جنایتکار و رژیم اشغالگر قدس در مسیر نورانی این شهید عزیز، 

خلل ایجاد کنند.

امیر حاتمی:

سیاست فشار حداکثری آمریکا بی اثر است

 فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: نیروی زمینی ما پنجمین 
قدرت زمینی دنیاست و شما جوانان و همه ما باید به این افتخار کنیم. امیر سرتیپ 
کیومرث حیدری روز شنبه در حاشیه بازدید از مرکز آموزش 0۱ در جمع سربازان آموزشی 
این مرکز بر اهمیت نیروی زمینی در تمامی نبردها به ویژه جنگ تحمیلی و نیز نقش و 
نحوه مقابله این نیرو با داعش به  صورت برون مرزی تاکید کرد. فرمانده نیروی زمینی 
ارتش اظهار داشت: سرنوشت جنگ مثل امضای پایان یک نامه است؛ هیچ نیرویی 
نمی تواند جنگ را تمام کند و سرنوشت جنگ در زمین رقم می خورد و امضای پایانی آن 
با ید باکفایت نیروی زمینی است. گواه من ۴۶ هزار شهید در جنگ است؛ ارتش ما در 
دفاع مقدس مجموعاً ۴۸ هزار شهید داده است که دو هزار شهید آن از نیروی هوایی و 
دریایی بوده و مابقی از نیروی زمینی بوده است. حیدری با اشاره به جایگاه مهم نیروی 
زمینی گفت: نیروی زمینی ما پنجمین قدرت زمینی دنیاست و شما جوانان و همه ما باید 

به این افتخار کنیم. وی خاطرنشان کرد: ما در زمان مقابله با داعش نیز به کردستان عراق 
رفتیم و قرارگاهی تشکیل دادیم تا ۴0 کیلومتر قبل از ورود داعش به ایران با آن ها مقابله 
کنیم. قدرت آتش توپخانه نیروی زمینی قوت قلب رزمنده ها بود؛ و هنوز هم توپخانه های 
ما در حال نبرد هستند. فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به فرازهایی از سوره مبارکه 
حمد اظهارداشت: خداوند در این سوره به تمام بندگان در تمام اعصار، یادآوری می کند، 
آموزش می دهد و تربیت می کند؛ خداوند تبارک وتعالی در این سوره همچنین نحوه 
ارتباط با بزرگ تر را آموزش می دهد. وی هدف از تحصیل در اسلام را، تعالی و رهایی از 
جهل دانست و یکی از افراد رشد یافته در مکتب اسلام را سردار شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی برشمرد و افزود: اسلام یک مکتب انسان ساز است در همین بستر است که 
سردار بزرگ شهید حاج قاسم سلیمانی رشد می کند که عارف و عالم به تمام معناست؛ 

کسی که شهادتش دل های همه آزادگان را متوجه مکتبش، امامش و مسیرش کرد.

امیر سرتیپ کیومرث حیدری:

نیروی زمینی ارتش، پنجمین قدرت زمینی دنیا است

گفت:  خانواده  و  زنان  امور  در  جمهوری  رئیس  معاون 
مشارکت  و  حضور  زمینه  باید  کشور  قانونی  دستگاه های 
سیاسی،  عرصه های  از  هریک  در  را  جامعه  آحاد  معنادار 
اجتماعی و اقتصادی از تشکل ها، انجمن ها و مراکز خیریه 
فراهم کنند.  معصومه ابتکار روز شنبه در اختتامیه هشتمین 
نشست منطقه ای تشکل های اجتماعی زنان و خانواده این 
معاونت که در هتل المپیک تهران برگزار شد،  با اشاره به 
حمایت های فنی و همچنین حقوقی دولت از سمن ها افزود: 
امروز سازمان های مردم نهاد )سمن ها( برای دولت از جایگاه 
های  سرمایه  واقع  در  تشکل ها  و  است  برخوردار  ای  ویژه 
اجتماعی کشور محسوب می شوند.   وی با بیان این که تاکید 
دولت بر توان افزایی سمن ها است،  گفت: دولت یازدهم 
امروز بر توان افزایی سازمان های مردم نهاد جهت مشارکت 

تخصصی در سیاست گذاری ها تاکید می کند و این مهم در 
دستور کار شورای برنامه  ریزی هر استان براساس مصوبات 
دولت قرار گرفته است.   ابتکار همچنین با اشاره به حق رای 
این سمن ها افزود: این اقدام در دولت محمد خاتمی به 
تصویب رسید؛ در دولت نهم و دهم حذف شد و در حال حاضر 
در دولت یازدهم بار دیگر مورد توجه واقع شده است.  معاون 
رییس  جمهوری در امور زنان و خانواده با تبریک فرارسیدن 
ایام  دهه فجر گفت: حرکت مردم در ایام مبارک دهه فجر که 
با هدف اصلاح، تغییر و بهبود وضعیت کشور انجام پذیرفت؛ 
حاصل ایمان و اعتقاد، وحدت و همدلی آحاد جامعه بود.   وی 
افزود: در واقع مشارکت معنادار مردم در عرصه های سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی که با حضور در پای صندوق های رای 
به منظور اعمال سلیقه و تعیین سرنوشت کشور و همچنین 

فعالیت های مدنی و داوطلبانه حتی در شرایط تحریم انجام 
پذیرفت،  ایران را با وجود هریک از دشواری ها سرافراز نگاه 
از هر زمان دیگری  امروز بیش  ادامه داد:  ابتکار  داشت.   
باید بر تببین نقش مردم در مراحل متعدد انقلاب اسلامی 
تاکید کرد و این نقش نه تزئینی و تشریفاتی که در همه این 
۴٠ سال علی رغم هریک از فراز و نشیب ها پشتوانه اصلی و 
موتور محرکه نظام جمهوری اسلامی بوده است و این ایام 
یک فرصت مغتنم جهت یادآوری به هریک از ما مسئولان 
کشور برای این مهم است.   این مقام مسئول با اشاره به گفته 
های امام خمینی )ره( یادآور شد: ایشان همواره بر ٢ عامل 
اساسی اتکاء به خدا و وحدت کلمه به منظور پیروزی جامعه 
تاکید می کرد و در زمان حاضر تبیین این موازین با شرایط 

امروز کشور بسیار حائز اهمیت است.  

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده:
 دستگاه های قانونی باید زمینه مشارکت معنادار جامعه را فراهم کنند 
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نکاتی برای حفظ سلامت قلب و عروق

چه کنیم تا سکته نکنیم؟
به راستی چگونه می توانید طول عمرتان را افزایش دهید و زندگی سالم تری داشته باشید؟ 
در این مطلب می خواهیم نکاتی را به شما یادآوری کنیم که اصلی ترین توصیه ها برای 

کاهش خطر حمله قلبی و سکته مغزی اند.
بیماری های قلبی عروقی عامل اصلی ناتوانی و مرگ و میر در دنیا هستند. موارد زیادی 
وجود دارند که می توانند خطر ابتلا به این بیماری ها را افزایش دهند که آن ها را عوامل 
خطر می نامند. برخی از آن ها را نمی توان کنترل کرد مانند سن، جنسیت، سابقه ی 
فامیلی و...؛ اما تعداد بسیاری از آن ها با تغییراتی در سبک زندگی قابل اصلاح اند. آنچه 
در ادامه می خوانید بخش های مهمی از یک سبک زندگی سالم برای افراد بزرگسال است 
که می تواند کمکتان کند تا برنامه ای خوب برای پیشگیری از مشکلات قلبی عروقی داشته 

باشید.
ریسک فاکتورهایتان را بشناسید

اگر بین ۴0 تا 75 سال سن دارید و هرگز دچار حمله قلبی یا سکته مغزی نشده اید، بهتر 
است با کمک پزشکتان مشخص کنید تا چه اندازه در معرض این هستید که طی ده سال 

آینده دچار حمله قلبی یا سکته مغزی شوید.
برخی از فاکتورها می توانند خطر این عوارض را افزایش دهند؛ مانند سیگار کشیدن، 

بیماری های کلیوی یا سابقه ی خانوادگی بیماری قلبی در سنین پایین.
برنامه ی  برای  را  تصمیم  بهترین  می کند  کمکتان  شما  فاکتورهای  ریسک  دانستن 
سلامتی تان بگیرید. خیلی از ریسک فاکتورهای بیماری های قلبی با تغییراتی در سبک 

زندگی کاهش می یابند.
رژیم غذایی سالمی داشته باشید

مغزها،  کامل، حبوبات،  میوه ها، غلات  بر محور سبزیجات،  را  تغذیه ای تان  برنامه ی 
پروتئین های گیاهی، پروتئین حیوانی کم چرب و ماهی قرار دهید.

انتخاب های غذایی تان باید هوشمندانه باشند؛ مثلًا مصرف کربوهیدرات های تصفیه 
شده را محدود کنید، گوشت فرآوری شده و نوشیدنی های قندی کمتر مصرف کنید. 
برچسب های غذایی روی بسته بندی ها را بخوانید تا سدیم و قند افزوده و چربی های اشباع 

و چربی های ترانس کمتری مصرف کنید.
از نظر فیزیکی فعال باشید

بیشتر تحرک داشته باشید. تحرک داشتن و فعالیت بدنی یکی از بهترین راه ها برای سالم 
ماندن، پیشگیری از بیماری ها و خوب پیر شدن است. افراد بزرگسال باید دست کم ۱50 
دقیقه در هفته، ورزش هوازی با شدت متوسط یا 75 دقیقه فعالیت شدید بدنی داشته 
باشند. اگر در حال حاضر فعال هستید، می توانید شدت تحرکتان را بیشتر کنید تا فواید 
بیشتری هم نصیبتان شود؛ اما اگر فعالیتی ندارید، با کمتر نشستن و بیشتر راه رفتن و 

حرکت کردن شروع کنید و کم کم میزان فعالیت خود را افزایش دهید.
مراقب وزنتان باشید

حفظ وزن سالم بسیار اهمیت دارد. اگر اضافه وزن دارید یا چاق هستید وزن کم کنید. 
با خوردن کالری های کمتر و تحرک بیشتر شروع کنید. می توانید شاخص توده بدنی تان را 
محاسبه کرده و اگر نیاز داشتید با مراقب بهداشت مشورت کنید و برنامه ای برای کاهش 
وزن خود تعیین نمایید. داشتن دیابت، خطر بیماری قلبی را دو برابر می کند. زیرا به مرور 
زمان، قند خون بالای ناشی از دیابت می تواند به رگ های خونی و عصب هایی که قلب را 

کنترل می کنند آسیب بزند
سیگار و قلیان ممنوع!

اگر سیگار نمی کشید و اهل قلیان هم نیستید پس خیلی جلو هستید! اما اگر اهل 
سیگار و قلیان و به طور کل تنباکو هستید پس هر چه زودتر چالش ترک تنباکو را شروع 
کنید. می توانید در تیم های ترک اعتیاد ثبت نام کنید تا یک شروع خوب داشته باشید و 
با روش های درست و تحت حمایت کسانی که کمکتان می کنند، این عادت مضر را ترک 
کنید. تصور نکنید اگر سیگاری هستید، حالا با جایگزین کردن سیگار با قلیان می توانید 
راحت تر ترک کنید، این تصور کاملًا اشتباه و مضر است. فراموش نکنید که قرار گرفتن در 

معرض دود دست دوم سیگار و قلیان هم مضر است.
اگر فشارخون یا کلسترولتان بالاست درمان کنید

اگر فشارخون بالایی دارید، کلسترول یا تری گلیسیریدتان بالاست، دیابت دارید و یا دچار 
عوارض دیگری هستید که شما را در معرض بیماری های قلبی عروقی قرار می دهند، 
خیلی مهم است که تغییراتی در سبک زندگی خود ایجاد کرده و بیماری تان را درمان کنید. 
خیلی از بیماری ها با اصلاح سبک زندگی، تحرک بیشتر، کاهش وزن و ترک تنباکو قابل 

پیشگیری اند.
داروهای تجویزی تان را مصرف کنید

اگر دچار بیماری یا عارضه ای هستید و پزشک برایتان استاتین یا داروی دیگری تجویز 
کرده تا کلسترول، قند خون و فشارخونتان را کنترل کند، حتماً طبق دستور داروها را 
مصرف کنید؛ اما آسپرین را تا زمانی که پزشکتان دستور نداده، به عنوان یک راه پیشگیری 
در نظر نگیرید. اگر تاکنون دچار حمله قلبی یا سکته مغزی نشده اید، یک آسپرین در روز 
ممکن است اصلًا کمکی به شما نکند و حتی سبب مشکلاتی از جمله خطر خونریزی 
شود. اگر سابقه ی حمله قلبی یا سکته مغزی دارید، پزشکتان ممکن است برایتان یک 

آسپرین در روز با دوز پایین تجویز کند تا احتمال سکته ی بعدی را کاهش دهد.
استرستان را کاهش دهید

استرس از راه های زیادی با بیماری های قلبی مرتبط است. استرس می تواند فشارخونتان 
را بالا ببرد. استرس زیاد می تواند عاملی برای یک حمله قلبی باشد. همچنین برخی از 
راه های معمول غلبه بر استرس مانند پُرخوری، مصرف الکل و سیگار، برای قلب مضرند. 
شیوه های سالم کنترل استرس مانند ورزش کردن، گوش دادن به موسیقی، تمرکز بر 

چیزی آرامش بخش و خوشایند و مدیتیشن همگی برای کنترل استرس مفید هستند.
دیابتتان را مداوا کنید

داشتن دیابت، خطر بیماری قلبی را دو برابر می کند. زیرا به مرور زمان، قند خون بالای 
ناشی از دیابت می تواند به رگ های خونی و عصب هایی که قلب را کنترل می کنند آسیب 
بزند. بنابراین مهم است که اول از جهت دیابت چکاپ شوید و اگر مبتلا یا در معرض بودید 

طبق توصیه ی پزشک، آن را مداوا کنید.
خوب و کافی بخوابید

اگر به اندازه کافی نخوابید، بیشتر در معرض فشارخون بالا، چاقی و دیابت خواهید 
بود. این سه عامل می تواند ریسک بیماری قلبی را افزایش بدهند. بیشتر افراد بزرگسال 
به 7 تا 9 ساعت خواب شبانه نیاز دارند. حتماً عادات خواب خود را اصلاح کنید. اگر مکرراً 
دچار مشکلات خواب هستید، از پزشک راهنمایی بخواهید. یکی از مشکلاتی که باعث 
می شود افراد نتوانند خوب بخوابند، آپنه خواب است که سبب ایست تنفس به طور مکرر 
حین خواب می شود. اگر فکر می کنید شما هم ممکن است دچار یکی از مشکلات خواب 

باشید، جهت درمان اقدام کنید.

آغاز روز با یک لیوان آب! 

فرمولی برای سلامتی 
سالم ترین  و  بهترین  عنوان  به  آب 
و  بدن شناخته می شود  برای  نوشیدنی 
مصرف آن به میزان کافی در طول روز برای 

حفظ عملکرد درست بدن اهمیت دارد. 
شاید نوشیدن یک فنجان قهوه یا چای 
را بهترین اقدامی در نظر بگیرید که می 
توان در ابتدای روز انجام داد اما به گفته 
کارشناسان سلامت، یک لیوان آب انتخاب 

درست است.
به نقل از "یو اس تودی، پس از چند ساعت عدم مصرف غذا و نوشیدنی، مصرف آب به 
عنوان نخستین اقدامی که پس از بیدار شدن از خواب انجام می دهید می تواند آبرسانی 

به بدن را انجام دهد، در شرایطی که به گوارش و سوخت و ساز بدن نیز کمک می کند.
آب به عنوان بهترین و سالم ترین نوشیدنی برای بدن شناخته می شود و مصرف آن به 

میزان کافی در طول روز برای حفظ عملکرد درست بدن اهمیت دارد.
یک توصیه خاص در مورد این که میزان آب مصرفی روزانه یک فرد چقدر باشد، وجود ندارد 

اما آغاز روز با نوشیدن آب می تواند فواید جالب توجهی را ارائه کند.
وقتی از خواب بیدار می شویم بدن کم آب است 

بدن پس از چند ساعت خواب شبانه می تواند نسبتا کم آب شده باشد. نوشیدن یک 
فنجان قهوه نخستین اقدامی است که افراد بسیاری پس از بیدار شدن از خواب انجام می 
دهند. اما انتخاب آب روش موثرتری برای تامین آب مورد نیاز بدن است. حتی اگر روز خود 

را با نوشیدن یک فنجان قهوه آغاز می کنید، در کنار آن یک لیوان آب نیز بنوشید.
آبرسانی به بدن به عنوان نخستین اقدامی که هنگام صبح انجام می دهید به شکل گیری 
عادتی سالم منجر شده و می تواند روتینی را شکل دهد که به افراد در دریافت آب کافی 

طی روز کمک کند.
آب به گوارش و پاکسازی سموم کمک می کند 

نوشیدن آب موجب کالری سوزی چشمگیر نمی شود اما با این اقدام می توان به سوخت 
و ساز درست و مطلوب بدن کمک کرد. آبرسانی به بدن می تواند به خلاص شدن از باکتری 
های بد موجود در بدن کمک کند و همچنین امکان رشد و تکثیر باکتری های خوب در روده 
بزرگ را فراهم کند. با نوشیدن آب، دفع ادرار و مدفوع بیشتر و راحت تر صورت می گیرد که از 

روش های طبیعی بدن برای دفع مواد زائد و سموم است.
آبرسانی مناسب فواید دیگری برای بدن انسان دارد که از آن جمله می توان به نرمی و 
لطافت پوست و حرکت روان مفاصل اشاره کرد. افزون بر این، نوشیدن آب کافی می تواند به 

مبارزه با خستگی که اغلب هنگام صبح احساس می شود، کمک کند.
آب به احساس پری و سیری کمک می کند 

تشنگی ممکن است به سادگی با احساس گرسنگی اشتباه گرفته شود و این شرایط 
می تواند به پرخوری و در نهایت افزایش وزن منجر شود. نوشیدن آب کافی می تواند به 
فرونشاندن تشنگی و تقویت احساس سیری که از پرخوری پیشگیری می کند، کمک کند.

همچنین، آب ساده بدون کالری است و موجب افزایش وزن شما نمی شود.

سلامت 

آرتریت می تواند مفاصل هر انگشت و مچ دست ها را تحت تاثیر قرار دهد. انگشتانی 
که تحت تاثیر آرتریت قرار می گیرند ممکن است ظاهری متورم و قرمز داشته و نسبت به 

لمس حساس باشند. 
نیازی نیست پزشکان به کف بینی مسلط باشند تا پیش بینی هایی باورنکردنی درباره 
وضعیت سلامت شما ارائه کنند. دست های انسان، به ویژه زمانی که مشکلی وجود 

دارد، می توانند اطلاعات خوبی را درباره وضعیت سلامت فرد ارائه کنند.
دست ها اغلب یکی از نخستین بخش های بدن هستند که نشانه های افزایش سن و 
پیری در آنها شکل می گیرد اما تغییراتی هر چند کوچک در آنها مانند قرمز شدن کف 
دست ها یا خشکی پوست می توانند سرنخ هایی مهم درباره موضوعاتی دیگر ارائه 
کنند. دست ها می توانند نشانگرهای خوبی برای شرایطی خفیف یا جدی باشند که در 

قسمتی دیگر از بدن در جریان است.
ممکن است به یک بیماری جدی مبتلا باشید 

تشکیل  پوست  و  همبند  بافت  خونی،  های  رگ  اعصاب،  استخوان،  از  دست  هر 
شده است. زیر هر ناخن، بستر ناخن حاوی شبکه ای از مویرگ هاست. ناخن های 
سالم ظاهری صورتی رنگ دارند و می توانید خون سرشار از اکسیژن را در این مویرگ 
ها مشاهده کنید. اگر ذخایر اکسیژن شما تخلیه شده باشد، به عنوان مثال، در موارد 
بیماری های ریوی یا قلبی، رنگ ناخن ها می تواند به آبی تغییر کند و این شرایط به نام 

سیانوز شناخته می شود.
از مواردی که می توانند موحب سیانوز محیطی شوند می توان به بیماری مزمن 
انسدادی ریه، آسم، بیماری قلبی مادرزادی، آمبولی ریوی و نارسایی قلبی اشاره کرد. 
هموگلوبین غیرطبیعی مانند مسمومیت با مونوکسید کربن نیز می تواند موجب سیانوز 

شود.
بر همین اساس، از بیمارانی که به بیمارستان مراجعه می کنند درخواست می شود تا 

لاک ناخن های خون را پاک کنند.
ممکن است دچار لرزش باشند 

لرزش در هر دو دست می تواند نشانه ای از اضطراب، ترک الکل یا مصرف بیش از حد 
کافئین باشد. از دلایل دیگر برزش دست ها می توان به بیماری پارکینسون یا پرکاری 
غده تیروئید اشاره کرد. گاهی اوقات لرزش دست می تواند به دلیل مصرف داروهای 
ضد روان پریشی مورد استفاده برای درمان شیزوفرنی یا اختلال دو قطبی شکل بگیرد. 
آستریکسیس )Asterixis(، لرزش دست هنگام کشیدن و رو به  بالا نگاه داشتن دست 

ها، نشانه ای از نارسایی جدی کبد است.
لرزش در یک دست می تواند به واسطه ضعف عصبی عضلانی ناشی از یک سکته 

مغزی یا تومور مغزی شکل بگیرد.
ممکن است دچار تغییر رنگ شوند 

زرد شدن رگ پوست دست ها یا در واقع پوست کل بدن و قسمت سفید چشم ها به 
بیماری زردی یا یرقان اشاره دارد و نشانه ای از بیماری کبد، کیسه صفرا یا پانکراس است.
سردی، رنگ پریدگی و پف کردن دست ها ممکن است نشانه ای از کم کاری غده 

تیروئید باشد.
کم خونی ممکن است موجب رنگ پریدگی پوست کف دست ها شود.

بیماری کبد نیز می تواند موحب تغییر رنگ کف دست ها به قرمز روشن شود.
ممکن است به یک بیماری پوستی مبتلا باشید 

اگر پوست قرمز شده است و با ویژگی های مانند ضخیم شدن یا ترک خوردگی همراهی 
می شود، این شرایط ممکن است به اگزما یا درماتیت تماسی اشاره داشته باشد و گاهی 

اوقات نیز به واسطه مواجهه با عوامل آلرژی زا رخ می دهد.
یک مشکل شایع آلرژی به نیکل است. نیکل یکی از مواد اصلی مورد استفاده برای 
این ماده در غذا و  آرایش و غیره است.  لوازم  تولید جواهرات، ساعت ها، سکه ها، 
نوشیدنی هایی مانند چای سیاه، شیر سویا، شکلات، و مغزدانه ها نیز وجود دارد. نیکل 

یکی از دلایل شایع بروز درماتیت تماسی است.
سوریازیس یک بیماری پوستی التهابی است که می تواند دست ها را تحت تاثیر قرار 
دهد. افرد مبتلا به این بیماری می توانند با بروز تاول ها یا وصله های قرمز با پوشش 

سفید و ترک خورده روی دست های خود مواجه شوند.
جرب یا گال می تواند موجب خارش شدید پوست شود. هیره های خارشی، موجوداتی 
شبیه کنه، عامل این بیماری هستند که می تواند موجب راش پوستی خارش دار شود. 
این موجودات معمولا بین انگشتان دست ساکن شده و با نفوذ به درون پوست در آن 

تخمگذاری می کنند. این بیماری به درمان دقیق نیاز دارد.
ممکن است به یک بیماری استخوانی مبتلا باشید 

آرتریت یا التهاب مفصل می تواند مفاصل هر انگشت و مچ دست ها را تحت تاثیر قرار 
دهد. انگشتانی که تحت تاثیر آرتریت قرار می گیرند ممکن است ظاهری متورم و قرمز 
داشته و نسبت به لمس حساس باشند. آرتریت روماتوئید و استئوآرتریت )آرتروز( دو نوع 

شایع آرتریت هستند که البته ویژگی های متفاوتی دارند.
آرتریت روماتوئید یک بیماری خودایمنی است که می تواند موجب تورم و تغییر شکل در 
مفاصل، از جمله مفاصل انگشتان دست شود. این بیماری با سندرم سیوگرن نیز مرتبط 

است که افراد مبتلا به آن از خشکی چشم ها و دهان رنج می برند.
استئوآرتریت به واسطه تخریب غضروف مفاصل و شکل گیری توده های استخوانی 
سخت در مفاصل از جمله مفاصل انگشتان دست تعریف می شود. در حقیقت، این 

بیماری می تواند هر مفصلی در بدن را تحت تاثیر قرار دهد.
ممکن است به یک بیماری متابولیک مبتلا باشید 

نقرس می تواند به تورم دردناک در یک یا تعداد بیشتری از مفاصل انگشتان دست یا پا 
منجر شود. این بیماری به واسطه تولید بیش از حد اسید اوریک یا ناتوانی بدن در تجزیه 

آن شکل می گیرد. در نتیجه، بلورهای اسید اوریک در مفاصل رسوب می کنند.
رسوب کلسترول نیز ممکن است اطراف بند انگشت ها رخ دهد که این شرایط به نام 

زانتومای تاندونی شناخته می شود. این نشانه ای از هایپرکلسترولمی خانوادگی است.
ممکن است به یک اختلال بافت همبند مبتلا باشید 

بیماری دوپویترن یا انقباض دوپویترن شرایطی است که در آن بافت همبند در کف 
دست ضخیم می شود. به واسطه این بیماری تاندون ها کوتاه شده و انگشت های چهارم 
و پنجم دست به سمت داخل کشیده می شوند، از این رو، آنها تا حدی خمیده و در 
حالت استراحت ثابت می شوند. این به معنای آن است که نمی توانید انگشت خود را 

کاملا صاف کنید و می تواند بسیار ناتوان کننده باشد.

انگشت ماشه ای زمانی رخ می دهد که یک تاندون در انگشت دست ملتهب شده 
و نمی تواند عملکرد درست خود را ارائه کند. شما می توانید انگشت خود را خم کنید 
اما بدون اعمال فشار امکان بازگشت آن به حالت قبل وجود ندارد. گاهی اوقات، زمانی 

که در تلاش برای صاف کردن انگشت خود هستید ممکن است صدای تق را بشنوید.
سندرم تونل کارپ شرایطی رایج دیگری است که به واسطه زیر فشار قرار گرفتن عصب 
میانی یا مدیان رخ می دهد. فرد مبتلا به این شرایط ممکن است بی حسی و گزگز در 
دست خود را تجربه کرده و با گذشت زمان از دست دادن عضله و ضعف رخ می دهد. 
سندرم تونل کارپال با دیابت، آرتریت روماتوئید و بیماری تیروئید مرتبط است. این شرایط 

می تواند در دوران بارداری نیز شکل بگیرد.
ممکن است به یک شرایط پزشکی عمومی مبتلا باشید 

یا حتی قاشقی شکل شدن ناخن ها  کم خونی ممکن است موجب شکنندگی 
یا   B۱۲ ویتامین کمبود  دیابت،  سلیاک،  بیماری  از  ای  نشانه  تواند  می  این  شود. 

هموکروماتوزیس - ذخایر بیش از حد آهن در بدن - باشد.
افراد مبتلا به دیابت ممکن است به شرایطی به نام چیروآرتروپاتی مبتلا باشند که به 
سفتی دست ها و انگشتان منجر می شود. افراد مبتلا به این شرایط اگر کفت دست های 
خود را روی یکدیگر قرار داده و انگشتان خود را تا حد امکان صاف کنند قادر نخواهند بود 

تا تمام طول هر انگشت را لمس کنند.
ناخن های نیم و نیم )Half and Half Nails( شرایطی نادر است اما می تواند نشانه 
ای از نارسایی کلیوی باشد. در این شرایط بخش پروکسیمال ناخن رنگ پریده یا سفید و 

بخش دیستال ناخن قهوه ای رنگ دیده می شود.
ممکن است به یک بیماری خودایمنی مبتلا باشید 

بیماری رینود زمانی رخ می دهد که رگ های خونی در انگشتان دست یا پا به طور 
ناگهانی منقبض می شوند. در نتیجه، جریان خون به انگشتان کاهش می یابد. در این 
شرایط که می تواند خطرناک نیز باشد، انگشتان دست یا پا ممکن است ابتدا سفید شده 
و سپس به آبی تغییر رنگ دهند و همچنین بسیار سرد احساس می شوند. در صورت 
گرم شدن ناحیه و به واسطه بازگشت جریان خون، انگشتان به رنگ عادی باز می گردند.
پرکاری غده تیروئید ممکن است موجب احساس گرما و تعریق در کف دست ها شود.

آکرومگالی بیماری است که در آن بدن بیش از حد هورمون رشد تولید می کند. افراد 
مبتلا به آکرومگالی ممکن است دارای دست ها و پاهایی با اندازه ای بسیار بزرگ باشند.

ممکن است به یک مشکل سلامت روانی مبتلا باشید 
جویدن ناخن که در پزشکی به نام آنیکوفاژی شناخته می شود، ممکن است نشانه ای 
از اضطراب باشد. این شرایط می تواند ریشه های عمیقی از جمله اضطراب جدایی، 

استرس یا اختلال کمبود توجه و بیش فعالي )ADHD( داشته باشد.
افراد مبتلا به خودآزاری عمدی را شاید بتوان با نگاهی به جای زخم هایی که روی مچ 
دست خود دارند، تشخیص داد. این ممکن است به افسردگی و/یا اهداف خودکشی 

واقعی اشاره داشته باشد.
ممکن است به یک بیماری ناخن مبتلا باشید 

بیماری سوریازیس می تواند بر ناخن های فرد تاثیرگذار باشد وگاهی اوقات این تنها 
ناخن ها هستند که تحت تاثیر این بیماری قرار می گیرند. در این شرایط ناخن ها ترد، 
ضخیم و دچار تغییر رنگ به نظر رسیده و دارای حفره های کوچکی روی خود هستند. 
گاهی اوقات، ناخن ها از روی بستر خود بلند می شوند که این شرایط به نام اونیکولیز 

شناخته می شود.
عفونت های قارچی ناخن می توانند در دست ها رخ دهند، اگرچه بیشتر در پاها شایع 
هستند. در این شرایط ناخن ها دچار تغییر رنگ شده و ضخیم شدن و بلند شدن بخش 
دیستال ناخن دیده می شود. این شرایط می تواند در نتیجه سرکوب سیستم ایمنی بدن، 

به عنوان مثال، در نتیجه شیمی درمانی یا دیابت، رخ دهد.
خونریزی های کوچک ممکن است در ناخن ها رخ دهند که به نام خونریزی های 
اسپلینتر یا رگه ای شناخته می شود. این ممکن است نشانه ای از سوریازیس یا بیماری 
لیکن پلان بوده یا گاهی اوقات به واسطه مصرف برخی داروها شکل بگیرد. خونریزی 
های اسپلینتر می توانند نشانه ای از اندوکاردیت باکتریایی نیمه حاد - یک عفونت 

باکتریایی عضله قلب - نیز باشند.
ملانوما نوعی سرطان پوست است که می تواند زیر یک ناخن شکل بگیرد. سیاه یا قهوه 
ای شدن بستر ناخن می تواند به این شرایط اشاره داشته باشد. به طور معمول، تنها یک 
ناخن تحت تاثیر این شرایط قرار می گیرد. این یک وضعیت اضطراری است و فرد باید 

کمک پزشکی فوری دریافت کند.
چماقی شدن ناخن به برآمده شدن قسمت دیستال و همچنین پوست اطراف بستر 
ناخن گفته می شود. این شرایط بیشتر در افراد مبتلا به بیماری مزمن ریه، بیماری قلبی 

مادرزادی، سل یا سرطان ریه شایع است.
شما نمی توانید سن خود را پنهان کنید 

دست ها می توانند نشانگری از سن شما باشند. با افزایش سن، پوست پشت دست ها 
نازک تر شده و سیاهرگ ها واضح تر دیده می شوند. گاهی اوقات، افراد با لکه های قهوه 

ای رنگ که به نام لکه های پیری شناخته می شوند، مواجه می شوند.
نحوه دست دادن شما اطلاعات زیادی را ارائه می کند! 

یک پزشک می تواند هنگام دست دادن با بیمار نیز اطلاعات بسیاری را کسب کند! 
مطالعه ای در سال ۲0۱۶ که در نشریه International Journal of Cardiology منتشر 
شد، نشان داد که کاهش فشار و قدرت گرفتن دست هنگام دست دادن با افزایش 

احتمال مرگ ناشی از بیماری قلبی عروقی مرتبط بوده است.

ممکن است به یک بیماری جدی مبتلا باشید 

کدهای سلامت در دست انسان! 

غده فوق کلیه مسئول تولید هورمونهایی است که برای ادامه 
حیات ضروری هستند. بیماری آدیسون یک اختلال نادر است که 
منجر به کاهش میزان هورمونهای تولید شده توسط عدد آدرنال 
میشود. افراد مبتلا به این بیماری تجربه هوس نمک و سایر علائم 
از قبیل خستگی شدید و یا کمبود انرژی، پریدگی رنگ پوست، 
فشار خون پایین، از دست دادن اشتها، کاهش وزن بدون علت، 
تیره روی پوست بخصوص پوست  بلند مدت، لکههای  اسهال 

صورت را دارند.
استرس

این  هستند.  کورتیزول  انتشار  و  ترشح  مسئول  آدرنال  غدد   
هورمون به تنظیم فشار خون و پاسخ بدن به استرس کمک میکند. 
تحقیقات نشان میدهد که بدن افراد با سطوح بالاتر سدیم، سطوح 
پایینتری از کورتیزول را در طول دورههای استرس آزاد میکند. 

ولع مصرف نمک یکی از راههای بدن برای مقابله با استرس غیر 
معمول است.

سندرم بارتر
 در افراد مبتلا به این سندرم سدیم جذب نمیشود و هرچه نمک 
مصرف میکنند، سدیم آن از طریق ادرار از دست میرود. علائم 
پایین، ضعف  از وزن کم، فشار خون  اولیه این سندرم عبارتند 
عضلانی یا درد، احساس نیاز به ادرار مکرر، سنگ کلیه و یبوست.

بارداری
 مادران باردار اغلب اسهال و استفراغ را به عنوان علائم اولیه 
بارداری تجربه میکنند. هر دوی این شرایط میتوانند منجر به کم 

آبی بدن و هوس نمک شوند.
سندرم پیش از قاعدگی

چند روز قبل از شروع دوره قاعدگی طیف وسیعی از علائم از 

جمله نوسانات خلقی، از دست دادن خواب، و حتی میل شدید به 
غذا تجربه میشود. برای برخی از زنان هوس شدید به مصرف نمک 

نیز یک علامت دیگر است.
کم شدن آب بدن

 بدن شما به حفظ سطح معینی از مایعات برای عملکرد درست 
نیازمند است. کاهش سطح مایعات بدن منجر به ولع مصرف نمک 
میشود. نشانههای دیگر از دست دادن آب بدن عبارتند از سرد 
شدن پوست و رنگ پریدگی، سرگیجه، احساس تشنگی، سردرد، 
کاهش ادرار، تغییرات خلق و خوی و تحریک پذیری، سریع شدن 

ضربان قلب، اسپاسم های عضلانی یا درد.
عدم تعادل الکترولیت

مایعات در بدن شما به حمل مواد معدنی حیاتی کمک میکنند 
و برای عملکرد درست اندامها ضروری هستند. سدیم موجود در 

نمک یک ماده معدنی است. مواد معدنی که به نام الکترولیتها 
شناخته میشوند، در صورت نامتعادل بودن منجر هوس نمک و به 
بروز علائمی از قبیل سردرد، تهوع و استفراغ، خستگی یا از دست 
انرژی، گیجی، تحریک پذیری و تغییرات خلق و خوی،  دادن 

سردرد، تشنج و ... میشود.

ولع مصرف نمک نشانه ای از چه بیماری ها و وضعیت های بدن است؟

محصولات پروبیوتیک که به عنوان موادی مغذی به بهبود سلامت 
بدن کمک می کنند، مدتی است که از متون علمی خارج شده و پای 
به عرصه استفاده عموم و حتی تبلیغات تلویزیونی نهاده اند. محققان 
کشور در همین راستا، تحقیقی را انجام داده اند که منجر به تولید یک 

محصول پروبیوتیک شده است.
برای  زیادی  اخیر، مشکلات  و اجتماعی  اقتصادی  پیشرفت های 
سلامتی انسان ها ایجاد کرده اند. تنش و مشغله زیاد بشر منجر به 
افزایش بیماری هایی مانند حمله قلبی، فشارخون بالا، اختلالات 
روده ای و انواع مختلف سرطان ها شده است. یکی از راهکارهای مؤثر 
در پیشگیری یا حذف این بیماری ها مصرف فرآورده های پروبیوتیک 
است که در کشورهای جهان به ویژه اروپا، آمریکا و ژاپن رواج چشمگیر 
حاوی  پروبیوتیک  فرآورده    90 از  بیش  به طوری که  است،  یافته 
باکتری هایی نظیر »لاکتوباسیلوس اسیدوفیلوس« و »بیفیدو باکتریوم 

بیفیدوم« امروزه در سرتاسر جهان تولید می شوند.
پروبیوتیک ها به گفته متخصصان، میکروارگانیسم های زنده ای هستند که اثرات مفیدی در سلامت افراد دارند. در بین پروبیوتیک ها، 
لاکتوباسیلوس ها موردتوجه بیشتری قرار دارند. مهم ترین اثرات مفید پروبیوتیک ها مربوط به خاصیت ضدعفونی های دستگاه 
گوارش، کاهش کلسترول سرم، بهبود سرطانی، ضد جهش زایی و ضداسهال، بهبود التهاب روده و توقف رشد باکتری آزاردهنده 
هلیکوباکترپیلوری است. امروزه در کنار سایر فرآورده های تولیدشده در این راستا، آبمیوه های پروبیوتیک نیز موردتوجه قرارگرفته اند و 

بسیاری از آن ها، با نام تجاری »شیره یا عصاره سلامت بخش« عرضه می شوند.
در همین رابطه، یک پژوهش جالب در کشور ما انجام شده است که در آن تولید »آب هویج بستنی پروبیوتیک« با تلقیح دو نوع 
باکتری مفید مختلف مورد بررسی واقع شده است. در این پژوهش که توسط پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی واحد ورامین- پیشوا 
انجام شده است، از دو باکتری »لاکتوباسیلوس کازئی« و »بیفیدوباکتریوم لاکتیس« برای غنی کردن آب هویج بستنی استفاده شده 
است و سپس خواص مختلف این محصول جدید نظیر انبارداری، میزان بقاء باکتری ها، اسیدیته، بتاکاروتن و ترکیبات آنتی اکسیدانی 
اندازه گیری شده اند. نتایج این بررسی ها نشان می دهند که این محصول پروبیوتیکی، خواص تغذیه ای مناسبی دارد. بر این اساس، 
مشخص شد که با توجه به بالاتر بودن فعالیت آنتی اکسیدانی و قابلیت زیستی باکتری بیفیدوباکتریوم لاکتیس نسبت به باکتری دیگر، 
می توان از آن به عنوان نوع برتر بهره برد. در این خصوص، علیرضا شهاب لواسانی، محقق مرکز تحقیقات فناوری های نوین تولید غذای 
سالم دانشگاه آزاد اسلامی واحد ورامین- پیشوا و دو همکار دیگرش در این تحقیق، اظهار داشته اند: »تعداد لاکتوباسیلوس کازئی 
و بیفیدوباکتریوم لاکتیس تا آخرین روز انبارداری در محدوده توصیه شده قرار داشت، هرچند بیشترین تعداد سلول های زنده مربوط 
به بیفیدوباکتریوم لاکتیس بود. همچنین با افزایش سطوح پروبیوتیک ها، میزان اسیدیته و درصد مواد جامد کل در آب میوه کاهش 
یافت«. بنا بر نظر این محققان، »افزایش باکتری مفید بیفیدوباکتریوم لاکتیس در نمونه ها، باعث شد که فعالیت ضد رادیکالی محصول 
افزایش یابد و لذا این محصول، قابلیت مناسبی ازلحاظ وضعیت آنتی اکسیدانی نشان داد. همچنین نمونه های محصول حاوی هر دو 
نوع باکتری، دارای میزان بتاکاروتن مناسبی بودند«. درنهایت بر اساس داده های این پژوهش، محققان محصول آب هویج بستنی را 

که در آن، یک میلیارد باکتری بیفیدوباکتریوم لاکتیس در هر میلی لیتر حضور داشت، به عنوان محصول برتر برگزیدند.
یافته های این تحقیق که در مجله »میکروب شناسی مواد غذایی« متعلق به دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهرکرد منتشر شده اند، 

می توانند به عنوان گام عملی مهمی در تولید آب میوه ها و سایر محصولات نوشیدنی پروبیوتیک به حساب آیند.

شیوع نوع جدید ویروس کرونا در چین تاکنون جان بیش از ۲59 
نفر را گرفته است. طبق آمار رسمی شمار مبتلایان به این ویروس به 

بیش از ۲ هزار نفر رسیده است.
میزان مرگ و میر به دلیل ابتلا به نوع جدید ویروس کرونا با استفاده 
از این دو داده بین دو تا سه درصد خواهد بود. این امر به این معنا 
است که تنها دو تا سه درصد مبتلایان به این ویروس جان خود را از 
دست می دهند. با این حال دانشمندان تاکید می کنند که داده ها 
و اطلاعات کنونی در مورد شیوع ویروس جدید کرونا ناقص است و 
در نتیجه امکان تعیین نرخ دقیق مرگ و میر این ویروس در مقطع 

زمانی کنونی وجود ندارد.
اغلب پزشکان شیوع نوع جدید ویروس کرونا را با شیوع ویروس 
سارس در سال ۲00۲ و ۲003 میلادی و شیوع آنفلوانزای خوکی 

در سال ۲009 مقایسه می کنند.
ویروس سارس که مانند نوع جدید ویروس کرونا اولین بار در چین 

میان انسان ها پدیدار شد به ۲۶ کشور دیگر سرایت کرد. با این حال جنبه همه گیر این ویروس پس از هشت ماه مهار شد.
ویروس آنفلوانزای خوکی نیز پس از آن که اولین بار در مکزیک شیوع پیدا کرد در سطح جهان گسترش یافت. گزارش ها در مراحل 
اولیه شیوع این ویروس از مرگ 59 نفر از ۸50 فرد مبتلا به آن حکایت داشت. ارقامی که میزان مرگ و میر بر اثر ابتلا به ویروس 
آنفلوانزای خوکی را هفت درصد تعیین می کرد. با این حال با گذشت زمان مشخص شد که میزان افراد مبتلا به این ویروس دست 
کم گرفته شده بود. بسیاری از کسانی که به آنفلوانزای خوکی مبتلا شده بودند به این دلیل که از عوارض شدیدی رنج نمی بردند به 
پزشک مراجعه نکرده بودند. به این ترتیب در نهایت مشخص شد که میزان مرگ و میر بر اثر ابتلا به ویروس آنفلوانزای خوکی کمتر از 
0.۱ درصد است. رقمی که این ویروس را از نظر میزان مرگ و میر هم رده سایر ویروس های آنفلوانزا قرار می داد. از سوی دیگر میزان 

مرگ و میر به دلیل ابتلا به ویروس سارس در مدت شیوع هشت ماهه آن حدود ۱0 درصد بود.
پرسشی که اکنون دانشمندان با آن روبرو هستند این است که آیا نوع جدید ویروس کرونا از نظر میزان مرگ و میر بیشتر مشابه ویروس 

سارس است یا ویروس آنفلوانزای خوکی؟
بسیاری از آنها بر این باورند که گزارش های اولیه از شمار مبتلایان به ویروس جدید کرونا همانند ویروس آنفلوانزای خوکی دقیق 
نیست. به گفته آنها رقم واقعی افراد مبتلا به نوع جدید ویروس کرونا در شهر »ووهان« بیش از رقمی است که تاکنون گزارش شده 
است. آنها گمان می کنند که حدود 50 تا ۱00 هزار نفر در ووهان به این ویروس مبتلا شده اند اما بیماری آنها به دلایل مختلف ثبت 
نشده است. اگر این گمانه زنی آنها درست باشد میزان مرگ و میر بر اثر ابتلا به نوع جدید ویروس کرونا بین 0.۱ تا 0.۲ درصد خواهد 
بود. با این وجود بیماری های واگیردار حتی اگر میزان مرگ و میر آنها بسیار کم باشد هم می توانند بسیار خطرناک باشند. برای مثال 
با این که میزان مرگ و میر به دلیل ابتلا به آنفلوانزای فصلی کمتر از 0.۱ درصد است اما سالانه حدود 35 هزار نفر جان خود را به دلیل 
ابتلا به این بیماری از دست می دهند. موضوع دیگری که در مورد ویروس های نوظهور نگران کننده است، مقاومت برخی از آنها در برابر 
واکسن و داروست. برخی از این ویروس ها با تغییر ژنتیکی در هنگام تکثیر، به نوع جدیدی بدل می شوند. این تغییر که در زبان علمی 

به آن »موتاسیون« یا جهش گفته می شود، سبب می شود که ویروس بتواند خود را با شرایط جدید انطباق بدهد.
هنوز به طور دقیق روشن نیست که آیا ویروس کرونا قابلیت موتاسیون دارد یا نه. اما به هر روی، پژوهشگران همواره بر این نکته تاکید 

می کنند که تخمین میزان مرگ و میر یک بیماری نیز در مراحل اولیه شیوع آن دشوار است.

کرونا« شبیه کدام بیماری است؟آب هویج بستنی" را پروبیوتیک بخورید
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همزمان با دهه فجر؛

جشنواره قرآنی و حدیثی المصطفی برگزار می شود
رییس ستاد برگزاری بیست و پنجمین جشنواره بین المللی قرآن و حدیث المصطفی گفت: 
این رویداد، مهمترین و عصاره فعالیت های جامعه المصطفی در داخل و خارج کشور درهمه 

حوزه های آموزشی، فرهنگی، تربیتی و معارف افزایی است. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدحسین رفیعی روز شنبه درگفت وگو با خبرنگاران، با بیان 
اینکه اختتامیه جشنواره ۱۴ بهمن ماه 9۸ بعد از نماز مغرب و عشا درسالن قدس مجتمع 
امام خمینی)ره( برگزار می شود، ادامه داد: دراین مراسم ضمن تکریم و معرفی خدمات قرآنی 
و حدیثی آیت الله محمدتقی مصباح یزدی از سخنرانی وی استفاده می شود. وی گفت:  
همچنین در این آیین از خانواده حجت الاسلام و المسلمین اختر رضوی از هندوستان به 
عنوان خانواده قرآنی پرتلاش تجلیل خواهد شد ، تمام اعضای این خانواده حافظ کل قرآن 
هستند ضمن اینکه موسسه قرآنی با بیش از دو دهه فعالیت توسط پدر این خانواده خدمات 
بسیار زیادی را درکشور هندوستان ارائه داده است. وی ادامه داد: تجلیل از یکی از بانوان نمونه 
قرآنی و همچنین برگزاری کارگاه های تخصصی از جمله برنامه های حاشیه ای این جشنواره 
است. وی گفت: اساسی ترین هدف این جشنواره معرفی آموزه های حیات بخش قرآن کریم، 
ملزم ساختن همه طلبه ها، خانواده و کارکنان المصطفی به فراگرفتن مهارت ها و فنون قرآنی 
و حدیثی می باشد. رفیعی ادامه داد: معرفی دستاوردها و ظرفیت های جامعه المصطفی و 
همچنین شناسایی استعدادها و سرمایه های موجود این نهاد علمی در داخل و خارج کشور 
از جمله اهداف این جشنواره است. وی افزود: برگزاری بیست و پنجمین جشنواره بین المللی 
قرآن و حدیث المصطفی، دارای امتیازهای متمایزی از جمله تنوع رشته ها و شاخه های آزمونی، 
گستره و تنوع مخاطبان، تفکیک رشته ها و مخاطبان از نظر سطح، نگاه آموزشی و همچنین 
برگزاری این در رشته های مهارتی است. عضو هیات علمی جامعه المصطفی تاکید کرد: ۱۴ 
رشته قرآنی و هشت رشته حدیثی درسطوح مختلف جامعه المصطفی در سال جاری تدریس 
شده است که این موضوع موجب شده تا  جشنواره بر اساس این نظام آموزشی استوار باشد. وی 
با بیان اینکه تمام خانواده بزرگ جامعه المصطفی مخاطبان این جشنواره هستند، گفت: جامعه 
المصطفی طلابی در سطوح مختلف در داخل و خارج کشور دارد که متناسب با این سطوح، 
رشته های جشنواره تعریف شده است. رفیعی ادامه داد:  این جشنواره مقدمه ای برای ارتقای 
سطوح مهارتی و معرفتی طلاب و کارکنان جامعه المصطفی درحوزه های قرآنی و حدیثی است 
و بستری برای شناسایی ظرفیت ها و استعدادها و ارتقای وضعیت موجود می باشد. وی افزود: 3 
هزار و 9۲0 تن از 7۲ کشور در رشته های کتبی و شفاهی بدون احتساب بخش خانواده دراین 
جشنواره شرکت کرده اند که این آمار نسبت به سال گذشته ۱5 درصد افزایش یافته است. وی 
اظهار داشت: مسابقات نهایی این جشنواره در سه کشور جهان برگزار و دیگر کشورها نیز درحال 
برگزاری این جشنواره هستند ضمن اینکه در برخی کشورهای دیگر نیز مسابقات در ماه رمضان 
برگزار می شود که به این دلیل، پیش بینی می شود آمار نهایی شرکت کنندگان  جشنواره به 
حدود پنج هزار تن افزایش یابد. وی ادامه داد: روز یکشنبه ۱3 بهمن ماه از ساعت هشت صبح 

تا هشت شب مرحله نهایی بخش کتبی بانون و آقایان برگزار می شود.
پیام انقلاب، برخاسته از آموزه های انقلاب است

معاون فرهنگی تربیتی جامعه المصطفی العالمیه نیز در این نشست، گفت: المصطفی به 
عنوان نهادی علمی، آموزشی و پژوهشی در تلاش  است تا مخاطبان خود از تمام ملیت ها را 
در همه سطوح متناسب با آموزه های قرآنی تربیت کند تا دانش آموختگان این نهاد علمی 
به عنوان مبلغان فرهنگ قرآنی در جهان اقدام های موثری انجام دهند. حجت الاسلام 
و المسلمین جعفر کریمی قدوسی، با تاکید براینکه دانش آموختگان جامعه المصطفی 
ارزش های دینی و معنوی را به دنیا معرفی کنند، گفت: پیام انقلاب اسلامی، معنویت، 
عقلانیت و عدالت است که این آموزه ها برخاسته از معارف قرآن کریم هستند. وی ادامه داد: 
بیست و چهار دوره از جشنواره بین المللی قرآن و حدیث المصطفی تاکنون در داخل و خارج 
کشور در سال های گذشته برگزار که این جشنواره موجب برافراشته شدن پرچم قرآن و معارف 

اسلامی و همچنین موجب جلب توجه به این معارف در جهان شده است.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انهدام باند کلاهبردری   ازشرکت های بیمه با 
ترفند تصادف های ساختگی

 فرمانده انتظامی قم گفت: اعضای باندی که با ترفند تصادف های ساختگی ۱0 میلیارد 
ریال از شرکت های بیمه کلاه برداری کرده بودند توسط کارآگاهان پلیس آگاهی شناسایی 
و دستگیر شدند.  سردار عبدالرضا آقاخانی افزود: در پی کسب خبری مبنی بر فعالیت 
گسترده و خانوادگی یک باند تصادف های ساختگی، موضوع به صورت ویژه در دستور کار 
کارآگاهان پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم قرار گرفت. وی گفت: در بررسی های 
اولیه مشخص شد یکی از متهمان اصلی این باند، تعدادی تصادف صوری را در سراسر کشور 
صحنه سازی کرده و مدارک هویتی و همچنین اوراق سفید امضا، سفته از مصدومان را در منزل 
خود نگه داری می کند که در ادامه کارآگاهان با هماهنگی مقام قضایی، وی و همدستش را 
دستگیر کردند. وی افزود: سپس متهمان طی تحقیقات صورت گرفته با توجه به شواهد و 
مدارک موجود به بزه انتسابی اعتراف کرد و سپس در پی کشف مدارک هویتی مصدومان از 
منزل این افراد، بلافاصله موضوع طی مکاتبه به بیمه مرکزی و همچنین کلیه شرکت های بیمه 
اعلام شد تا از پرداخت دیه به مصدومان که 3۸ نفر بودند خودداری شود. آقاخانی گفت: 
در ادامه با صدور حکم جلب یکی دیگر از متهمان اصلی این پرونده که دارای 5 فقره سابقه 
کیفری بود، نامبرده دستگیر و صراحتا به جرم خود اعتراف کرد. فرمانده انتظامی استان قم 
تصریح کرد: افراد مذکور اذعان داشتند با شناسایی افراد معتاد ضمن دریافت سفته و اوراق 
سفید امضا، با شکستن استخوان بینی و محل هایی که دیه به نسبت سنگین تری داشتند 
آن ها را به محل تصادف برده و پس از صحنه سازی و برخورد آن شخص با یک خودرو در حال 
عبور، وی را به بیمارستان منتقل می کردیم. وی گفت: در بررسی های انجام شده و استعلام از 
شرکت های بیمه مشخص شد متهمان طی ۴0 فقره تصادف، ۱0 میلیارد ریال از شرکت های 
بیمه کلاه برداری کرده اند. وی اضافه کرد: در ادامه ۶ تن از اعضای خانواده این افراد که در 
تصادف های ساختگی دخیل بودند دستگیر و درنهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.
 

رییس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

اجرای طرح ساماندهی صنوف آرایشگاه
 زنانه در قم

رییس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به طرح تشدید بازدید و 
نظارت بر آرایشگاه ها از پلمب 7 مورد از این واحدها در سطح شهرستان قم خبر داد.

 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: در راستای ارتقای امنیت اجتماعی، طرح ضربتی 
کنترل و نظارت بر آرایشگاه ها در شهر قم توسط ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی استان 
به مدت یک هفته به اجرا گذاشته شد.  وی اظهار داشت: در همین راستا ماموران نظارت بر 
اماکن عمومی این پلیس، از 5۲ واحد صنفی بازدید به عمل آوردند که درنهایت 7 واحد صنفی 
به دلیل عدم رعایت موارد قانونی و تخلفات صورت گرفته پلمب شد. وی از صدور اخطار پلمب 
برای ۱۸ آرایشگاه دیگر خبر داد و گفت: در این زمینه از متصدیان این واحدها تعهد گرفته شده 
است که در صورت عدم رعایت تذکرات با برخورد قانونی مواجه خواهند شد. رییس پلیس 
امنیت عمومی استان قم با اعلام تداوم و تشدید این گونه برنامه ها و اقدام های کنترلی و نظارتی 
پلیس، گفت: پلیس با دقت بر عملکرد واحدهای صنفی نظارت دارد و از فعالیت واحدهایی 
که خارج از چارچوب قانون، شئونات و هنجارهای جامعه عمل می کنند جلوگیری خواهد 
کرد. کاویانی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده هرگونه تخلف، موضوع را به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱0 اطلاع دهند.
  

رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم خبرداد

وزش باد با سرعت 65 کیلومتر بر ساعت در قم 
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: حداکثر سرعت 

وزش باد در استان طی روزهای آتی با حداکثر سرعت ۶5 کیلومتر بر ساعت خواهد بود. 
محمدرضا قاضی با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی روزهای آتی اظهار 
کرد: براساس پیش بینی امروز جهت وزش باد در استان غربی و با حداکثر سرعت 50 کیلومتر 
بر ساعت خواهد بود، حداقل و حداکثر دما در قم صفر درجه و ۱۲ درجه است، فردا آب و هوای 
استان کمی ابری همراه با وزش باد نسبتا شدید است. قاضی با بیان اینکه در روز دوشنبه آسمان 
استان قم صاف است، گفت: در این روز در برخی ساعات شاهد وزش باد در استان خواهیم 
بود. وی ادامه داد: در روز دوشنبه جهت وزش باد در استان قم غربی و با حداکثر ۴0 کیلومتر 
بر ساعت است، در این روز حداقل و حداکثر دمای استان یک درجه و ۱5  درجه خواهد بود. 
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم افزود: در ۲۴ ساعت گذشته 
کمترین و بیشترین دمای ثبت شده در شهر قم به ترتیب منفی سه درجه و ۱۸ درجه بود، 
همچنین در این مدت شاهد وزش باد با سرعت ۲۲ کیلومتر بر ساعت با جهت شمال غربی در 
این شهر بودیم. قاضی خاطرنشان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته سردترین و گرم ترین نقطه استان 

قم به ترتیب منطقه نیروگاه حرارتی با منفی سه درجه و شهر قم با ۱۸ درجه بود.
 

سخنگوی مرکز فوریت های پزشکی قم:

برف بازی در مناطق سردسیر قم ۴ مصدوم 
برجای گذاشت

 سخنگوی مرکز فوریت های پزشکی استان قم گفت: برف بازی در مناطق سردسیر قم چهار 
مصدوم برجای گذاشت که مصدومان پس از دریافت کمک های اولیه درمانی به بیمارستان 
منتقل شدند. مهدی فراهانی اظهار داشت: به دلیل بی احتیاطی و عدم رعایت نکات ایمنی 
در بازی های مرتبط با برف توسط برخی شهروندان متأسفانه چهار نفر از همشهریان در 
مناطق کوهستانی و برف گیر قم دچار آسیب های مختلف شدند که مصدومین پس از دریافت 
خدمات درمانی اولیه به بیمارستان منتقل شدند. وی ادامه داد: برف بازی ۲ مصدوم در بخش 
کهک به دلیل سقوط از روی تیوب و ۲ مصدوم در بخش سلفچگان برجای گذاشت. سخنگوی 
مرکز فوریت های پزشکی استان قم بیان کرد: یک مورد مسمومیت با گاز co در چادر نگهبان 
ساختمانی به دلیل استفاده از گاز خوراک پزی به اورژانس گزارش شد. وی اضافه کرد: پس 
از اعلام گزارش مأموران اورژانس بلافاصله با حضور به موقع فرد مسموم را در محل به صورت 

سرپایی درمان کردند.

اجتماعی

گزارش از فاطمه شیری

معلولان همواره با چالشی به نام یافتن شغل مواجه 
بوده اند زیرا بسیاری از کارفرمایان معتقدند فرد معلول 
به دلیل محدویت فیزیکی قادر به ارائه کار مطلوب و 
حرفه ای نیست، اما تجربه، مخالف این ذهنیت غلط 
محدویت  که  معلولانی  بودند  زیرا  ساخته  نمایان  را 
نتوانسته مانع بروز خلاقیت و توانایی آنها شود و گاه 

خود را مرز یگانگی رسانده اند.    
طبق آمارها و بر اساس گفته های رئیس سازمان 
بهزیستی کشور یک میلیون و 500 هزار معلول در 
کشور داریم و از این میان تنها سه درصد سهمیه در 
آزمون استخدامی کشور برای افراد دارای معلولیت 
اختصاص داده اند اما سوال اینجا است که با توجه 
به رقابت نزدیک در این آزمون، چند درصد از معلولین 
می توانند این سهمیه را به دست آورده و صاحب شغل 
شوند؟ و سوال دیگر آنکه آیا مابقی این افراد باید در 
خانه بمانند و فرصت های خود را در بازار کار از دست 

بدهند؟
به  معلولیت  دارای  افراد  که  دلایلی  از  یکی  شاید 
واسطه شرایط جسمی شان صاحب شغل نمی شوند، 
عدم اعتماد جامعه و صاحبان مشاغل به آنها است. 
خیلی از صاحبان مشاغل از استخدام معلولین در 
محیط کار خود واهمه دارند و تصورشان بر این است 
در  کار  بازدهی  و  روند  معلول،  کارمند  حضور  با  که 
مجموعه شان کند می شود اما این تجربه را زمانی می 
توان به دست آورد که فرد دارای معلولیت را استخدام 
بر اساس  به وی فرصت رشد دهیم و سپس  کنیم، 
کاری که انجام می دهد، نه از روی ترحم و دلسوزی 

بلکه با نگاهی کاری وی را ارزیابی کنیم.
با حضور  توانبخشی رعد  به همین دلیل مجتمع 
عنوان  با  را  نشستی  مشاغل  صاحبان  از  تعدادی 
»کارساز« برگزار کرد و در این نشست صاحبان مشاغلی 
که اقدام به استخدام معلولین در مجموعه کاری شان 
کرده بودند از تجربه های موفق شان در اینباره گفتند.

استخدام فرد معلول، مسئولیت اجتماعی است
آموزشی  مجتمع  مدیرعامل  پناهی  منصوره 
نیکوکاری رعد در ابتدای این مراسم درباره »اشتغال 
حمایت شده« روش اشتغال جدیدی گفت که نزدیک 
به چهار سال است در مجتمع رعد انجام می شود و 
فرد دارای معلولیت با کمک یک همراه شغلی که کار 
تسهیل گری انجام می دهد می تواند کار پیدا کرده، 
سر کار حاضر شود و در این مدت حضور همراه شغلی 
پلی است میان کارمند و کارفرما و می تواند مشکلات 
را برای فرد معلول هموار کند. به محض اینکه وی در 
کارها مسلط شد همراه شغلی نقش خود را کمرنگ 
می کند. وی در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
زمانی استفاده از عینک یکی از ابزارهای توانبخشی 
بود اما به مرور زمان متداول شد و کسی که از عینک 
استفاده کند معلول تلقی نمی شود. معلولیت این 
افراد برای ما عادی شده و آن را پذیرفته ایم. کاری که 

باید با معلولن دیگر بکنیم و آنها را بپذیریم.
پناهی در توضیح معلولیت افزود: فردی که نتواند 
کاری را به طور مستقل انجام دهد و نیاز به کمک افراد 
دیگر داشته باشد معلول است. چه موقت چه دائم. 
این مسئله ممکن است برای هر فردی پیش بیاید. 
مثل فردی که دچار شکستگی دست یا پا می شود 

برای موقت معلولیت را تجربه می کند.
مدیرعامل رعد تاکید کرد: خیلی از نوابغ دنیا مثل 
»استیون هاوکینگ« با وجود معلولیت، خود را ارتقاء 

دادند و حالا آنها را دنیا می شناسد.
کار  شاخصه  قدیم  روزگار  در  اینکه  بیان  با  وی 
قدرت بدنی بود، تصریح کرد: دنیای امروز اما دنیای 
اطلاعات است و کارفرما چندان به زور و بازوی فرد کار 
ندارد. وی نتیجه کار را می خواهد و این باعث شده 
افراد دارای معلولیت با ایجاد فرصت های جدید، خود 

و توانایی هایشان را نشان دهند.
پناهی درباره ایجاد روش اشتغال حمایت شده در 
مجتمع رعد خاطرنشان کرد: حالا ۲7 مرکز در استان 
های مختلف با این روش کار می کنند و موفق بوده 

اند.
از  کارفرمایان  اینکه  به  اشاره  با  رعد  مدیرعامل 
می  تصور  چون  دارند  واهمه  معلول  افراد  استخدام 
کنند برایشان دردسر می شود ادامه داد: استخدام این 
افراد در درجه اول یک مسئولیت اجتماعی است و باید 

به استخدام این افراد در مجموعه خود افتخار کنیم.
وی اضافه کرد: جذب افراد دارای معلولیت با مزایا 
همراه است زیرا دولت برای این کارفرمایان به واسطه 
های  حمایت  و  بلاعوض  وام  معلول  فرد  استخدام 
دیگری در نظر گرفته است. از طرف دیگر استخدام 
فرد معلول باعث می شود اخلاق در محیط کاری زیاد 

شود چراکه این افراد صداق زیادی دارند.
ابزارآلات آشپزی برای افراد کم توان

در ادامه این برنامه سامان گلریز)سرآشپز نام آشنای 
برنامه های تلویزیونی( درباره تجربه موفق خود از کار 
با معلولین مرکز رعد گفت: قصه من از اینجا شروع شد 
که سر یک پروژه یک دستم به شدت آسیب دید اما 
نمی توانستم کار را متوقف کنم و باید کار را تمام می 
کردم. با همان یک دستم کارها را پیش بردم و فهمیدم 

با یک دست هم می توانم کار انجام بدهم.
وی افزود: همین باعث شد فکر جدیدی به ذهنم 
برسد و آن طراحی ابزارآلات آشپزی برای افراد کم توان 
بود. همان زمان در یک برنامه تلویزیونی دعوت شدم 
و قول دادم که به چند فرد کم توان جسمی آموزش 

آشپزی بدهم.
گلریز ادامه داد: در ادامه با موسسه رعد آشنا شدم 
اجرا  تلویزیون  های  دوربین  جلوی  را  قولم  اینجا  و 
کردم. بچه هایی که من با آنها کار کردم فوق العاده 
باهوش و با استعداد بودند و کارها را مو به مو انجام می 
دادند. سعی ام این بود هر آموزشی که این بچه ها را 
به درآمدزایی می رساند به آنها آموزش بدهم. از کیک 

های کافه ای گرفته تا غذاهای خیابانی و... .
این سرآشپز نام آشنای تلویزیون اضافه کرد: من در 
این مدت دلسوزی را کنار گذاشتم و خیلی منطقی به 

بچه ها آموزش دادم.
نقش همیار شغلی اثربخش است

پس از آن علی عطار صاحب اولین رستوران مناسب 
سازی شده برای معلولین روی سن آمد و از تجربه های 
موفق خود گفت: ما نه تنها اولین رستوران مناسب 
سازی شده برای معلولین هستیم بلکه از پنج نیروی 

معلول نیز در رستوران استفاده می کنیم.
وی افزود: انجام این کار برایم نگران کنند بود چون 
رستوران جایی است که به سرعت و دقت برای سرو 
غذا بسیار اهمیت دارد. نگران بودم که شاید استخدام 
فرد معلول کار درستی نباشد اما همیار شغلی کنار فرد 

دارای معلولیت نگرانی های مرا کم کرد.
عطار تاکید کرد: این بچه ها نیز مثل نیروهای عادی 
دیگر آموزش دیده و سرانجام پس از مصاحبه و آزمون 
و خطا استخدامشان کردیم. در این میان نقش همیار 

شغلی در استخدام این افراد بسیار کمک کننده بود.
وی خاطرنشان کرد: اکنون چهار نیروی ثابت داریم، 
یک باریستاو یک نفر هم به صورت دورکاری کیک و 
شیرینی های کافه رستوران را تهیه می کند. مابقی 

نیروهایمان افراد عادی هستند.
عطار با بیان اینکه استخدام افراد دارای معلولیت 
فضای کاری در مجموعه آنها را حرفه ای و با اخلاق 
زیادی  صداقت  افراد  این  کرد:  تصریح  است،  کرده 
دارند. وقتی خواب می مانند خیلی راحت این مسئله 
را می گویند و دروغ نمی بافند. همین باعث شده 
هم دید کارمندان دیگر به معلولیت عادی شود و این 
افراد را مثل خودشان بپذیرند و هم با اخلاق تر رفتار 

می کنند.
کار خودش فرهنگ می آورد

ابوالفضل زمانی تجربه مدیریت منابع انسانی چندین 
سازمان درباره استخدام افراد دارای معلولیت گفت: از 
دید منابع انسانی اصلی ترین انتخاب یک فرد برای 
یک سازمان مجموعه شایستگی ها و توانمندی های 
آن فرد است و در این تعریف بحث معلولیت مطرح 

نیست و شایستگی ها مدنظر هستند.
عنوان  به  ام  کاری  های  سال  طول  در  افزود:  وی 
مدیر منابع انسانی به صراحت می گویم که شایستگی 
های بیشتری را با فراوانی های بالاتر در میان دوستان 
دارای معلولیت دیده ام. از طرفی من خودم یخ نورد 
هستم و مربی یخ نوری ام انگشت نداشت اما کارش را 
به خوبی انجام می داد و شاگردان زیادی تربیت کرده 
بود. شایستگی این فرد ارجح تر از معلولیت وی است.
زمانی ادامه داد: نکته مهم این است که این افراد را 
نباید از سر دل رحمی استخدام کنیم و بایستی شرایط 
برای آنها مثل افراد دیگر و به صورت منطقی لحاظ 
شود. در این میان نقش همیار شغلی کنار این افراد 

بسیار اثرگذار خواهد بود.
این مدیر بازرگانی تاکید کرد: افراد دارای معلولیت 
شایستگی  اما  هستند  زیاد  های  شایستگی  دارای 
هایشان نیاز به استخراج بیشتری دارد. به همین دلیل 
کار  کرد.  کار  موضوع  این  سازی  فرهنگ  برای  باید 

خودش فرهنگ می آورد.
آموزش پذیر و متمرکز

در ادامه رئیس هیات مدیره سین و عضو هیات مدیره 
رییس کافه، درباره تجربه کار با افراد معلول خاطرنشان 
آنها  ندارند.  افراد محدودیت در کار کردن  این  کرد: 
افرادی هدفمند، متمرکز بر روی کار و برای خواسته 
هایشان می جنگند. کار ما نیز این است که آنها را بر 

اساس توانمندی شان در مسیر موفقیت قرار دهیم.
خداداد اصلانی گفت: برای مثال دوستی داریم که 
اندام های حرکتی اش ضعیف است اما در یکی از 
شعبه های حساس ما در شمال تهران فعالیت دارد. 
پیش از این در آشپزخانه کار می کرد و دوست نداشت 
جلو باشد اما وقتی اعتماد به نفس کار کردن پیدا کرد 
الان رودررو با مشتریان کار می کند و مردم هم دیدشان 
نسبت به این فرد عادی شده است. این فرد در تلاش 

است یک لته آرتیست حرفه ای شود.
وی با اشاره به منفعت استخدام این افراد گفت: افراد 
دارای معلولیت در کار آموزش پذیرتر و تمرکز بیشتری 
دارند و از طرفی حس تیمی بودن در فضای شغل را 

بیشتر می کنند.
برای  مشاغل  صاحبان  کرد:  تاکید  کارفرما  این   
استخدام این افراد باید در ابتدا محدودیت را در ذهن 
خودشان کنار گذاشته و به این افراد آموزش بدهند، 
بستر را فراهم کنند و بدون قضاوت کردنشان، مثل 

کارمندان دیگر از آنها نتیجه کار را بخواهند.
کرد:  خاطرنشان  کافه  رئیس  مدیره  هیات  عضو 
کارفرمایان اگر دنبال نبوغ و کار تازه هستند ترس را 
کنار گذاشته و از افراد دارای معلولیت در مجموعه شان 

استفاده کنند.
قضاوت نکنیم

محمد شهرمیانی یکی دیگر از مدیران منابع انسانی 
درباره تجربه خود افزود: ما شاخص ها و توانمندی 
های فرد را می سنجیم و وی را استخدام می کنیم 
اما چپ دست یا راست دست بودن فرد برایمان مهم 
نیست. پس معلولیت هم در استخدام فرد مانع نیست 

مهم مجموعه توانمندی های فرد است.
وی تصریح کرد: استخدام فرد معلول در راستای 
نگاه  باید  بلکه  نیست  درست  اجتماعی  مسئولیت 
حرفه ای و شغلی به این موضوع داشته بشیم نه از سر 

دلسوزی.
شهرمیانی تاکید کرد: یکی از نباید ها در استخدام 
فرد عدم قضاوت است. قضاوت های شخصی خود را 
در استخدام این افراد نباید دخیل کنیم. ضمن اینکه 
از فرد دارای معلولیت نباید انتظارات متفاوتی داشته 
باشیم. وی را نیز باید به چشم یک فرد عادی ببینیم و 

به او فرصت رشد دهیم.
با استخدام یک فرد معلول شروع کنیم

در ادامه این نشست شاهین طبری رئیس هیات 
مدیره شرکت چارگون نیز بیان کرد: سعیده و سارا دو 
فرد دارای معلولیت هستند که در مجموعه ما کار می 

کنند و به شدت افراد موفقی هستند.
وی افزود: این بچه ها گرچه در وضعیتی سختگیرانه 
استخدام شدند اما اکنون جزو نیروهای عالی مجموعه 
ما به حساب می آیند. برای مثال سارا از بچه های سی 
پی است و این بچه ها به طور معمول در جمع راحت 
نیست اما این فرد مسئول روابط عمومی شرکت ما 

است و همه از کار وی راضی هستند.
سارا  هرجا  اینکه  جالب  نکته  کرد:  تاکید  طبری 
از طرف شرکت برای کار به شرکتی دیگر می رود و 

صحبت می کند باعث افتخار همگی ما است.
رئیس هیات مدیره چارگون تصریح کرد: هر کسی 
را که استخدام می کنیم باید سعی کنیم تجهیزات 
متناسب با نیازش را مهیا کنیم. مناسب سازی فضا 
برای این افراد پس از استخدامشان می تواند انجام 

شود.
وی گفت: پیشنهاد من این است که اول یک نفر را 
استخدام کنید و به این فرد فرصت رشد بدهید. بدون 
شک وی اعتماد به نفسش را بازمی یابد و کار را با دقت 
انجام می دهم و بعد نفر دوم را استخدام کنید. این 
فرد با دیدن نیروی معلول اول با انگیزه بیشتری کار 
را دنبال خواهد کرد. چون متوجه می شود فرد قبل 
از او توانسته موفق شود و خودش نیز برای موفقیت و 

رسیدن به جایگاه آن فرد تلاش می کند.
یک دوست معلول پیدا کن

وحید رجبلو مدیرعامل شرکت توانیتو که خودش 
در  معلولین  استخدام  درباره  است  معلولیت  دارای 
محیط کار گفت: به نظرم برای استخدام فرد معلول 
باید به نسبت توانایی هایش شغلی را به وی بدهیم که 
قادر به انجام آن باشد. ضمن اینکه نیرویی را از روی 

ترحم نباید استخدام کرد.
رجبلو افزود:مهارت فرد معلول را باید سنجید و در 

شرکت یا اداره جایگاهی را به وی اختصاص بدهیم.
مدیرعامل توانیتو تصریح کرد: اگر برای استخدام 
فرد معلول شک دارید یک دوست معلول پیدا کنید و 
مدتی با وی همراه شوید. بدون شک نگاهتان درباره 
معلولیت عوض خواهد شد. پس از آن با استخدام فرد 
معلول در محیط کاری نگاهتان به این فرد نیز عای 

خواهد شد.

بررسی استخدام افراد معلول در مجتمع توانبخشی رعد؛

در دهه فجر؛معلولان، چالش شغل و رسیدن به یگانگی

۱۲۰  پروژه در بخش های قم افتتاح می شود
فرماندار قم گفت: همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر و چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی بیش از ۱۲0 طرح به ارزش بیش از یکهزار و ۲00 میلیارد ریال اعتبار در بخش های 

پنچ گانه قم به بهره برداری می رسد. 
"مرتضی حیدری" اظهار داشت: این تعداد پروژه طی آیین های مختلفی با حضور امامان 

جمعه، بخشداران و مسئولان گشایش می یابد.
فرماندار قم همچنین با اشاره به اهمیت دهه فجر امسال توجه به چند موضوع را مورد تاکید 
قرار داد و بیان داشت: از مهمترین مباحث، موضوع گام دوم انقلاب است، که باید در کنار 

جشن های بزرگداشت دهه فجر به این مساله توجه کنیم.
حیدری همچنین با اشاره به تلاش دشمنان برای ناکارآمد نشان دادن نظام اسلامی، گفت: 
دشمنان به شدت روی این موضوع کار می کنند، تا نظام را در اذهان عمومی جامعه فاقد فایده 
و ارزش جلوه دهند. فرماندار قم خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب با طرح قضیه گام دوم 
انقلاب به این ناجوانمردی ها پاسخ می دهند، و ما بویژه سخنرانان دهه فجر باید روی کارآمدی 

نظام تکیه کنیم.
حیدری با بیان اینکه بلافاصله پس از دهه فجر، انتخابات مجلس شورای اسلامی را خواهیم 
داشت و این بسیار مهم است،  افزود: پس از اتفاق هایی مانند تشییع چند میلیونی سردار 
سلیمانی، نماز جمعه رهبری که در طول نماز جمعه های تاریخ انقلاب بینظیر بود و همچنین 

تظاهرات مردم عراق، نهایتا ما باید در انتخابات حرف اول را بزنیم.
وی با تاکید بر ضرورت تبیین موضوع رویارویی مستقیم با استکبار و همچنین دفاع از مردم 
فلسطین با توجه به طرح مساله معامله قرن از سوی آمریکا، یادآور شد: بازگو کردن این مسائل 
در کنار افتتاح پروژه ها اهمیت زیادی دارد، چرا که افتتاحیه ها عمدتا نشان دهنده کارآمدی 

نظام است، که در اوج تحریم ها، همچنان مشغول خدمت رسانی است.
فرماندار قم در پایان بیان کرد: باید دست به دست هم بدهیم سخنرانی های دهه فجر را به 
سمت اقناعی پیش ببریم، و تا حدودی از سخنرانی های حماسی پرهیز، و دلایلی که کارآمدی 

نظام را برای جامعه مخصوصا نسل جوان ثبات می کند، مورد توجه قرار گیرد./
 

رییس سازمان صنعت و معدن استان قم:

قم ظرفیت بالایی برای بومی سازی 
محصولات وارداتی دارد

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: این استان برای بومی سازی محصولات 
وارداتی و حضور فعال در نهضت رونق تولید ملی، از ظرفیت  و توانمندی های بالایی برخوردار 

است. 
محمود سیجانی بیان کرد: قم در تولید بسیاری از محصولات موردنیاز کشور به ویژه در بخش 
لوازم خانگی و قطعه سازی دارای واحدهای صنعتی قوی و صاحب نام است و می تواند بخش 
قابل توجهی از نیاز کشور را پاسخ دهد. وی افزود: طی سال های اخیر، موضوع مهم پیوستگی 
زنجیره تولید در صنعت قم جدی گرفته شده و به همین دلیل هم اکنون بسیاری از صنایع فعال 

استان در زمینه تهیه مواد اولیه تا تولید محصول نهایی به واردات متکی نیست.
وی ادامه داد: همچنین زیرساخت های لازم برای حضور صنایع پیشرفته در شهرک های 
صنعتی قم مهیاست و این استان برای استقبال از سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای تولید 

محصولات موردنیاز کشور، آمادگی کامل دارد.
سیجانی گفت:  بومی سازی محصولات وارداتی علاوه بر جلوگیری از خروج ارز در شرایط 
تحریم، عامل مهمی در رونق  تولید ملی است و در همین راستا، سازمان صمت قم بر اساس 
سیاست های اقتصاد مقاومتی با ارائه برخی تسهیلات و بسته های تشویقی از فعالان این حوزه 
حمایت  می کند. وی بیان کرد:  قم به دلیل قرار گرفتن در قلب ایران و نزدیکی به مهم ترین 
بازارهای مصرف کشور،  از موقعیت ممتازی برای جذب صنعتگران برخوردار است و راهبرد 
سازمان صمت استقرار صنایع پیشرفته در این استان برای تولید محصولات موردنیاز مردم است.
وی ادامه داد:  یکی از مهم ترین ظرفیت های قم برای موفقیت در نهضت داخلی سازی 
محصولات و رونق تولید،  برخورداری از نیروی انسانی ماهر و کارشناس در عرصه های مختلف 
صنعت است که می توانند جدیدترین یافته های علمی را در واحدهای صنعتی پیاده سازی 
کنند. حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان ۴۸ هزار 
و ۸5۱ میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲5 واحد 

صنعتی و صنایع معدنی استان برای 5۶ هزار و ۱53 تن فرصت اشتغال ایجادشده است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، 
ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

هیچ موردی از ویروس کرونا در قم مشاهده 
نشده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تا این لحظه، هیچ مورد از شیوع ویروس کرونا در 
کشور، گزارش نشده و در استان قم نیز یک مورد علائم این ویروس گزارش شده بود که پاسخ 

تمامی آزمایش ها منفی بود و در استان نیز شاهد این موضوع نیستیم.
دکتر محمدرضا قدیر عصر دیروز درگروه کاری سلامت و امنیت غذایی استان قم با حضور 
استاندابا اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشورهای مختلف اظهارداشت: این بیماری به شدت 

واگیردار است و کشورهای بسیاری گرفتار این ویروس شده اند.
وی بیان داشت: تا این لحظه، هیچ مورد از شیوع ویروس کرونا در کشور، گزارش نشده و در 
استان قم نیز یک مورد علائم این ویروس گزارش شده بود که پاسخ تمامی آزمایش ها منفی بود 

و در استان نیز شاهد این موضوع نیستیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به علائم این بیماری گفت: مهمترین علائم ویروس 
کرونا، تب و اختلال در سیستم تنفسی است که با پیشگیری می توان از گسترش آن جلوگیری 

کرد.
دکتر قدیر گفت: تمهیدات لازم در حوزه درمان نیز انجام و بیمارستان های کامکار، حضرت 
معصومه)س( و امام رضا)ع( به عنوان بیمارستان های سانتر انتخاب شده است تا در صورت 

نیاز از آنها استفاده کنیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم ، فقط با رسانه ها در ارتباط باشد

دکتر بهرام سرمست استاندار قم نیز در این جلسه گفت: بعد از دستور معاون اول رئیس 
جمهور این جلسه را برگزار کردیم و محور اصلی کار بر عهده دانشگاه علوم پزشکی بوده که 

انتظار است همه دستگاه ها همکاری لازم را داشته باشند.
وی با اشاره به برخی شایعه سازی ها در این خصوص، ضمن تاکید بر آرامش روانی جامعه 
گفت: شخص رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم به عنوان متولی، فقط با رسانه ها در ارتباط باشد 

و دیگران حق مصاحبه در موضوع ویروس کرونا را ندارند.
استاندار قم گفت: کمیته های تخصصی در خصوص این موضوع نیز باید فعال شوند و کارها 

به صورت عملیاتی دنبال و گزارش کار به این گروه کاری گزارش داده شود.
 

مدیرکل گمرکات استان قم :

گمرکات قم هوشمند می شود
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: گمرکات استان برای سرعت بخشیدن به مراحل ترخیص 

کالا به سمت هوشمند سازی فرآیندها پیش می رود .
محمد خلیلی   بیان کرد: برای رسیدن به این راهبرد، دو هدف مهم استفاده از گمرک موبایلی 

و هوشمند سازی پلمب ها را پیگیری می کنیم.
وی افزود:  با استفاده از این فناوری ها امکان رصد محموله ها در لحظه فراهم می شود و فرآیند 

ترانزیت کالا از گمرکات استان به صورت کاملا هوشمند صورت می گیرد.
وی ادامه داد: افزایش سرعت جابه جایی کالا از مهم ترین مزایای استفاده از این فناوری هاست 
که می تواند نقش مهمی در کاهش هزینه های گمرکی و افزایش توان رقابتی کالاهای صادراتی 
داشته باشد. خلیلی گفت:  بر اساس برنامه ریزی های انجام شده به دنبال آن هستیم تا در سال 
آینده میانگین ترخیص کالا از گمرکات استان قم برای صادرات در کمتر از سه ساعت و برای 
واردات در کمتر از سه روز انجام شود. وی بیان کرد:  تلاش می کنیم کنترل های مزاحم و ملموس 
کالاها در گمرکات استان کاهش یابد و به جای آن از کنترل های هوشمند و غیرملموس استفاده 
شود. وی ادامه داد: فعالیت گمرکات قم نقش بسیار زیادی در شکوفایی اقتصاد استان دارد و 
هرچه فرآیندهای گمرکی در قم با سرعت بیشتری انجام شود،  چرخه تولید و اشتغال استان با 
رشد بالاتری مواجه می شود. از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه ۱00 هزار تن کالا در قالب 
محصولاتی همچون گرانول،  پفک، کفش و صندل، شمش سرب، مواد و محصولات پلاستیکی 
و شیمیایی و هیدروکربن به کشورهایی مانند عراق، افغانستان، امارات، هند، پاکستان و 

ازبکستان به ارزش ۱۲0 میلیون دلار از گمرکات قم صادر شد  .
 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد

کاشت نهال در ۲۱57 هکتار از اراضی قم 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: سال جاری برای استان قم کاشت نهال 
در دو هزار و ۱3۶ هکتار پیش بینی شده بود که به همت این اداره کل سطح عملیاتی اجرای 

پروژه ها به بیش از دو هزار و ۱57هکتار افزایش یافته است.
سید محمدتقی سجادی ظهر دیروز در نشست ستاد هفته منابع طبیعی استان قم که در 
سالن جلسات اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم برگزار شد، با اشاره به اینکه برنامه 
نهال کاری همه ساله به هفته منابع طبیعی محدود می شد، اظهار کرد: امسال فعالیت از 

اسفندماه فراتر رفته و نهال کاری از پاییز آغاز شده است.
وی اضافه کرد: سال جاری برای استان قم کاشت نهال در دو هزار و ۱3۶ هکتار پیش بینی 
شده بود که به همت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم سطح عملیاتی اجرای 
پروژه ها به بیش از دو هزار و ۱57هکتار افزایش یافته؛ هزار و 750 هکتار در عرصه های 
بیابانی، ۲3۴ هکتار در عرصه های جنگلی و باقیمانده در عرصه های مرتعی کاشته شده 

است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم تصریح کرد: نهضت ملی کاشت همگانی 
نهال برای ایرانی سرسبز در ۱۴ آذرماه آغاز شده است و مراسم اختتامیه این نهضت با پایان 
عملیات کاشت نهال در مساحتی بیش از دو هزار و ۱57 هکتار در هفته منابع طبیعی برگزار 

می شود.
وی با بیان اینکه امکان کاشت نهال در عرصه ای بیش از ۱0 هزار هکتار در استان قم وجود 
دارد، تصریح کرد: نهال کاری همگانی برای ایرانی سرسبز شعار اصلی هفته منابع طبیعی است 

که امیدواریم با عمل به این شعار بتوانیم یک ایران متفاوتی را با مشارکت مردم بسازیم.

یک روانشناس بالینی  گفت: مادری که به محض مواجه شدن با موقعیتی نامطلوب، 
جیغ زده و می لرزد و به لکنت می افتد ترس خود را به آسانی به کودکش منتقل می کند، 
مثل ترس از رعد و برق و حشرات. متأسفانه اثر این نوع ترس ممکن است تا مدت ها در 

ذهن کودک باقی بماند. 
مریم نوری در خصوص علت ترس های کودکان  اظهار کرد:  نوعی از ترس های 
کودکان ترس های عمدی است، به این صورت که ممکن است علت ترس عمدی باشد؛ 
یعنی کودک را  خودمان از چیزی ترسانده باشیم؛ مثل ترساندن کودک از چیزهای 
خطرناک، نظیر آب جوش، برق، وسایل تیز و غیره. این گونه برخوردها از نادرست ترین 

روش های تربیتی به شمار می آید.
وی در ادامه در خصوص  ترس هایی که ریشه در تجربه های تلخ دارند گفت: علت ترس 
ممکن است تصادفی باشد، یعنی بدون آن که شما بخواهید، کودک تصادفاً در شرایط 
ترسناکی قرار  گرفته و می ترسد  مانند تجربه تلخ حمله سگ که سبب پیدایش ترس از 

حیوانات  می شود.
این روانشناس بالینی برخی ترس ها را منتقل شده از سوی والدین  دانست و افزود:  
ترس های اکتسابی، ترس هایی هستند که ممکن است از مادر به کودک سرایت کند. 
مادری که به محض مواجه شدن با موقعیتی نامطلوب، جیغ زده و می لرزد و به لکنت می 
افتد ترس خود را به آسانی به کودکش منتقل می کند، مثل ترس از رعد و برق و حشرات. 

متأسفانه اثر این نوع ترس ممکن است تا مدت ها در ذهن کودک باقی بماند.
 نوری ترس های عاطفی را نوع دیگری از ترس ها دانست و در خصوص علت آن گفت: 
این نوع ترس ممکن است به علت هیجانات عاطفی و فشارهای روحی کودک باشد. 
تنش های عصبی و عاطفی ابتدا به صورت اضطراب و سرانجام به صورت ترس دائمی 
در کودک ظاهر می شود. مانند  اضطراب ناشی از دوری پدر و مادر که این حالت عاطفی 

به صورت ترس از تاریکی و تنهایی ظهور می کند.
وی در ادامه برخی والدین را مسبب احساس گناه در کودکان خود دانست و گفت: 
گاهی اوقات برخی از والدین، هنگامی که کودکشان قواعد اخلاقی یا اجتماعی را 
رعایت نمی کند، گناه و تقصیر را بر می انگیزند. مثلًا کودک را حین انجام کاری غافل گیر 
می سازند، او را تهدید می کنند که در صورت تکرار این کار گرفتار خشم خداوند خواهد 
شد و به جهنم می رود  یا در موارد دیگری مانند وقتی که کودک شیطنت می کند یا در 
خیابان بهانه خریدن چیزی را می گیرد، به او می گویند که خانه را ترک خواهند کرد یا در 
خیابان رهایش خواهند ساخت یا او را مسبب مرگ خودشان می دانند، این نوع رفتارها 

در کودک احساس ترس را به وجود می آورد.
این روانشناس بالینی کشمکش میان پدر و مادر را علت دیگری برای ترس های کودکان 
دانست و افزود: دعوای والدین و جدال دائمی آنها، کودک را دچار احساس عدم امنیت 

کرده و منجر به ترس او خواهد شد.

توصیه های یک روانشناس به والدین:

ترس را از شیوه تربیتی کودکان حذف کنید 
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رییس کل سازمان امور مالیاتی:
سیستم مالیاتی هوشمند مانع فرار مالیاتی می شود

 رییس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه جهت گیری ما حرکت به سمت نسل 
چهارم مالیات ستانی یعنی مالیات ستانی هوشمند است، گفت: در سیستم مالیاتی 
هوشمند، سازمان امور مالیاتی به تمامی اطلاعات دسترسی دارند و راهی برای فرار 

مالیاتی باقی نمی ماند.
»امیدعلی پارسا« صبح دیروز جلسه صبحانه کاری با فعالان اقتصادی اتاق بازرگانی 
ایران، افزود: اگر مسوول مالیاتی کشور باشید، اولین سوال این است که برای اداره کشور 
چقدر مالیات و از چه بخش هایی و با چه نرخی باید گرفت؟ و اگر استثنایی برای معافیت 

مالیاتی باشد آن معافیت باید در کجا اعمال شود؟
وی تنها منبع درآمدی دولت را مالیات دانست و افزود: تنها در شرایطی می توان مالیات 
از بخش های مختلف اقتصادی کشور دریافت کرد که تولید، اقتصاد و صادرات رونق 
گرفته و مالیات ستانی بر مبنای آن صورت گیرد. پارسا اظهار کرد: در 30 کشور پیشرو  
95 درصد اظهار نامه های مالیاتی به صورت صادقانه ارائه می شود و اخذ مالیات نیز 
متناسب با درآمد و ثروت است. البته آن 5 درصد از جامعه که مالیات نمی دهند، باید به 

نحوی گرفتار شوند که ترجیح دهند مالیات خود را به موقع بپردازند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با تاکید بر اینکه در این کشورها فرار مالیاتی وجود ندارد، 
افزود: سازمان های امور مالیاتی در دنیا به تمامی اطلاعات درآمدی، تولید، صادرات، 
واردات، تراکنش ها و حساب ها دسترسی دارند و هوشمندانه مالیات می گیرند. بنابراین 
از آنجایی که بسترهای اخذ مالیات هوشمند در دنیا فراهم است، سازمان های مالیاتی به 

حق از مردم مالیات دریافت کرده و عدالت مالیاتی برقرار است.
وی توضیح داد: هر دولتی برای اعمال حاکمیت خود باید ٢٠ تا ٢٥ درصد از کل تولید 
ناخالص داخلی را در اختیار بگیرد تا از این محل کل کالاهای عمومی کشور تامین شود.  
این در شرایطی است که در ایران، بین ٧ تا ٨ درصد از درآمدهای جامعه به عنوان مالیات 
در اختیار دولت قرار می گیرد و نمی توان با این رقم اندک تمام وظایف حاکمیت را انجام 
داد. پارسا با اشاره به روند الکترونیکی اخذ مالیات در کشور تاکید کرد: باید توجه داشت 
که دریافت الکترونیکی مالیات با اخذ هوشمند مالیات متفاوت است؛ چراکه در سیستم 
مالیاتی هوشمند، سازمان امور مالیاتی به تمامی اطلاعات دسترسی دارند و راهی برای 

فرار مالیاتی باقی نمی ماند.
وی با بیان اینکه قرار نیست برای جبران درآمدهای بودجه به سراغ بخش خصوص با 
شناسنامه رفت، افزود: عدالت مالیاتی زمانی است که هر فرد متناسب با درآمد و مصرف 
مالیات بدهد و اگر داده هایی که پیش از این ذکر شد در اختیار سازمان امور مالیاتی 

باشد، می توان عدالت مالیاتی را رعایت کرد.
حرکت به سمت مالیات ستانی هوشمند

پارسا لازمه مالیات ستانی هوشمند را وجود تمام داده های لازم در اختیار سازمان امور 
مالیاتی دانست و گفت: در دنیا چهار نسل مالیاتی پشت سر گذاشته شده است و نسل 

سوم، نسل الکترونیکی مالیات ستانی و نسل چهارم، مالیات ستانی هوشمند است.
پارسا خاطرنشان کرد: در قانون پیش بینی شده که هیچ دستگاه دولتی و غیردولتی 
عذر و بهانه ای برای ارائه ندادن اطلاعات به سازمان امور مالیاتی ندارد؛ این در حالی 
است که پیش نویس جدیدی برای قانون مالیات های مستقیم در سازمان امور مالیاتی 
تهیه شده که در آن ساماندهی معافیت ها، طراحی پایه های جدید مالیاتی از جمله 

مالیات بر عایدی بر سرمایه و مالیات بر مجموع درآمد در نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: در همه دنیا حدود ۸0 تا ۸5 درصد بودجه از مالیات تامین می شود 
و اگر مالیات نباشد، کشور از طریق قرض یا چاپ پول و فروش املاک و مستغلات و 
منابع طبیعی باید اداره شود. پارسا با بیان اینکه در دنیا شاهد معافیت کامل بخش های 
اقتصادی نیستیم، خاطرنشان کرد: اگرچه شاید ٨٥ درصد از بخش کشاورزی در ایران 
ضعیف است و باید از مالیات معاف باشد، اما ۱0 درصد از فعالان این بخش درآمد خوبی 
دارند و باید مالیات بدهند. وی ادامه داد: بودجه عمومی کل کشور ٤٨٤ هزار میلیارد 
تومان است و دولت برای تامین این بودجه یا باید مالیات بگیرد، یا قرض کند و با سود آن 
را بازگرداند، یا چاپ پول کند یا منابع طبیعی و املاک را بفروشد. البته باید در نظر داشت 
که چاپ پول همان مالیات ستانی از طبقات ضعیف جامعه و فقرا است، زیرا چاپ پول 

باعث تورم می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

۸ خودروی جدید به بازار می آید
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: عرضه محصولات جدید سایپا در آینده، بخشی از 
کاستی های برجای مانده از گذشته را جبران کرده و افزایش سطح رضایت مردمی از این 

خودروساز را به همراه خواهد داشت.
رضا رحمانی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در بازدید سرزده از مرکز تحقیقات و نوآوری 
صنایع خودرو سایپا و بررسی برنامه های این خودروساز در زمینه توسعه محصول و عرضه 
۸ خودرو جدید در سه سال آینده گفت: سایپا با اجرای این برنامه و عرضه خودروهای 
جدید در سه سال آینده، میتواند توان رقابت خود در بازارهای داخلی و خارجی را ارتقا 
دهد. وی ادامه داد: عرضه محصولات جدید سایپا در آینده، بخشی از کاستیهای 
برجای مانده از گذشته را جبران کرده و افزایش سطح رضایت مردمی از این خودروساز 

را به همراه خواهد داشت.
امر  رحمانی در بخش دیگری، گروه خودروسازی سایپا را مجموعه ای پیشتاز در 
داخلیسازی قطعات خودرو دانست و بیان کرد: نهضت ساخت داخل مورد توجه و 
تاکید رهبر معظم انقلاب بوده و از سیاست های کلی دولت است که سایپا در این زمینه 

توانسته با داخلیسازی 53 قطعه، حرکتی بزرگ را به انجام برساند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه ما در صنعت خودرو از برنامه داخلی 
سازی جلوتر هستیم گفت: بیش از 90 درصد قطعات محصولات آینده سایپا نیز در 
داخل تولید شده که نشان میدهد این خودروساز در طرح ملی بومیسازی، مشارکتی 
فعال و قابل تقدیر داشته است. وی با اشاره به افزایش تولید محصول در سایپا و تسریع 
در پاسخ گویی به نیاز مشتریان که توسط این خودروساز در دستورکار قرار گرفته، تصریح 
کرد: سایپا موفق شده علاوه بر آن که تیراژ تولید خود را افزایش دهد، خودروهای کف 
کارخانه را نیز به صفر برساند که این دو رخداد، سایپا را تبدیل به شرکتی پیشرو در امر 
رونق تولید کرده است. وی در پاسخ به سؤالی در خصوص برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای ادامه برنامه افزایش تیراژ تولید محصولات در گروه خودروسازی سایپا نیز، 
گفت: تلاش میکنیم با تسهیل قوانین و امور مربوط به تولید داخل، ضمن حفظ روند 
افزایش تولید، سایپا بتواند تعهدات خود به مشتریان را با سرعت هرچه بیشتر پاسخ دهد.
توقف  ضرورت  به  اشاره  ضمن  پراید  تولید  توقف  درخصوص  ادامه  در  رحمانی 
خودروهای قدیمی به دلیل انتظار مردم از خودروسازان برای ارائه محصولات جدید، 
متنوع، باکیفیت و به روز افزود: پس از توقف یک مدل خودرو پراید در امسال، در سال 
آینده تولید دو مدل دیگر نیز متوقف خواهد شد و ظرفیت تولید آن ها، به سه خودرو 
جدید با امکانات بیشتر و به روزتر اختصاص مییابد که بیانگر تحول، توسعه و شکوفایی در 

گروه خودروسازی سایپا و صنعت خودرو است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان تاکید کرد: تلاش این وزارتخانه بر رونق تولید و 
افزایش تیراژ خودروسازان متمرکز شده تا از این طریق، تعهدات برجای مانده از قبل 

هرچه سریع تر برآورده شده و جلب رضایت مشتریان محترم را فراهم کند.

رییس اتحادیه واردکنندگان دارو تشریح کرد

نقش دست اندازهای داخلی در واردات دارو
 رییس اتحادیه واردکنندگان دارو معتقد است مشکل اصلی درباره دارو تحریم فروش 

دارو به ایران نیست، بلکه مشکلات داخلی است.
تقریبا دو سال از بازگشت تحریم های آمریکا علیه اقتصاد ایران می گذرد و در تمام این 
مدت، آمریکا تاکید کرده که دارو و غذا شامل تحریم ها نمی شود اما همیشه حرف ها و 

عمل ها در یک راستا نیست. 
نگاهی به وضعیت بیماران خاص نشان می دهد که اگرچه دارو جزو تحریم ها به شمار 
نمی رود اما از آنجا که سیستم بانکی ایران تحریم است،  نقل و انتقال پول امکان ندارد 
و از همین رو عملا واردات دارو در هفت خوانی پیچیده گیر کرده است.  تبعات این 
موضوع آنقدر بالا گرفت که در شهریور ماه دبیر کل سازمان ملل نسبت به تاثیر تحریم ها 
بر دسترسی بیماران ایرانی به دارو و درمان هشدار داد. در داخل نیز صداها بلند شد 
تا آنجا که رییس سازمان غذا و دارو، تحریم نبودن دارویی ایران توسط آمریکا را دروغ 
خواند.وی البته پرده از مشکل دیگری به جز انتقال پول برداشت و گفت که در بحث 
تحریم تنها مشکل نقل و انتقال پول نیست، بلکه شرکت های داروسازی خارجی که با 
ایران کار می کنند، تحت فشار قرار می گیرند تا با ایران کار نکنند. پس  از آن خبرهایی 
همچون قطع صادرات دارو از کره جنوبی به ایران مهر تائیدی بر این ادعا بود.  با این 
اوصاف رییس اتحادیه واردکنندگان دارو در این زمینه نظر دیگری داشته و به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا می گوید: آمریکا تقریبا ۲0 درصد داروی ایران راتامین می کند، در حالیکه 
آن ها حتی مجاز به ارتباط ایمیلی هم با ما نیستند و این مبادلات از طریق شرکت های 
واسط انجام می شود. »ناصر ریاحی« در این زمینه توضیح داد: هیچ شرکتی صادرات 
دارو به ایران را قطع نکرده، بلکه مسائل انتقال وجه کار را مشکل کرده که هنوز از طریق 
شرکت های واسط می توانیم آن را انجام دهیم. تنها می دانم یک شرکت دانمارکی به علت 
مسائل سیاسی دارو به ایران نمی فروشد. وی با تاکید بر اینکه دارو مشمول تحریم نیست، 
افزود: کمپانی های داروسازی میل دارند در تمام بازارها حضور داشته باشند و بخشی از 
شغل داروسازی و دارو فروشی مربوط به مسوولیت اجتماعی که نمی توان بیمار را تنها 
گذاشت. عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره به ممنوع بودن ورود اعتباری دارو گفت: 
مشکل اصلی این است که نمی توانیم پول به کمپانی ها برسانیم. حدود ۶ ماه است که با 
بانک مرکزی و وزارت بهداشت مکاتبه کردیم که به ما اجازه دهند کالا به صورت اعتباری 
وارد کنیم و آن ها متعهد شوند که به نرخ روز ترخیص به ما ارز بدهند و اگر نتوانستد ما به 
التفاوت آن را پرداخت کنند. ریاحی ادامه داد: بانک مرکزی و سازمان غذا و دارو شفاها 
موافق این کار هستند، چون می توانیم مصرف ۶ ماه را وارد کشور کنیم و یک بار هم 

شرکتهایی که آمادگی این کار را داشتند اعلام آمادگی کردند اما کاری از پیش نرفت.

قرار است خانه ها و خودروهای لوکس، مشمول مالیات سالیانه شوند. این نوع 
مالیات معطوف به مالکیت افراد بر یک دارایی گران قیمت خواهد بود که در صورت 

اجرا، می توان آن را قدم اول در راستای تمرکززدایی ثروت به حساب آورد.
یکی از اولویت های اصلی بودجه سال آینده، پوشش کسری از محل مناسب است. 
دولت برای جبران کسری می تواند چند روش اختیار کند؛ افزایش درآمدهای مالیاتی 
)از محل حذف تخفیف ها یا معافیت های مالیاتی، تعریف پایه های مالیاتی جدید مانند 
دریافت مالیات از فعالیت های سفته بازانه، مالیات گیری از عایدی سرمایه ، مالیات از 
سود بانکی و...(، کاهش هزینه ها، فروش یا استفاده بهینه از اموال و دارایی های 
دولتی و همچنین استقراض. از آنجایی که همزمان اقتصاد کشور دچار رکود شده، 
افزایش مالیات ستانی و همین طور کاهش هزینه ها )سیاست های ریاضتی( اقتصاد 
را در تنگنای بیشتری قرار خواهد داد. اما در حوزه مالیاتی در این شرایط، فارغ از 
بحث عدالت اجتماعی، امکاناتی وجود دارد که از طریق آنها می شود در عین اینکه 
درآمد دولت برای کاهش کسری بودجه افزایش یابد، فشاری هم بر طرف تقاضا وارد 
نشده و به تبع آن، تعمیق رکود اقتصادی اتفاق نیفتد. به بیان دقیق تر، وضع مالیات بر 
بخش های خاصی مانند مالیات ثروت، مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات از تراکنش، 
سود و...)می تواند نه تنها اثر منفی روی رشد بر جای نگذارد، بلکه اثر مثبت هم به 
دنبال داشته باشد. در اینجا هدف از دریافت مالیات بر ثروت انباشته شده و بلااستفاده 
است که هم اختلاف طبقاتی را کاهش می دهد و هم سرمایه ها را به سمت محل های 
مولد هدایت می کند. با این حال، تاکنون در ایران مالیات ثروت محدود و سهم بسیار 
پایینی از کل مالیات ها داشته است. طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، این 
مالیات در لایحه بودجه سال ۱399 تنها چهار درصد از کل مالیات ها یعنی مالیات 
بر کالا و خدمات، مالیات بر شرکت ها، مالیات بر واردات و مالیات بر درآمد را شامل 
می شود. البته این عدد با احتساب رشد بالای مالیات بر ثروت در لایحه جدید به دست 
آمده است. در این لایحه میزان مالیات بر ثروت به میزان ۶۸ درصد و مالیات بر واردات 

منفی 3۸ درصد تغییر کرده است.
گام های مجلس

مجلس تصمیم گرفته در این شرایط خاص اقتصادی، قدم هایی برای وضع این نوع 

مالیات ها در چارچوب مصوبات بودجه سال ۱399 که اکنون در کمیسیون تلفیق 
قرار دارد، بردارد. طبق گزارش هایی که از این کمیسیون به دست آمده، قرار است 
خانه و خودروهای لوکس، مشمول مالیات سالیانه شوند. هرچند هنوز از مالیات بر 
سود بانکی و عایدی سرمایه خبری نشده، اما گفته شده قرار است اعمال مالیات بر 

خانه های خالی هم از سال آینده با همکاری شهرداری ها عملیاتی شود.
کمیسیون تلفیق مجلس اخذ مالیات سالانه از خودروها و خانه های لوکس را برای 
سال آینده تصویب کرده که این امر می تواند قدم بسیار مهمی برای ایجاد بسترهای 
بر اساس مصوبه  باشد.  ثروت  بر  مالیات  قوانین جامع تر  به وضع  لازم در رسیدن 
کمیسیون تلفیق خودروهای بالای یک میلیارد تومان و خانه های بالای ۱0 میلیارد 
تومان مشمول مالیات می شوند. این مالیات که مالیات بر ثروت محسوب می شود و 
کمترین اثرات منفی اقتصادی را دارد، علاوه بر افزایش درآمد دولت، موجب کاهش 

فاصله طبقاتی و تقویت عدالت در جامعه می شود.
هرچند مالیات بر دارایی خودرو لوکس اولین بار است که در قوانین اقتصادی کشور 
از آن صحبت می شود، اما دو نوع مالیات بر املاک و همین طور املاک و مستغلات 
خالی قبلًا در قانون مالیاتی کشور وجود داشت که بعداً از قوانین مالیاتی حذف شد. 
بر اساس بند یک ماده یک قانون مالیات های مستقیم ایران، کلیه اشخاص حقیقی 
و حقوقی نسبت به هر نوع اموال و املاکی که در کشور دارند برابر مقررات مرتبط 
مشمول پرداخت مالیات خواهند شد. این قوانین مشتمل بر پنج فصل است که 

عبارتند از:
۱. مالیات سالانه املاک )حذف شده  است(

۲. مالیات املاک و مستغلات خالی از سکنه )حذف شده  است(
3. مالیات بر اراضی بایر )حذف شده  است(
۴. مالیات بر ارث که با ۱0 ماده برقرار است.

5. مالیات بر حق تمبر که با هشت ماده برقرار است.
تفاوت دو نوع مالیات بر املاک

مالیات بر دارایی، مالیاتی است که در آن پایه و منبع مالیاتی را دارایی یا ثروت دارنده 
ملک، تشکیل می دهد. به عبارت دیگر، مالیات بر دارایی بر آنچه شخص مالک قبلًا 

به دست آورده یا به وی به ارث رسیده باشد، تعلق می گیرد. در اغلب کشورها، مالیات 
بر دارایی تحت قالب استفاده از دارایی، مالکیت دارایی و انتقالات دارایی مطرح شده  
است. در این زمینه مالیات های مختلف با اهداف متفاوتی وضع می شوند. در ایران 
آنچه تا کنون به عنوان مالیات بر ثروت قلمداد و اخذ می شد، همین مالیات بر انتقالات 
دارایی بوده است. این مالیات ها در حسابرسی دولتی در پنج بخش طبقه بندی 
می شوند: مالیات بر ارث، نقل و انتقال سرقفلی، نقل و انتقال سهام، نقل و انتقالات 

املاک و حق تمبر و اوراق بهادار.
بنابراین مشخص می شود این مالیات جدیدی که کمیسیون تلفیق وضع خواهد 
کرد مبتنی بر مالکیت خواهد بود. به بیان دقیق تر، مالیات بر املاک و خودرو در 
واقع مالیاتی است که بر مالکیت یک دارایی  لوکس و گران قیمت وضع شده؛ به این 
صورت که یک نرخ تعیینی بر اساس ارزش دارایی مشخص و پرداخت می شود، نه 
آنکه بخشی از ملک به عنوان مالیات اخذ شود که این توسط مراجع رسمی و دولتی هر 
مکان و منطقه به طور جداگانه مشخص می شود. این مقام می تواند شهرداری، دولت، 

اداره دارایی، مراجع قضایی و… باشد.
لازم به توضیح است مالیات بر واحد مسکونی لوکس از سوی فروشنده و مالیات 
بر نقل و انتقال املاک از سوی خریدار پرداخت می شود. هر چند سازوکار ضمانت 
اجرایی مالیات نخست ایجاب می کند تسویه این مالیات در زمان فروش و نقل و انتقال 

دارایی صورت گیرد.
فرمول اخذ مالیات بر خودرو و املاک مسکونی

بر اساس آنچه کمیسیون تلفیق مجلس گزارش داده، واحدهای مسکونی و انواع 
خودروهای سواری و وانت دو کابین که دارای ارزش های ذیل باشند، در سال آینده 

مشمول مالیات هستند:
واحد مسکونی با ارزش روز معادل ۱0 میلیارد تومان و بیشتر به نرخ زیر مشمول 

مالیات می شود:
 ـنسبت به مازاد ۱0 تا ۱5 میلیارد تومان، یک در هزار ۱ ـ

 ـنسبت به مازاد ۱5 تا ۲5 میلیارد تومان، دو در هزار ۲ ـ
 ـنسبت به مازاد ۲5 تا ۴0 میلیارد تومان، سه در هزار 3 ـ

 ـنسبت به مازاد ۴0 تا ۶0 میلیارد تومان، چهار در هزار ۴ ـ
 ـنسبت به مازاد ۶0 میلیارد تومان به بالا، پنج در هزار 5 ـ

بر اساس این مصوبه، اگر خانه ای ۱5 میلیارد تومان ارزش داشته باشد، صاحب 
این واحد مسکونی باید سالانه پنج میلیون تومان مالیات پرداخت کند، اگر خانه ای 
۲5 میلیارد تومان ارزش داشته باشد صاحب آن باید سالانه ۲5 میلیون تومان مالیات 

بپردازد.
مالیات خودروهای لوکس:

 ـنسبت به مازاد یک تا ۱.5 میلیارد تومان، 0.5 درصد ۱ ـ
 ـنسبت به مازاد ۱.5 تا سه میلیارد تومان، یک درصد ۲ ـ
 ـنسبت به مازاد سه میلیارد تومان به بالا، ۱.5 درصد 3 ـ

بر این اساس، خودروی سه میلیارد تومانی، مالیات سالانه ۱5 میلیون تومان و 
خودروی پنج میلیارد تومانی نیز مالیات سالانه 30 میلیون تومان را باید پرداخت کند.

ناگفته نماند، خانه های در حال ساخت، خودرو و ملک در سال تملک، املاک و 
خودروهای دولتی، خودروهای مونتاژ شده یا به فروش نرسیده در نمایندگی های مجاز 

از این مالیات معاف شده اند.
اسناد،  ثبت  سازمان  راه،  مسکن،  وزارت  مالیات،  این  اجرایی  سازوکار  مورد  در 
شهرداری ها و وزارت صنعت موظف اند امکان دسترسی برخط به اطلاعات مالکیت 
املاک و نیروی انتظامی موظف است امکان دسترسی برخط اطلاعات مالکیت 
خودروها را برای سازمان امور مالیاتی کشور فراهم کنند. سازمان امور مالیاتی مکلف 
است نسبت به تعیین دارایی های مشمول و ارزش آنها حداکثر تا پایان خرداد اقدام و 
مراتب را به  نحو مقتضی به اطلاع اشخاص مشمول برسانند. طبق این مصوبه همه 
مشمولان حقیقی و حقوقی مکلفند مالیات مربوط به هر یک از واحدهای مسکونی 
و خودروهای مشمول تحت تملک خود و افراد تحت تکفل را حداکثر تا پایان بهمن  

پرداخت کنند.
تعویض پلاک خودروها و ثبت نقل و انتقال املاکی که به موجب این بند برای آنها 
مالیات وضع  شده، قبل از پرداخت بدهی مالیاتی مورد انتقال شامل مالیات بر دارایی، 
نقل و انتقال قطعی و اجاره ممنوع است. متخلف از حکم این جزء، در پرداخت مالیات 

متعلقه مسئولیت تضامنی خواهد داشت.

راهی مناسب برای جبران کسری  بودجه سال آینده 

مالیات بر خانه ها و خودروهای لوکس؛ گام نخست تمرکززدایی از ثروت

دوره  یازدهمین  انتخابات  نامزدهای  شعارهای  و  وعده   مهم ترین  می رود  انتظار   
مجلس در بخش اقتصاد و حول محور اشتغال زایی و توسعه و آبادانی در حوزه انتخابیه 
مطرح شود؛ وعده هایی که باید منطبق بر قوانین بودجه و برنامه های توسعه ای باشد در 

غیر این صورت امکانی برای تحقق نمی یابد.
فرایند انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از چهاردهم آذرماه با ثبت نام 
تایید صلاحیت ها،  اعلام  از  به طور رسمی کلید خورد. پس  نمایندگی  نامزدهای 
انتقادات بسیار زیادی به نحوه بررسی صلاحیت ها وارد شد. در حالی که اعلام شده 
بسیاری از عدم احراز صلاحیت ها به دلیل مسائل مالی و اخلاقی بوده اما این باور وجود 
دارد که عمده ریزش ها از جناح و طیف مشخصی بوده است. فارغ از این مسائل، هنوز 
احتمال تجدیدنظر در تایید صلاحیت ها وجود دارد اما برای آن دسته از داوطلبان که 

پیامک تایید صلاحیت را دریافت کرده اند، کارزار تبلیغات انتخاباتی شروع شده است.
در میان سیل وعده  و شعارهای انتخاباتی، آنچه برای مردم در شرایط امروز در اولویت 
قرار دارد و می تواند معیار انتخاب فردی به عنوان نماینده اهالی یک شهر یا منطقه 
باشد، برنامه  و وعده های اقتصادی است. اگر به انتخابات دوره های گذشته هم نگاهی 
بیاندازیم می بینیم که هر چند از وعده هایی مانند افزایش سهم و حضور بانوان در 
پست های مدیریتی و میادین ورزشی، سیاسی و اجتماعی و نیز جوان گرایی در انتخاب 
مدیران و مسئولان، استفاده از نیروی نخبه و دانشگاهی و ... استقبال شد اما همچنان 

اولویت با برنامه های اقتصادی داوطلبان بوده است.
از این رو دیدیم که در انتخابات ریاست جمهوری در سال 9۲ عمده مطالبات مردم 
بهبود شرایط اقتصاد بود و مهم ترین دلیل انتخاب دوباره »حسن روحانی« در انتخابات 
سال 9۶ را می توان تحقق وعده های تیم دولت در زمینه اقتصاد از جمله کاهش نرخ 

تورم و همچنین بهبود سیاست خارجی در آن دوره دانست.
اما در انتخابات مجلس ماجرا تا حدی متفاوت است. مجلس شورای اسلامی نهاد 
قانون گذاری کشور است. وظیفه نمایندگان مردم این است که قوانین مورد نیاز برای 
تحقق قانون اساسی و برنامه های توسعه ای را تدوین و تصویب کرده و بر اجرای آن 
نظارت داشته باشند. بنابراین یک نماینده نمی تواند به طور مستقیم دستور ساخت 
پروژه ای را خارج از برنامه های تعیین شده در منطقه و حوزه انتخابیه خود صادر کند 

مگر با لابی های خاص که معمولا برخلاف برنامه آمایش سرزمین است.
با این حال، مجلس یکی از چهار رکن نظام حکمرانی کشور است که می تواند در 
تعیین برنامه های اقتصادی و جهت دهی به آن تاثیرگذار باشد هر چند در دوره های 
اخیر با کش و قوس های مربوط به تصمیم گیری ها در قوه مقننه، باور بخشی از مردم به 
تاثیرگذاری مجلس ممکن است کم رنگ شده باشد. در حال حاضر بررسی وعده های 
انتخاباتی نامزدها نشان می دهد شعارهای اقتصادی داوطلبان حول محور اشتغالزایی 

و توسعه آبادانی و عمران به ویژه گسترش زیرساخت ها حوزه انتخابیه است.
مجلسی ها چقدر می توانند به بهار اقتصادی کمک کنند  

تشدید تحریم ها علیه کشورمان پس از خلف وعده سران آمریکا و خروج این کشور 
از برجام شرایط سختی در اقتصاد ایران به وجود آورده است و با به حداقل رسیدن 
درآمدهای نفتی، بودجه سال آینده با وابستگی ۱0 درصدی به این منبع درآمدی تنظیم 

و تدوین شد. بنابراین به طور واقع بینانه کاهش تزریق اعتبارات به پروژه های عمرانی 
قابل پیش بینی است. از سوی دیگر هر چند روند نرخ بیکاری در تابستان امسال نسبت 
به مدت مشابه در سال گذشته نزولی بوده اما این نرخ که عاملی تعیین کننده در میزان 

رضایت مردم از مسئولان محسوب می شود، همچنان دور رقمی و عدد بالایی است.
از این رو نمایندگان مجلس در ارایه وعده ها درباره اجرای پروژه های عمرانی و افزایش 
از  احتیاط عمل کنند چراکه طبق گزارش های رسمی  با  باید  فرصت های شغلی 
نهادهای مختلف چیزی حدود۶00 هزار میلیارد تومان پروژه نیمه تمام در کشور وجود 
دارد و با توجه به محدودیت شدید در بودجه بعید به نظر می رسد پروژه ای خارج از برنامه 

ششم توسعه و برنامه بودجه کلنگ زنی شود یا در اولویت اتمام باشد.
همچنین یکی از مهم ترین برنامه های دولت در لایحه برنامه بودجه سال آینده، 
هدفگذاری برای ایجاد یک میلیون شغل است. در جدول برنامه های تولید و اشتغال 
در بودجه سال ۱399 پیش بینی شده است که  ۶0 هزار نفر در بخش کشاورزی، 
۴5 هزار نفر در صنعت و معدن، 3۲ هزار نفر در بافت فرسوده شهری، 3۱ هزار نفر 
در بخش سیاست های فعال بازار کار، یک هزار و ۴30 نفر در حمل و نقل ریلی برون 
شهری فعالیت کنند. بند برنامه های جدید در لایحه بودجه سال آینده هم برای ایجاد 
۸5 هزار شغل در نظر گرفته شده که سرانه تسهیلات به ازای هر فرصت شغلی جدید 
به طور متوسط برای هر نفر 50 میلیون تومان پیش بینی شده  و  برای این میزان 

اشتغال زایی۲5۴ هزار و ۸5۴ میلیارد ریال اعتبار  باید تامین شود.
نقشه راه برای اشتغال هم حداقل برای یک سال آینده مشخص است و در برنامه 
ششم توسعه هم به طور مفصل در خصوص برنامه های اجرای پروژه های عمرانی و 
چشم انداز اشتغال بحث شده و احکام مورد نظر به تصویب رسیده است. بنابراین طبق 
قانون وظیفه نماینده مجلس وضع این سیاست ها و نظارت بر حسن اجرای آن است و 

می تواند با ابزارهایی مانند سوال از وزرا و مسئولان و استیضاح مطالبات مردمی در این 
برنامه ها را پیگیری کند.

مهم ترین کمک مجلس به اقتصاد، تصویب هر چه سریع تر لوایح و طرح هایی است 
که می تواند به پیشرفت اقتصادی کشورمان کمک کند از جمله موضوعاتی مانند حذف 
برخی از مقررات زاید در فضای کسب وکار یا تصویب مقرره های بین المللی که می تواند 
در ایران شرایط تحریم ها باعث افزایش ارتباط و همکاری ایران با بازارهای جهانی شود.                     

وعده های سرخرمن را بشناسیم
وعده ها، برنامه ها و شعارهای نمایندگان در بخش های مختلف به ویژه در حوزه اقتصاد 
باید با وظایف نمایندگان و اختیارات آن ها در بخش قانون گذاری و نظارت بر اجرای 
قانون مطابقت داشته باشد. البته بسیاری از تجارب نشان داده  که این انطباق کمتر از 
حد بایسته است و یکی از اصلی ترین دلایل افت کیفیت قانون گذاری هم به اشتغالات 

فراوظیفه ای نمایندگان برمی گردد.
 اقداماتی مانند عزل و نصب مسئولان و مدیران منطقه ای و ملی، ساخت مسکن 
و شبکه راهی، فرودگاه و کارخانه و... اساسا جزو اختیارات نمایندگان مجلس نیست 
که بخواهند در این باره وعده بدهند. اگر در برنامه های دولت این اقدامات پیش بینی 

شده باشد می توانند نسبت به اجرای آن یا پیگیری مطالبات اقدام کنند.    
به نظر می رسد طرح طیفی از وعده های اقتصادی به دلیل ناآگاهی شماری از 
نامزدهای انتخابات مجلس است و فردی که شناختی از قانون ندارد نباید در مجلس 
هم صاحب صندلی باشد. به طور قطع مجلس نه باید دولت ستیز باشد و نه دولت ذلیل 
اما پروژه هایی که با لابی های خاص یا فشار به دولت تحمیل شود نه تنها کمکی به 
مردم حوزه انتخابیه نمی کند بلکه باعث دردسر هم می شود چرا که بعد از اتمام آن دوره 

مجلس روی مابقی پروژه های نیمه تمام تلنبار می شود.  

مجلسی ها چقدر می توانند به بهار اقتصادی کمک کنند  

انتخابات مجلس و عیار وعده های اقتصادی

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با تاکید بر اینکه نمی توانیم برای همه صنوف یکسان تعیین مزد کنیم، گفت: اگر 
می خواهیم کارگران زندگی کنند و از حداقل ها برخوردار باشند دستمزد آنها باید با رفاه نسبی و رفع دغدغه های زندگی همراه باشد.

ابوالفضل اشرف منصوری درباره منطقه ای کردن دستمزد کارگران گفت: کسانی که به دنبال مزد منطقه ای هستند این نکته را درنظر 
بگیرند که اگر برای هر منطقه مزد جداگانه هم تعیین شود، هزینه و قیمت مایحتاج اولیه با منطقه ای شدن دستمزد ارزان  نمی  شود.

وی با اشاره به تعیین مزد منطقه ای در برخی کشورهای دنیا گفت: آنها حداقل ها را پذیرفته و رعایت کرده اند و پس از آن به مزد منطقه ای 
روی آورده اند. ما معتقدیم شأن و کرامت نیروی انسانی، کارگر و کارفرما نمی شناسد و هر تصمیمی که در مورد کارگران گرفته می شود باید 

جایگاه و حرمت و کرامت آنها حفظ شود و بعد از آن در مورد اینکه چه چیزی به صلاح است یا نیست تصمیم بگیریم.
این مقام ارشد کارگری ادامه داد:متاسفانه می خواهیم همه چیز را در قالب شورای عالی کار دنبال کنیم در صورتی که می توانیم مزد 

منطقه ای را وارد تصمیم گیری های صنفی کنیم و به انجمن های صنفی بها بدهیم و از نظرات و تجربیاتشان در این زمینه استفاده کنیم.
برای همه صنوف یکسان دستمزد تعیین نکنیم!

اشرف منصوی توضیح داد: درحال حاضر صنف جوشکار داریم که شرایط کارشان سخت و زیان آور است. صنف نانوا و آشپز هم داریم 
که هر کدام شرایط کارشان مشخص است ولی برای همه این صنوف دستمزد یک میلیون و 530 هزار تومانی تعیین می کنیم و آن کسی 
که کارش سخت و دشوار است و کسی که کارش آسان است یکسان حقوق می گیرند در صورتی که هر کدام از صنوف می توانند جداگانه 

قیمت گذاری کنند و آن را به شورای عالی کار ببرند و مصوب کنند.
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تصریح کرد: معتقدم برای مباحثی مثل حقوق و دستمزد، شکایات کارگری و 
کارفرمایی و سخت و زیان آور بودن کار، سازمانهای کوچک مردم نهاد می توانند ورود کنند و آن را به شورای عالی کار ببرند و به شکل سه 

جانبه بررسی کنند.
وی با اشاره به رقم هزینه سبد معیشت کارگران در سال گذشته گفت: اگر می خواهیم کارگران زندگی کنند و از حداقل ها برخوردار باشند 

دستمزد آنها باید با درنظر گرفتن رفاه نسبی و رفع دغدغه های زندگی باشد.

وزیر راه و شهرسازی در خصوص بررسی جعبه سیاه هواپیمای اوکراینی، گفت: ایران و اوکراین به عنوان جزء  لاینفک بررسی 
سانحه، در حال بررسی جعبه سیاه هستند. »محمد اسلامی« صبح دیروز در حاشیه برگزاری مراسم نمادین ورود حضرت 
امام خمینی )ره( به ایران در ترمینال یک فرودگاه مهرآباد، در پاسخ به ایرنا در خصوص تصمیم ایران برای بررسی جعبه سیاه 
هواپیمای بوئینگ متعلق به خطوط اوکراین، گفت: سانحه هوایی پرواز ٧٥٢اوکراین، بر اساس استانداردهای ایکائو در حال 
بررسی در ایران است. وی با بیان اینکه کمیته بررسی سانحه هوایی درحال انجام کار است، گفت: مراحل بررسی گوناگون 
است، بررسی جعبه سیاه یکی از مراحل کار است و  ایران و اوکراین به صورت مشترک کار بررسی را بر اساس مقررات ایکائو ادامه 

می دهند. وزیر راه و شهرسازی خبر داد که بررسی سانحه هوایی در حال پیشرفت است.
خلبان پرواز ماهشهر از کار تعلیق شد

وزیر راه و شهرسازی  در پاسخ به چرایی تعدد سوانح هوایی و ترس مردم از عدم ایمنی پروازها گفت: نباید به مشکلات دامن زده 
شود و صنعت هوانوردی کشور زیر سوال رود؛ این اتفاقات در همه جای دنیا رخ می دهد و منحصر به ایران نیست.

وی گفت: بر اساس اطلاعات اولیه به دست آمده از سانحه هوایی پرواز ماهشهر، خلبان پرواز که نتوانسته بود پرواز را کنترل کند 
از کار تعلیق شد. اسلامی گفت: از سازمان هواپیمایی می خواهم تا بعد از بررسی دقیق سانحه اطلاع رسانی کند تا مردم نگران 
نباشند. ضمن اینکه ملاحظه کسی را نمی کنیم و بر اساس مقررات حاکم در صنعت هوانوردی اگر حادثه ای رخ دهد بلافاصله 

عامل آن شناسایی می شود.
ایرانیان ساکن ووهان به کشور منتقل می شوند

وزیر راه و شهرسازی همچنین خبر داد که در ۲۴ پایانه هوایی وبندری مسافران ورودی به کشور کنترل می شوند و گفت: تیم 
وزارت بهداشت در فرودگاهها مستقر هستند و همه مسافران ورودی به کشور را کنترل می کنند و اینطور نیست که فقط مسافران 
چین کنترل شوند. وزیر راه خبر داد که کار بررسی مسافران ورودی به کشور تعطیل شدنی نیست و ادامه دارد: تاکنون موارد 

مشکوکی از مشاهده مسافران به کرونا گزارش نشده است.

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران  مطرح کرد

چرا برای همه صنوف دستمزد یکسان تعیین می کنیم؟
وزیر راه و شهرسازی: 

ایران و اوکراین بصورت مشترک جعبه سیاه را بررسی می کنند
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غفورجهانی:

 باید سریع تکلیف تیم ملی روشن شود

ورزشی6

رئیس فدراسیون شطرنج :تا پایان دوره ریاستم هستم؛ 
نه محکوم به استعفا شده ام و نه مهلت خواسته ام

 رئیس فدراسیون شطرنج با تاکید بر اینکه پایان دوره ریاستش در این فدراسیون 
نزدیک است، گفت: موضوعی مبنی بر ترک پیش از موعد فدراسیون مطرح نشده 

بنابراین تا پایان دوره قانونی هستم. 
حاشیه های اخیری که پیرامون شطرنج و فدراسیون آن ایجاد شد تا آنجا پیش رفت که 

موضوعاتی مبنی بر کنار رفتن مهرداد پهلوان زاده هم مطرح شد.
این در حالی است دوره ریاست وی در فدراسیون شطرنج ۲۴ اسفندماه به پایان 
می رسد و با توجه به برنامه ای که پیش از این برای دیگر فدراسیون هم اجرا شده، وزارت 

ورزش قطعاً از این تاریخ به بعد مدیریت شطرنج را وارد دوره سرپرستی خواهد کرد.
با این اوصاف کنار رفتن پهلوان زاده پیش از موعد مقرر موضوعی است که گفته 
می شود وزارت ورزش خواستار آن است. مسئله ای که در صفحه منتسب به همسر 
یکی از شطرنجبازان ملی پوش هم عنوان شده و اینکه پهلوان زاده در مواجه با این 

درخواست، مهلت چند روزه را طلب کرده است.
رئیس فدراسیون شطرنج البته این ماجرا را به طور کل رد می کند و تاکید دارد که تا 

پایان قانونی دوره ریاستش خواهد ماند.
پهلوان زاده در گفتگویی گفت: این صحبت ها همه در حد شایعه است. کسی به من 
نگفته استعفا بدهم یا به هر بهانه ای از فدراسیون بروم. بنابراین اینکه گفته شده من 
متقاضی فرصت برای ماندن در فدراسیون شده ام، درست نیست چون اصلًا قراری بر 

رفتنم نبوده و این مسئله از اساس کذب است.
وی ادامه داد: چیزی به پایان دوره ریاستم نمانده است. تا آن زمان در فدراسیون 
خواهم بود و برنامه های باقی مانده از تقویم مصوب امسال را اجرا می کنم. هر زمان 

وزارت ورزش برای فدراسیون سرپرست انتخاب کرد من می روم.
رئیس فدراسیون شطرنج همچنین تاکید کرد: این موضوعات را مطرح می کنند در 
حالیکه به تازگی موافقت وزارت ورزش را برای برگزاری جام ستارگان شطرنج در تهران 
گرفتیم تا برای چهارمین بار میزبان شطرنجبازانی مطرح از کشورهای مختلف باشیم 

که قرار است با نفرات برگزیده ایران رقابت کنند.
پهلوان زاده در پاسخ به این پرسش که بودجه پیش بینی شده برای برگزاری جام 
ستارگان شطرنج چقدر است، خاطرنشان کرد: 500 میلیون تومان بودجه ای است 
که برای برگزاری این رقابت ها لازم داریم. مشکلی برای تأمین آن وجود ندارد. از وزارت 

ورزش دستور گرفته ایم با بهترین کیفیت ممکن این رقابت ها را برگزار کنیم.
وی در مورد نفرات شرکت کننده در این رقابت ها نیز گفت: باید برای 7 بازیکن 
خارجی دعوتنامه بفرستیم. آذربایجان، گرجستان و ارمنستان کشورهایی هستند که 

از آنها در این رقابت ها نماینده خواهیم داشت.
رئیس فدراسیون شطرنج در پایان در پاسخ به این پرسش که »قصد کاندیدا شدن 
برای دوره آتی انتخابات این فدراسیون را دارد؟«، گفت: تا پایان دوره ریاستم و بعد از آن 
آغاز روند برگزاری مجمع زمان زیادی باقی مانده است. فعلًا مدیریتم را دنبال می کنم.

تکذیب حضور در هیات رئیسه فدراسیون هاکی ؛

انتقاد علی دایی از وزارت ورزش
 سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران حضور در هیات رئیسه فدراسیون هاکی را 

تکذیب کرد.
صبح روز شنبه پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان خبر از انتصاب علی دایی در 
هیات رئیسه فدراسیون هاکی داد. انتصابی که پس از چند ساعت از سوی سرمربی 
پیشین پرسپولیس و تیم ملی فوتبال ایران تکذیب شد تا معمای انتخاب وی در پستی 

که هرگز تجربه ای از آن نداشته بیش از پیش شود.
دایی در تکذیبیه خود که در صفحه شخصی اش در اینستاگرام منتشر کرده آورده 
است: »یکسال قبل صحبت هایی بامن شد که من هرگز موافقت نکردم چون همیشه 
در جایی وارد می شوم که مفید باشم نه ورزشی مثل هاکی که هیچ سررشته ای از آن 
ندارم. حالا دقیقا امروز با اهدافی خاص خبری بدون هماهنگی با من بعد از یک سال 
منتشر و رسانه ای می شود؛ آن هم دقیقا در روزهایی که مردم فوتبال ایران می دانند 

چرا و به چه دلیل این خبر منتشر شده است....«
اسطوره فوتبال ایران در حالی چنین خبری را تکذیب کرد که در روزهای اخیر 
صحبت های زیادی مبنی بر حضور وی در راس کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران منتشر 

شده بود.

استراماچونی دلیل رفتن از استقلال را 
فاش کرد

استقلال  فوتبال  تیم  سابق  سرمربی 
بار دیگر تاکید کرد مسائل سیاسی نه 
در  سبز  مستطیل  از  خارج  در  ورزشی 
تصمیمش برای رفتن از ایران تاثیرگذار 

بوده است. 
سایت  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
استراماچونی  آندره آ   ،mondoudinese
تیم  هدایت  نخست  فصل  نیم  در  که 
استقلال را بر عهده داشت و با این تیم 
نتایج خوبی به دست آورد، در نهایت پس 
از ماجرایی دو هفته اتی از جمع آبی پوان 

جدا شد و به کشورش بازگشت. 
این مربی ایتالیایی درباره شرایط تیم 
اودینزه و البته تیم آخر خود در امر مربیگری یعنی استقلال به صحبت پرداخت. او 
درباره دوران کوتاه حضورش در تیم استقلال گفت: از نظر فوتبالی عملکرد ما در 
استقلال خوب بود. ما بعد از چهار هفته از رقابت های لیگ برتر تیم یکی مانده به آخر 
در جدول لیگ بودیم و تنها ۲ امتیاز داشتیم ولی در نهایت توانستیم با کسب ۱0 برد 

پیاپی، بهترین خط حمله لیگ برتر را داشته باشیم.
ویی ادامه داد: بعد از رفتن ما از استقلال، هواداران به خیابان ها آمدند و اعتراض 
کردند و در نهایت منجر به استعفای کسی شد که حقوق ها را پرداخت نمی کرد )امیر 
حسین فتحی(. من به دوران حضورم در استقلال می بالم. البته ترک کردن تیمی که 
در بالای جدول قرار دارد ناراحت کننده بود. با این حال اتفاقاتی خارج از زمین فوتبال 
رخ داد که من دوست ندارم زیاد درباره آنها صحبت کنم چون این اتفاقات بیشتر به 

سیاست نزدیک است تا فوتبال. 

دبیر هیئت فوتبال استان قم :

بانوان فوتسالیست قم کار خود را با شکست 
آغاز کردند

دبیر هیئت فوتبال استان قم از آغاز کار تیم فوتسال بانوان در مسابقات دسته اول 
کشور با ۲ شکست خبر داد.

علی احمدی اظهار داشت: رقابت های لیگ دسته اول فوتسال بانوان کشور در 
مرحله گروهی آغاز شده است و از استان قم یک تیم با نام تیم گروه عمرانی قلی زاده 

قم در این مسابقات حضور دارند.
وی افزود: این تیم در ۲ بازی آغازین خود در این رقابت ها مغلوب شد به طوری که 
ابتدا ۸ بر 3 مغلوب تیم هیئت فوتبال رودان شد و سپس ۸ بر ۲ برابر تیم استقلال 

ساری نتیجه را واگذار کرد تا در انتهای جدول ۶ تیمی دور رفت قرار گیرد.
دبیر هیئت فوتبال استان قم گفت: تیم گروه عمرانی قلی زاده قم در دور رفت 3 
بازی دیگر برابر تیم های هیئت فوتبال لردگان، پارسه کرمان و فاتحان ثریا آمل برگزار 
می کند و سپس تیم ها آماده می شوند تا یک دور دیگر به عنوان مرحله برگشت این 

مسابقات رقابت کنند.
احمدی بیان داشت: نماینده فوتسال بانوان قم برای صعود از گروه دوم این مسابقات 
باید نتایج خود را جبران کند و در رده اول یا دوم قرار بگیرد ضمن اینکه قرار گرفتن در 

انتهای جدول سبب سقوط هر یک از تیم های حاضر در این گروه می شود.
وی با اشاره به اینکه فوتبال بانوان در قم فعال نیست، گفت: دختران علاقمند به 
فوتبال در قم به دلیل نبود زمینه فعالیت آنها در فوتبال، به سمت فوتسال می روند و در 
این رشته فعالیت دارند. فوتسال قم تاکنون موفق به حضور در لیگ برتر فوتسال زنان 

کشور نشده است.

از آسیا تا لیگ برتر؛ 

شهر خودرو با سرآسیایی می درخشد
 شهر خودرو موفق شد بعد از ۲ پیروزی در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا این بار در لیگ 

برتر به پیروزی برسد. 
تیم های شهر خودروی مشهد و ماشین سازی تبریز در چارچوب هفته هجدهم 
رقابت های لیگ برتر از ساعت ۱5:۱5 دقیقه  دیروزدر ورزشگاه امام رضا)ع( مشهد 
به مصاف هم رفتند که در پایان تیم میزبان موفق شد با نتیجه سه بر یک از سد حریف 
خود بگذرد. اکبر صادقی )۴۲ پنالتی(، محمدرضا فرامرزی )5۶( و روح الله سیف اللهی 
)۸5( برای شهر خودرو و بابک مرادی )۴5 پنالتی( برای ماشین سازی موفق به گلزنی 
شدند. با این نتیجه شهر خودرو به روند صعودی خود با مجتبی سرآسیایی ادامه داد و 
پس از ۲ برد در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا این بار در لیگ برتر طعم برد را چشیدند تا با 
3۲ امتیاز به طور موقت به رده چهارم جدول رده بندی صعود کنند. در سوی مقابل تیم 
احد شیخ لاری نیز با دبل شدن توسط شهر خودرو در دور رفت و برگشت با ۲3 امتیاز 

در رده نهم باقی ماند.

 پرسپولیس با برتری یک بر صفر خارج از خانه مقابل صنعت نفت آبادان با صدرنشینی 
مطلق لیگ برتر به استقبال شهرآورد پایتخت رفت. 

عصردیروز و در دیداری از هفته هجدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، صنعت نفت 
آبادان در خانه خود به مصاف پرسپولیس رفت و یک بر صفر شکست خورد.

این نخستین شکست خانگی نفت در فصل جاری لیگ برتر است.
قضاوت این دیدار که در ورزشگاه مملو از تماشاگر تختی آبادان برگزار شد است را »وحید 

کاظمی« برعهده داشت.
پرسپولیس برای حفظ صدرنشینی و نفت در راستای باقی ماندن در جمع مدعیان نیاز 
به برتری در این دیدار داشتند و همین مساله بر حساسیت های موجود افزوده بود. نبرد 

تفکرات »یحیی گل محمدی« و »دراگان اسکوچیچ« نیز از نکات مهم بود.
بازی با حملات میزبان آغاز شد و نفت با اتکاد به نفرات سرعتی و خوش تکنیک خود، 

پرسپولیس را مجبور به عقب نشینی کرد.
در دقیقه ۱۸ »میلاد جهانی« با تکل »شجاع خلیل زاده« سرنگون شد که داور اعتقادی 

به پنالتی نداشت.
در دقیقه ۲0 ضربه »علی علیپور« به دریک دروازه میزبان برخورد کرد و در برگشت نیز 

»اوساگونا« نتوانست دروازه ختلی را باز کند و ضربه او نیز به دیرک خورد.
در دقیقه 3۲ ضربه آزاد »احمد نوراللهی« درون دروازه میزبان جای گرفت تا پرسپولیس 

به گل نخست دست یابد.
در ادامه »شجاع خلیل زاده« با دریافت کارت زرد، از حضور در شهرآورد پایتخت برابر 

استقلال که روز پنجشنبه برگزار می شود، محروم شد.
نیمه دوم با حملات پرسپولیس آغاز شد و اوساگونا در فاصله چند دقیقه، ۲ بخت را از 

دست داد.
در دقیقه ۶7 »بشار رسن« که تازه به میدان آمده بود با پاسی مناسب، »علی علیپور« را در 
موقعیت تک به تک با دروازه بان میزبان قرار داد که مهاجم پرسپولیس نتوانست گلزنی کند.

علیپور که روز خوبی نداشت در دقایق 77 و 7۸ با بی دقتی تیمش را از رسیدن به گل 
دوم محروم کرد.

در ادامه صنعت نفت با حرکات ترکیبی و شوت از راه دور درپی جبران بود که این امر موفق 
نشان نداد.

پرسپولیس با این برتری به امتیاز ۴0 رسید تا با صدرنشینی مقتدرانه به استقبال شهرآورد 
پایتخت و رویارویی با استقلال در روز پنجشنبه باشد.

صنعت نفت آبادان هم 30 امتیازی باقی ماند.
ترکیب نفت

ناصر سالاری، محمد اهل شاخه، سیدمحمد قریشی، عقیل کعبی، مسلم مجدمی، جعفر 
سلمانی، مهدی حنفی، مصطفی احمدی )مهدی مومنی(، طالب ریکانی)محمدرضا 

غبیشاوی(، میلاد جهانی )محمود مطلق زاده( و عیسی آل کثیر
ترکیب پرسپولیس

علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، شجاع خلیل زاده، مهدی شیری، محمد انصاری، 
کمال کامیابی نیا، احمد نوراللهی، مهدی ترابی )محمدحسین کنعانی زادگان(، وحید 

امیری، علی علیپور و کریستین اوساگونا )بشار رسن(
یحیی گل محمدی:

سه امتیاز را از دهان شیر بیرون کشیدیم
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه نگران غیبت مدافعش در دیدار برابر استقلال 

نیست، گفت: با پیروزی برابر صنعت نفت آبادان، سه امتیاز را از دهان شیر درآوردیم.
یحیی گل محمدی پس از پیروزی تیمش در برابر صنعت نفت آبادان در نشست خبری 
پایان بازی اظهار کرد: امروز در حالی در برابر صنعت نفت آبادان پیروز شدیم که کسب این 
سه امتیاز برای ما بسیار مهم بود. قبل از بازی در مورد اهمیت زیاد کسب این سه امتیاز به 
بازیکنان گفته بودم و خدا را شکر به این پیروزی دست یافتیم. در واقع این سه امتیاز را از 

دهان شیر درآوردیم.
گل محمدی بیان کرد: بازی خیلی سختی بود. زمین بازی هم برای بازی مناسب نبود 
ضمن اینکه جو ورزشگاه از طرف هواداران صنعت نفت هم خیلی سنگین بود. توی این جو 
و این زمین بازی کردن برای هر تیمی سخت بود. ضمن اینکه بازیکنان بزرگی در این زمین، 

امتیاز از دست دادند.

وی افزود: خیلی خوشحالم بابت کسب این پیروزی و آن را به هواداران پرسپولیس تقدیم 
می کنم که شاید حضور فیزیکی نداشتند ولی دلشان با ما بود. بازی جانداری بود و از این 
بابت خوشحالم که موقعیتی به حریف ندادیم. در فاز دفاعی بسیار خوب عمل کردیم. نظم 
تیمی ما هم خیلی خوب بود و حریف که کاملًا هجومی و خطرناک در حمله است صاحب 

موقعیت نشد.
نگران غیبت خلیل زاده نیستم

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران ادامه داد: در انتقال از دفاع به حمله هم صاحب 
چند موقعیت خوب گلزنی شدیم و می توانستیم این بازی را با اختلاف چند گل ببریم ولی 
در هر صورت مهم سه امتیاز است که به دست آوردیم و امیدواریم که در بازی های آینده هم 

اینگونه باشیم.
گل محمدی در خصوص رضایت از جذب کریستین اوساگوآنا نیز گفت: امروز یکی از 
خوب های ما بود و بازی خوبی را انجام داد. در حفظ توپ و در پرسی که از وی می خواستیم 
خوب عمل کرد. تعویض وی هم برای این بود که می خواستیم به دفاع های خود اضافه 
کنیم. وی در خصوص نتیجه داربی هم گفت: وقت زیاد داریم در مورد این بازی صحبت و 

تمرین کنیم و تا پنج شنبه وقت کافی هست.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران در مورد خطا بودن صحنه ای که منجر به تک گل 
پرسپولیس در این بازی شد نیز اظهار کرد: الان صحبت کردن در مورد صحنه های داوری 
هیچ موضوعیتی ندارد و باید در مورد مسائل فنی بازی صحبت کنیم. اگر موقعیت های ما 
وارد گل می شد می توانستیم 5 تا ۶ گل ه ثمر برسانیم و اگر داور هم آن صحنه را خطا اعلام 
نمی کرد می توانستیم در ادامه آن را به موقعیت تبدیل کنیم. ما برای بردن و کسب سه امتیاز 

به آبادان آمده بودیم.
گل محمدی تصریح کرد: مشکلاتی داریم که روز به روز در حال افزایش است و با وجود 

اینکه نزدیک شهرآورد تهران هستیم ولی این مشکلات حل نشده است.
وی در مورد غیبت شجاع خلیل زاده برای شهرآورد نیز گفت: از این بابت نگران نیستم و 
جانشین وی، کنعانی زادگان است که در تیم ملی فوتبال ایران به صورت ثابت بازی می کند.

اسکوچیچ:
قصد دارم به خانه بروم  نه سپاهان

سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: آن چیزی که در مورد قلب گفته شد که من 
مشکل قلبی دارم، این دروغ است ولی مشکلاتی دارم. 

دراگان اسکوچیچ پس از شکست تیمش در برابر پرسپولیس تهران در نشست خبری پایان 
بازی اظهار کرد: به تیم پرسپولیس بابت این پیروزی تبریک می گویم و در واقع بهتر از ما 
بودند. برای پیروز شدن در چنین بازی هایی لازم است که شما توان بالایی داشته باشید. 
تیمی مثل پرسپولیس آنقدر بازیکن باکیفیت دارد که شما هر زمان به آنها زمان بدهید 

بازیکنان آنها هر کاری می توانند برای تیمشان انجام دهند.
 سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان در مورد قرارداد خود نیز گفت: من یک آدم 
حرفه ای هستم ولی در زندگی مسائل مهم تری هست. دیروز گفتند که من قرار است به 
سپاهان بروم در حالی به باشگاه گفتم که قصد دارم به خانه بروم و آن را مکتوب می کنم. 

چرا باید دروغ بگویم؟
اسکوچیچ عنوان کرد: چرا تیم های دیگر می توانند بازیکن بگیرند، بازیکن خارجی بگیرند 
و … ولی ما نمی توانیم؟ همین نفت مسجدسلیمان ۶ تا 7 بازیکن جذب گرفته است ولی 
ما چه بازیکنی جذب کردیم؟ ۶ ماه است که یک دفاع وسط روی نیمکت نداریم و هر کدام 
مصدوم می شدند ما جانشین نداریم. شاید اشکال از مربی است و اگر می خواهید به آسیا 

بروید مربی را عوض کنید و به آسیا بروید.
وی افزود: نمی دانم چرا کسی به این باشگاه کمک نمی کند؟ ما مثل دیوانه ها از همه 

راه ها تلاش کردیم که به جایی برسیم.
اسکوچیچ در خصوص ماند یا نماندن خود در باشگاه صنعت نفت نیز گفت: باشگاه 
شرایط فیزیکی من را به خوبی می داند. اگر شرایطی که من دارم مهم تر از قرارداد من باشد 

من دیگر حرفی برای گفتن ندارم.

نخستین شکست خانگی صنعت نفت؛

صدرنشینی مطلق پرسپولیس در لیگ برتر

 تیم فوتبال استقلال دیدار ماقبل از دربی را برابر نفت مسجدسلیمان با پیروزی به پایان 
برد اما برای دربی تهران یکی از تاثیرگذارتین بازیکنانش را به احتمال فراوان در اختیار 

نخواهد داشت.
آخرین دیدار از هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر شامگاه روز شنبه بین تیم های 
استقلال و نفت مسجدسلیمان در ورزشگاه آزادی برگزار شد که این دیدار در پایان با 
برتری ۲ بر یک استقلال به پایان رسید. ارسلان مطهری )35( و مهدی قائدی )5۱( 

برای استقلال و آرمان قاسمی )۲۱( برای نفت گل زدند.
فرهاد مجیدی در شرایطی تیمش را به میدان فرستاد که تغییراتی را در ترکیب تیمش 
نسبت به دیدار قبلی ایجاد کرده بود که مهمترین آن نیمکت نشین کردن وریا غفوری 

بود.
نفت مسجد سلیمان بعد از مقاومت در دقایق ابتدایی بازی مقابل حملات استقلال، 
در اولین حمله جدی اش در دقیقه ۲۱ به گل رسید. در این لحظه توپ ارسالی بازیکن 
نفت از جناح راست که به خاطر خطای چشمی به دست آمده بود، عرض دروازه را طی 

کرد و روی تیر دوم به قاسمی رسید تا او با ضربه ای آرام دروازه خالی را باز کند.
استقلالی ها قبل از خوردن گل با بدترین اتفاق ممکن روبرو شدند و شیخ دیاباته 
بهترین مهاجم شأن را به دلیل مصدومیت از دست دادند. درست دو دقیقه بعد از بیرون 

رفتن دیاباته از میدان، دروازه آبی ها از روی یک ضربه ایستگاهی باز شد.
مجیدی بعد از آن قائدی را به زمین فرستاد تا به جای دیاباته در کنار مطهری بازی کند. 
آبی پوشان بعد از گل نبض بازی را در دست گرفتند و چند بار دروازه مسجد سلیمان را با 
خطر مواجه کردند تا سرانجام در دقیقه 35 ارسلان مطهری از داخل محوطه جریمه از 

سانتر زمینی و تند و تیز زکی پور نهایت استفاده را برد و بازی را به تساوی کشید.
بعد از آن آبی پوشان فشار خود را روی دروازه نفت مسجد سلیمان حفظ کردند اما 

حملات آنها ثمری نداشت تا نیمه نخست با تساوی یک-یک به پایان برسد.
با شروع نیمه دوم فرهاد مجیدی دست به دو تعویض دیگر زد و وریا غفوری و مسعود 
ریگی وارد زمین شدند تا شرایط استقلال برای نیمه دوم هجومی تر شود. همین تغییرات 
جواب هم داد و استقلال در دقیقه 5۱ روی یک کار گروهی زیبا توسط مهدی قائدی به 

گل دوم دست پیدا کرد.
پس از این گل تیم نفت مسجدسلیمان تلاش زیادی کرد تا گل خورده را جبران کند 
اما مدافعان استقلال در روزی کم اشتباه اجازه باز شدن دروازه شأن را به این تیم جنوبی 

ندادند تا در نهایت شاگردان فرهاد مجیدی هم مثل پرسپولیس با برد و کسب سه امتیاز 
به دربی برسند.

پرسپولیس شجاع خلیل زاده را به دلیل محرومیت در دربی نخواهد داشت و استقلال 
هم به احتمال فراوان شیخ دیاباته را به دلیل مصدومیت به همراه نخواهد داشت که البته 

وضعیت شیخ هنوز به طور قطعی مشخص نیست.
مجیدی: دیاباته به داربی می رسد

 سرمربی تیم فوتبال استقلال با تمجید از تلاش بازیکنانش، گفت: در دیدار سختی 
برنده شدیم و باید از نفرات تیم برای عملکرد خوبشان تشکر می کنم. 

فرهاد مجیدی عصر شنبه پس از پیروزی تیمش برابر نفت مسجد سلیمان از هفته 
هجدهم لیگ برتر، اظهار کرد: بازی بسیار سختی بود. با بازیکنان هم که صحبت کرده 
بودم و تاکید داشتم که حریفمان تیم بسیار خوب و منسجمی است. لایه های دفاعی 
بسیار خوبی دارد و به نظرم تیم بسیار خوبی را بردیم و از همه بازیکنان تشکر می کنم که 
با تمام خستگی و بازی های فشرده ای که انجام داده بودند در این میدان خوب کار کردند 

و به نظرم تمام توانشان را گذاشتند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در ادامه به وضعیت دیاباته اشاره کرد که آیا به شهرآورد 

می رسد یا نه و بیان کرد: مصدویت دیاباته زیاد جدی نیست و به شهرآورد می رسد.
مجیدی درباره وریا غفوری نیز گفت: وریا غفوری نیز سرما خورده بود و در این بازی 

تحت تاثیر آن بود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تعویض زود ریسک زیادی نبود؟ تصریح کرد: تعویضم 
را بر اساس  شرایط انجام دادم. خستگی بازیکنان زیاد بود و من تعویض را انجام دادم تا 
بتوانیم شرایط تیم را حفظ کنیم. بازیکنی که خسته بود را تعویض کردم تا در نیمه دوم 

بتوانیم روند خودمان را ادامه دهیم.
نشست خبری سرمربی استقلال به دلیل مشکل برق و قطعی صدا نیمه تمام باقی 

ماند
تارتار: به تجربه استقلال باختیم

 سرمربی تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان، گفت: دیدار برابر استقلال را بسیار خوب 
شروع کردیم و در ادامه به تجربه استقلال باختیم. 

مهدی تارتاردر نشست خبری بعد از پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال و نفت مسجد 
سلیمان در چارچوب هفته هجدهم لیگ برتر فوتبال ایران که با نتیجه ۲ بر یک به سود 

آبی پوشان پایتخت پایان یافت اظهار داشت: بازی را خیلی خوب شروع کردیم و حتی 
بهتر از استقلال بودیم و به گل هم رسیدیم.

سرمربی نفت مسجد سلیمان افزود: در حال کنترل بازی بودیم که در یک ضد حمله و 
برخلاف جریان بازی، استقلال گل مساوی را به ثمر رساند و در نیمه دوم نیز با اشتباهی 

که خودمان مرتکب شدیم، موقعیت گل را به استقلال دادیم.
تارتار اضافه کرد: فکر می کنم بازیکنانم عملکرد خوبی داشتند اما تجربه استقلال 
و کیفیت چند بازیکن این تیم، کار را به سود استقلال تمام کرد که به کادر فنی این 
تیم و هوادارانی که حرمت ورزشگاه را حفظ کردند تبریک می گویم اما به آن تعداد از 
هوادارانی که فحش هایی را دادند که لایق خودشان بود تبریک نمی گویم و امیدوارم 

برخورد مناسب صورت گیرد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در نفت مسجد سلیمان می ماند یا از این تیم جدا 
می شود، گفت: اتفاقات گذشته تمام شده و در حال حاضر مربی این تیم هستم و با 
تمام وجود کار می کنم و تا پایان فصل خواهم بود. یک سری مشکلات داشتیم که خدا 

را شکر تا حدود زیادی حل شد. 
استقلال با این بازی 3۲ امتیازی شد و با یک بازی کمتر نسبت به سایر رقبا در رده 

چهارم قرار گرفت.

استقلال ۲ - نفت مسجد سلیمان یک

 جولان استقلال با »فرهاد«؛ آماده برای شهرآورد

 یک پیشکسوت فوتبال ایران می گوید زمان را از دست داده ایم 
و باتوجه به شرایط کنونی فوتبال کشور باید سریع سرمربی ایرانی 

تیم ملی معرفی شود. 
غفور جهانی، پیشکسوت تیم ملی فوتبال ایران ، درباره وضعیت 
انتخاب  در  فدراسیون  تعلل  و  ایران  فوتبال  ملی  تیم  نامناسب 
سرمربی گفت: در این شرایط و این وضعیتی که در تیم ملی وجود 
دارد، هر کسی که بخواهد سرمربی گری تیم ملی را قبول کند باید 
شجاعت زیادی داشته باشد. ما در حال حاضر در دوره سختی قرار 
داریم و بازی هایی که در انتخابی رقابت های جام جهانی داریم از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
او ادامه داد: ما زمان زیادی برای تصمیم گیری نخواهیم داشت 
و هر چه قدر که بخواهیم در انتخاب سرمربی بیش تر تعلل کنیم، 
به ضرر خودمان تمام خواهد شد. باید هر چه سریع تر تکلیف 
سرمربی تیم ملی مشخص شود و هر کسی هم می خواهد این 
مسوولیت را قبول کند، باید کار خود را هر چه سریع تر شروع کند تا 

تیم ملی به اهداف خود برسد.
جهانی خاطرنشان کرد:  مساله دیگر وسواس فدراسیون فوتبال 

در انتخاب سرمربی است. این نکته را باید مد نظر داشت که ما اگر 
بخواهیم گزینه داخلی را مد نظر داشته باشیم، مگر چند مربی را 
می توانیم نام ببریم که می توانند در جایگاه سرمربی تیم ملی قرار 
بگیرند؟  این مساله کار را سخت می کند و با توجه به زمان کمی که 
داریم،  باید طبق گزینه هایی که  موجود است، بهترین انتخاب را 

داشته باشیم.
اینکه در شرایط حاضر گزینه  بیان  با  این پیشکسوت فوتبال 
خارجی نمی تواند به تیم ملی کمکی کند، تاکید کرد: من همیشه 
با حضور یک مربی خارجی خوب موافق بودم اما ما در حال حاضر 
زمان نداریم که بخواهیم که یک مربی خارجی را به فوتبال ایران 
بیاوریم. آن مربی تا بخواهد اسم بازیکنان را یاد بگیرد یک ماه طول 

می کشد.
او با بیان این که بهترین گزینه ممکن برای سرمربی گری تیم 
ملی فوتبال، امیر قلعه نویی است، گفت: در شرایطی که موجود 
است،  امیر قلعه نویی بهترین گزینه برای تیم ملی است. قلعه نویی 
در کوران کار است و در حال حاضر هدایت تیم سپاهان را بر عهده 
دارد اما علی دایی که یکی دیگر از گزینه های تیم ملی است، تیم 

ندارد و به نظر من الان کسی می تواند در تیم ملی موفق باشد که 
در یک تیم حضور داشته باشد.

جهانی افزود: امیر قلعه نویی دوست بسیار خوب من است و 
به نظر من او اگر سرمربی تیم ملی بشود، روزگار سختی خواهد 
داشت. در شرایط موجود، سرمربی گری تیم ملی کار بسیار سختی 
است اما من فکر می کنم اگر او سرمربی تیم ملی شود،  می تواند 

موفق باشد و نتیجه لازم را کسب کند.
این پیشکسوت فوتبال ایران درباره این که موانعی برای حضور 
امیر قلعه نویی در تیم ملی فوتبال وجود دارد، خاطر نشان کرد: 
شرایط تیم ملی با تیم باشگاهی فرق دارد و مسوولان فدراسیون 
صحبت های لازم را با باشگاه سپاهان انجام خواهند داد. هم چنین 
اگر  و  هستند  ورزشی  آدم های  هم  سپاهان  باشگاه  مسوولان 
مشکلی پیش نیاید، فکر می کنم توافقات لازم در این زمینه انجام 

می شود.
به نظر من  از رفتن کارلوس کی روش،   بعد  پایان گفت:   او در 
از همان اول باید کسی را به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب 
باشد.  او  سطح  در  و  دهد  ادامه  را  کی روش  راه  که  می کردیم 

انتخاب بهتری  او  از  باید بعد  کی روش مربی کارکشته ای بود و 
می کردیم اما در حال حاضر زمان را از دست داده ایم و اگر زمان 
داشتیم می توانستیم به گزینه های دیگر فکر کنیم ولی با توجه به 
شرایطی که موجود است و با توجه به داشته هایی که داریم، باید 

بهترین تصمیم را بگیریم.

در ادامه دیدارهای لیگ برتر بسکتبال با ویلچر تیم بسکتبال ایثار شیمیدر قم برابر هیئت اراک به پیروزی رسید و صدرنشین شد.
هفته پنجم دور گروهی لیگ برتر بسکتبال با ویلچر مردان باشگاه های کشور شامگاه جمعه به پایان رسید و نماینده قم در مسابقه ای 

خانگی با شکست حریفش از استان مرکزی صدرنشین گروه خود شد.
در این دیدار که در سالن شهدای بهزیستی قم برگزار شد تیم ایثار شیمیدر قم توانست 5۸ بر 35 برابر تیم هیئت اراک به پیروزی برسد و 

با 7 امتیاز و بالاتر از تیم شهروند آمل در صدر جدول گروه 3 تیمی قرار بگیرد.
در این بازی تیم ایثار شیمیدر قم در 3 کوارتر پیروز شد به طوری که در کوارتر نخست ۱7 بر ۱0 به برتری رسید و در کوارتر دوم نیز بازی را 

با برد ۱7 بر ۸ پشت سر گذاشت تا در نیمه نخست 3۴ بر ۱۸ پیروز میدان شود.
در کوارتر سوم، ایثار ۱5 بر ۸ صاحب برتری شد و مسابقه در کوارتر چهارم 9 بر 9 مساوی شد تا در نهایت میزبان برتری مطلقی در این 
مسابقه به دست بیاورد. شاگردان جواد شهره غلامی با پایان بازی های خود در مرحله مقدماتی منتظر نتیجه بازی هفته پایانی گروه دوم 

بین هیأت اراک و شهروند آمل و تعیین حریف مرحله پلی آف هستند.
تیم ایثار شیمیدر قم یکی از تیم های پرافتخار بسکتبال با ویلچر ایران محسوب می شود که پیش از این سابقه قهرمانی در این مسابقات را 

نیز در کارنامه خود می بیند و تلاش می کند بار دیگر به جام قهرمانی دست پیدا کند.

در آغاز دور برگشت لیگ برتر فوتسال قم تیم های ذاکر، آرش و دلسوختگان اهل بیت حریفان خود را شکست دادند و یک بازی 
به تساوی انجامید. هفته نخست از دور برگشت رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های استان قم شامگاه جمعه به پایان رسید 

و در ۴ بازی برگزار شده در سالن شهید حیدریان قم ۲۸ گل رد و بدل شد.
در این مسابقات و در پرگل ترین مسابقه تیم های آرش و رستوران گلریز با هم روبرو شدند که در این دیدار تیم مدعی آرش موفق 

شد ۶ بر 3 حریف خود را شکست دهد و با این پیروزی موقعیت خود را در جدول رده بندی بهبود بخشد.
همچنین تیم فوتسال دلسوختگان اهل بیت در دیداری یک طرفه با نتیجه قاطع ۶ بر صفر برابر تیم شهید رئیس کرمی به 

پیروزی رسید و ذاکر دیگر تیم برنده دیدارهای این هفته بود که 5 بر ۲ مقابل تیم سوهان محمد سیما پیروز شد.
همچنین در مسابقه تیم های مقاومت و خادم الحسین دو تیم در پایان با تساوی 3 بر 3 زمین را ترک و امتیازات را تقسیم کردند 

تا تنها دیدار بدون برنده این هفته، مسابقه مقاومت و خادم الحسین باشد.
در لیگ برتر فوتسال استان قم که نام جام شهدای مدافع حرم برگزار می شود ۸ تیم حضور دارند که تیم قهرمان جواز حضور در 
مسابقات زیر گروه لیگ دسته دوم فوتسال ایران را به دست می آورد. تیم فوتسال ذاکر پرافتخارترین تیم حاضر در این مسابقات 

محسوب می شود.

در لیگ برتر بسکتبال با ویلچر؛

تیم بسکتبال ایثار شیمیدر قم برابر هیئت اراک به پیروزی رسید
در آغاز دور برگشت لیگ برتر فوتسال قم؛

تیم های ذاکر، آرش و دلسوختگان اهل بیت حریفان خود را شکست دادند
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ابهامات فصل سوم قانون انتخابات ؛

احراز صلاحیت از مجرای قانون یا 
سلایق سیاسی؟

فصل سوم قانون انتخابات که به شرایط انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان پرداخته، 
معیارهایی برای بررسی صلاحیت داوطلبان قرار داده که بخشی از آن ها معیارهای کیفی 
است و به راحتی نمی توان سنجید؛ مساله ای که منجر به دخالت سلایق فردی در بررسی 

صلاحیت ها می شود.
دوم اسفند تاریخ تعیین شده برای برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
است. هر چند هنوز شور و شوق انتخاباتی قابل قبول در سطح جامعه و در بین رسانه ها دیده 
نمی شود اما اعلام نتایج تایید صلاحیت ها و رد صلاحیت 90 نماینده مجلس فعلی و تعداد 

کثیری از داوطلبان، باعث شده انتخابات در مرکز توجه و بررسی رسانه ها قرار گیرد.
واکنش  صلاحیت ها  بررسی  نتیجه  و  نحوه  به  هم  رئیس جمهوری  روحانی«  »حسن   
نشان داده و در سخنرانی های چند رو گذشته خود بر لزوم مشارکت حداکثری و شگل گیری 
رقابت انتخاباتی تاکید کرده است. روحانی اولین بار در جلسه هیات در تاریخ ۲5 دی خطاب 
به دست اندرکاران انتخابات گفت: همه آنهایی که در این انتخابات نقش دارید از شما خواهش 
می کنم، آن جایی که روشن است تا صلاحیت فردی رد شود، آن را رد کنید اما آن جاهایی که 
نامشخص است یا احتمالات ضعیف است، مردم را ناراحت نکنید، به مردم نگوییم که در برابر 
یک صندلی مجلس ۱7 نفر، ۱70  یا ۱700 نفر کاندیدا هستند، ببینیم از چند جناح ۱700 
نفرکاندیدا هستند؟ ۱7 نفر از چند جناح، از یک جناح؟ اینکه انتخابات نمی شود. مثل اینکه 

در مغازه ای از یک جنس، ۲ هزار عدد وجود داشته باشد.
روحانی با تاکید بر اینکه مردم تنوع می خواهند، بیان داشت: بگذارید در میدان انتخابات 
همه احزاب و گروه ها شرکت کنند، قطعا ضرر نمی کنید. با یک جناح نمی شود، کشور را اداره 
کرد. کشور متعلق به همه است. اگر تمام ۸3 میلیون متحد باشیم و یک نفر مخالف، باید 
تلاش کنیم آن یک نفر را هم جذب کنیم. یک نفر مخالف هم برای ما زیاد است در حالی که 

شما یک جناح و جمعیت بزرگ را مخالف می کنید. باید حواسمان را جمع کنیم.
حسن روحانی همچنین روز دوشنبه هفتم بهمن در همایش استانداران و فرمانداران سراسر 
کشور گفت: یادمان نرود یک دستگاه مجری انتخابات است،  یک گروه هم نظارت می کنند 
که خلافی نشود؛  حالا بالعکس شده است. ناظر شده مجری و مجری به لجستیک تبدیل 
شده است ...در انقلاب اسلامی معلوم شد که این طور نیست که همانند رژیم پهلوی تهران 
در انتخابات تصمیم بگیرد بلکه مردم تصمیم گیر هستند پای صندوق می آیند و به آن کسی 
که می خواهند رای می دهند. حالا اگر بخواهیم پای صندوق برویم و رای بدهیم به شما 
می گویند بروید وارد یک فروشگاه شوید و جنسی را انتخاب کنید اگر یک جنس و یک مارک 

هم بیشتر نیست دیگر انتخاب لازم نیست.
رئیس جمهوری ایران در ادامه اظهار داشت: فرض کنید کشوری و جامعه ای داریم که سه 
سلیقه دارد یک سلیقه اصولگرا است، یک سلیقه اصلاح طلب و دیگر اعتدال گرا است. اگر بر 
این فرض در انتخابات، جامعه ما سه قسمت شد و سه جور سلیقه داشت، یک سلیقه فراوان 
است و در یکی دیگر باید با ذره بین و تلسکوپ یک نفر را پیدا کرد و یک سلیقه هم اصلًا وجود 

ندارد.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنرانی خود با تاکید بر لزوم شکل گیری رقابت 
انتخاباتی و حضور بالای مردم در انتخابات گفت : شماها که در جلسات خصوصی خود 
می گویید مجلس بعدی ۱00درصد مال ما است اگر مال شما است چرا غصه می خورید؟ 
شما که اینجوری در اتاق فکر گفتید مجلس بعدی ۱00درصد مال ما است، اگر مال شما 
است بگذارید یک رقابت شکل بگیرد مشارکت بالا برود، مجلس هم مال شما باشد، نوش 

جانتان.
سخنان روحانی خطاب به نحوه عملکرد شورای نگهبان است که اقدامات خود را مستند 
به قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی مصوب 7/ 9/ ۱37۸  می کند. بررسی این قانون 
نشان می دهد برخی معیارهای مصرح در آن برای انتخاب شوندگان، تعریف روشن و دقیقی 

ندارند.
در فصل سوم قانون انتخابات، تحت عنوان شرایط انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان و در   
ماده ۲۸ برای انتخاب شوندگان شرایطی مانند اعتقاد و التزام عملی به اسلام، التزام عملی به 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، تابعیت کشور جمهوری اسلامی ایران، ابراز وفاداری 
به قانون اساسی و اصل مترقی ولایت مطلقۀ فقیه، داشتن مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد 
یا معادل آن، نداشتن سوء شهرت در حوزه انتخابیه، سلامت جسمی در حد برخورداری از 
نعمت بینایی، شنوایی و گویایی و حداقل سن سی سال تمام و حداکثر هفتادوپنج سال تمام 

ذکر شده است.
معیارهایی مانند سلامت جسمی، مدرک تحصیلی یا تابعیت جمهوری اسلامی ایران کاملا 
قابل سنجش و ارزیابی است و قوانین پایین دستیِ مشخصی در این حوزه ها وجود دارد. اما 
معیارهایی مثل التزام علمی به نظام و ولایت فقیه یا قانون اساسی چارچوب مشخصی ندارند. 
از این رو واضح هم نیست که اعضای شورای نگبهان و هیات های نظارت با چه معیاری التزام 

عملی یک فرد به ولایت فقیه یا قانون اساسی را می سنجند.
این مشخص نبودن بودن معیارها و وضعیت تعریف شرایطی که در این ماده آمده، باعث شده 
در همین انتخابات اخیر  به گفته »محمد رضا باهنر« دبیر کل »جامعه اسلامی مهندسین« 

حتی امام جمعه یکی از شهرها به دلیل عدم التزام عملی به اسلام ردصلاحیت شود.
از دید طیفی از ناظران، مشخص نبودن شاخص های سنجش این ویژگی ها، منجر به 
سلیقه ای شدن بررسی صلاحیت داوطلبان شده است. از این منظر، در دوره ای فردی ملتزم 
عملی به اسلام اعلام می شود اما در دوره دیگر با تغییر در فضای سیاسی یا برخی اعضای 

شورای نگهبان و هیات های نظارت، فرد ملتزم به اسلام تشخیص داده نمی شود.
انتخابات،  نبودن چارچوب های بررسی معیارهای مصرح در ماده۲۸ قانون  مشخص 
باعث شده شورای نگهبان به تحقیقات محلی و گزارش منابع دیگری جز نهادهایی که 
در فصل پنجم و ماده ۴۸ قانون انتخابات مورد اشاره قرارگرفته است روی بیاورد؛ روندی 
که اینچنین مورد انتقاد رئیس جمهوری هم قرار گرفته است: نهادهای اصلی قانونی که 
می گویند فردی صالح است یا خیر، گزارش درست داده اند، بعد یکی را فرستاده اند در 
یک کوچه ای و اصلا معلوم نیست با چه کسی صحبت کرده و چه گفته و بعد آمده گزارش 
نوشته و فرد را رد صلاحیت کرده اند. مگر می شود با چنین روشی کشور را اداره کرد؟ اگر 
می خواهیم با رفتن در خانه ها درست کنیم، پس این دستگاه ها را تعطیل کنیم این وزارت 
اطلاعات و نیروی انتظامی و دادگستری برای چه داریم، برویم همان درب خانه ها و از دو 

همسایه بپرسیم.

وقت  در  صلاحیت شدگان  تایید  افزایش  احتمال  از  نگهبان  شورای  سخنگوی   
قانونی خبر داد و گفت: در این مرحله از بررسی صلاحیت ها، حدود دوهزار نفر تایید 

صلاحیت شدند.
»عباسعلی کدخدایی« روز شنبه در نشست خبری سخنگوی شورای نگهبان، گفت: 
مشکل عظیمی که در بحث انتخابات داریم و بارها هم گفتیم، نظام انتخاباتی و قوانین 
حداقلی است که باعث وضعیت کنونی شده  است و متاسفانه هر دو طرف ناراضی 

هستند و ما نیز از این وضعیت راضی نیستیم.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: با انجام ثبت نام ها، مقرر شد اطلاع رسانی به حد 
کافی انجام شود و از امروز وارد مرحله دوم تاییدصلاحیت های دوم شورای نگهبان 

شدیم.
وی ادامه داد: کسانی که در مرحله قبل صلاحیتشان تایید نشده است می توانند 
شکایت کنند و آنرا اعلام کنند و شکایت آنها مورد بررسی قرار خواهد گرفت و اعلام 

نظر می کنیم.
تایید صلاحیت بیش از ۵۰ درصد از نامزد ها

از  بودند پس  نام کرده  ثبت  نفر که  و 33  از ۱۶ هزار   : اظهار داشت   کدخدایی 
انصراف ها و بررسی هیات اجرایی، صلاحیت ۴500 نفر مورد بررسی قرار گرفت. 
مجموع افراد که مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفتند حدود 50 درصد است. حدود 
۲0 درصد ردصلاحیت داشتیم که در این مرحله مجدداً بررسی خواهد شد و تایید 

صلاحیت شدگان افزایش می یابد.
کدخدایی ادامه داد: نزدیک به دو هزار نفر به تایید صلاحیت شدگان شورای نگهبان 
اضافه شده است؛ خواهش می کنیم که همچنان دوستان و صاحبنظران سیاسی 
منتظر بمانند و در اظهارنظرها عجله نکنند شورای نگهبان به وظیفه نظام قانونی خود 

عمل می کند و نسبت به بررسی صلاحیت ها حساسیت لازم وجود دارد.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: تا پایان وقت قانونی احتمال افزایش تایید 
صلاحیت شدگان وجود دارد و تحقیقات محلی گاهی اوقات مورد ایراد واقع می شود 
در این مرحله و مرحله قبل کسانی صلاحیت آنها تایید نشده بود با تحقیقات محلی 

تاییدصلاحیت شده اند.
اهل گلایه هستیم نه شکایت

اظهارات  حقوقدانان  برخی  اینکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  کدخدایی 
رییس جمهوری و مسئولان دولتی علیه شورای نگهبان را تشویش اذهان عمومی 
و مصداق جرم عنوان کرده اند، آیا شورای نگهبان از مسئولان دولتی به قوه قضائیه 

شکایت می کند، گفت: ما اهل شکایت نیستیم اما گلایه داریم.
به گونه ای سخن  افزود: دوستان در جریان جزئیات کارهای ما هستند ولی  وی 
می گویند که اطلاع ندارند. البته اگر جایی اتهام و افترایی به شورای نگهبان وارد شود 
به ما هم حق دهید که بتوانیم حق مان را پیگیری کنیم و اگر لازم باشد از طریق قوه 
قضاییه اقدام کنیم. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
برخی اعلام کردند  بعضی از اصولگراها را رد صلاحیت کردند تا در آخرین لحظات 
صلاحیتشان را  تایید کنند، آیا این موضوع صحت دارد، گفت: هم رویه خلاف این 
است و هم نتیجه را می بینید. اتهامی است که شاید بتوانیم پیگیری قضایی داشته 
باشیم. وی افزود:  آمار را ملاحظه کنید. امروز اخبار منتشر می شود. اسامی برای 
وزارت کشور  ارسال شده و بقیه هم ارسال می شود و چنین نیست بنابرین باید دقت 
شود. سخنگوی شورای نگهبان درباره طرح ادعاهایی در مورد پرونده های تخلف 
شهردار پیشین تهران گفت: اسنادی است که برخی موضوعات را پیگیری قضایی 
می کنیم. دوستان و مقامات که اظهارنظر می کنند باید در چارچوب اخبار صحیح و 

اختیارات خود اظهارنظر کنند.
عینک شورای نگهبان سیاسی و جناحی نیست 

جناح  صلاحیت  رد  مورد  در  دیگری  سوال  پاسخ  و  سوالات  به  پاسخ  در  وی 
اصلاح طلبان در انتخابات و زیر سئوال رفتن اصل جمهوریت نظام مجلس گفت: 
تفسیر شما این است و ما تفسیر شما را قبول نداریم. شما با نگاه سیاسی برخورد و 
سوال می کنید اما شورای نگهبان فقط قانون را معیار قرار داده است . اینکه ببینیم 
افراد به کدام جناح سیاسی وابسته هستند و بعد اظهار نظر کنیم، شورای نگهبان این 

عینک را ندارد، عینک شورای نگهبان قانون و شرایط مندرج در قانون است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه برخی نمایندگان 
به دلیل مسائل مالی رد صلاحیت شده اند که حدود ۴0 نفر از آنها اصولگرا بودند 
و مابقی اصلاح طلب است اما اصلاح طلبان و حامیان دولت شورای نگهبان را به 
جانبداری از اصولگرایان متهم می کنند، شاهد بودیم که در برخی از شهرها مانند 
دماوند نامزدهای اصولگرا رد صلاحیت شدند و اصلاح طلبان تایید صلاحیت شدند. 
اما اظهارات دولت نشان دهنده عدم رعایت اصل بیطرفی از سوی دولت است، اخیرا 
و رئیس جمهور از رد صلاحیت برخی افراد اعتراض کرد، آیا شورای نگهبان نسبت به 
این موضوع از دولت و قوه قضاییه شکایت خواهد کرد، گفت: شورای نگهبان به دنبال 
پیگیری قضایی نیست اما انتظار داریم افرادی ما که اظهار نظر می کنند در چهارچوبه 
اخبار صحیح و اختیارات شان اعلام می کنند. نه اینکه فلانی به خاطر حمایت از دولت 
رد صلاحیت شده است.گلایه داریم، من بلافاصله با نماینده تماس گرفتم تکذیب 

کرد .
برخی اظهارنظر ها درباره بررسی صلاحیت ها، جفا در حق شورای نگهبان بود

وی ادامه داد: دوستان اگر به این تکذیب می رسند و متوجه می شوند که این خبر 
غلط بوده است انتظار داریم که حداقل اعلام کنند، دولت برای ما محترم است فرق 
نمی کند که کدام عضو دولت صحبت کند. دولت ، مجلس، شورای نگهبان مجموعه 
واحد هستند و جدایی بین آنها وجود ندارد و اگر کاری انجام دهیم بر اساس وظایف 
قانونی ما است. قبول کنید این گونه اظهار نظر مقامات دولتی جفای بزرگ علیه 
شورای نگهبان بود.که گفته شد کاندیداها به دلیل حمایت از دولت و یا فلان مصوبه 
صلاحیتشان تایید نشده است. آن فرد بهتر می تواند توضیح دهد ما معذور هستیم 
اگر مقامات دولتی هم که ظاهراً مقام بی اطلاع بودند تشریف بیاورند شورای نگهبان 

با مدارک و مستندات را در اختیار آنها قرار می دهیم تا اظهاراتشان را اصلاح کنند.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: روابط بین  افرادی که اکنون سرکار هستند و افرادی 
که در گذشته سهم داشتند، تخلفات اگر براساس مستندات پرونده در چارچوب قانون 
باشد  هیچ تفاوتی برای شورای نگهبان ندارد. بنابراین اگر مدارک و مستنداتی دارید 
بتوانید در اختیار شورای نگهبان قرار دهید در مرحله دوم به مدارک و مستندات ترتیب 
اثر خواهیم داد.   وی اظهار داشت اینکه فردی در فضای مجازی صرفا مطالبی را 
منتشر کند برای ما مدرک محسوب نمی شود. اصالت اسناد برای ما مهم است و باید 
مدارک و مستندات برای شورای نگهبان احراز شود که چنین تخلفی صورت گرفته 
است و در چارچوب عناوین که در قانون وجود دارد شورای نگهبان برخورد می کند. 
شورای نگهبان با کسی رودربایستی ندارد و نگاه جناحی و حزبی و سیاسی اعمال 
نمی شود. اگر مراجع چهارگانه قوه قضاییه تخلفی را اعلام کنند تاثیرگذار خواهد بود.

۸ نماینده رد صلاحیت شده، تائید صلاحیت شدند
کدخدایی ادامه داد: شورای نگهبان وظیفه قانونی نظارت بر اجرای انتخابات را دارد 
که این وظیفه خود را در بررسی صلاحیت ها و بعد از برگزاری انتخابات انجام خواهد 
داد و انتظار دارد در نهادهای دیگر در حوزه های دیگر وظیفه خود را به درستی انجام 

دهند.
وی در پاسخ به سوال دیگری در مورد تایید صلاحیت نمایندگان رد صلاحیت شده 
گفت: بررسی دقیق در این خصوص نکردم اما حدود 7 الی ۸ نفر نماینده رد صلاحیت 

شده در مرحله دوم تایید صلاحیت شدند.
کدخدایی به سوال دیگری در مورد رد صلاحیت نمایندگان در مرحله دوم افزود: 
در مرحله دوم بررسی صلاحیت ها اگر مدارک جدیدی به دست شورای نگهبان برسد 

می تواند نسبت به تایید صلاحیت و تجدید نظر تاثیر داشته باشد.
وی ادامه داد: اما تعداد کسانی که تایید صلاحیت شده اند و می شوند نسبت به 

کسانی که تایید صلاحیت می شوند در مرحله دوم بسیار اندک است.
کدخدایی در پاسخ به سوال دیگری در مورد تبلیغات زودهنگام در فضای مجازی 
گفت:  در انتخابات با توجه به قانون فعلی  مشخص نیست که اقدامات افراد مصداق 
تبلیغات است یا خیر . اما اگر واقعاً از برخی اقدامات تعریف تبلیغات داشته باشد 
وظیفه دستگاه های ذیربط است که برخورد کند اگر شورای نگهبان نیز به این نتیجه 

برسد که برخورد خواهد کرد. 

وی در پاسخ سوال دیگری در مورد رد صلاحیت جناح اصلاح طلبان در انتخابات و 
زیر سئوال رفتن اصل جمهوریت نظام مجلس گفت : تفسیر شما این است و ما تقصیر 
شما را قبول نداریم شما با نگاه سیاسی برخورد و سوال می کنید اما شورای نگهبان 
فقط آن را معیار قرار داده است اینکه افراد به کدام جناح سیاسی وابسته هستند  بعد 
اظهار نظر کنیم. شورای نگهبان این عینک را ندارد عینک شورای نگهبان قانون و 

شرایط مندرج در قانون است.
ادعاهای محمود صادقی را پیگیری می کنیم

وی در پاسخ به سوال دیگری در مورد رد صلاحیت جناح اصلاح طلبان در انتخابات و 
زیر سئوال رفتن اصل جمهوریت نظام مجلس گفت: تفسیر شما این است و ما تفسیر 
شما را قبول نداریم. شما با نگاه سیاسی برخورد و سوال می کنید اما شورای نگهبان 
فقط قانون را معیار قرار داده است . اما اینکه ببینیم افراد به کدام جناح سیاسی وابسته 
هستند و بعد اظهار نظر کنیم، شورای نگهبان این عینک را ندارد ، عینک شورای 

نگهبان قانون و شرایط مندرج در قانون است.
وی در مورد پرونده محمود صادقی و تاثیر اظهار نظرها در مورد شورای نگهبان در 
بررسی صلاحیت ها گفت: خیر، تاثیر ندارد، اما اگر اتهامی علیه شورای نگهبان باشد 

اجازه دهید که ما هم پیگیری قانونی کنیم .
وی ادامه داد: اگرچه از هیئت نظارت بر عملکرد نمایندگان گلایه داریم. موضوعی 
که در خارج از مجلس علیه شورای نگهبان از طرف ایشان مطرح شد . اما هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان اظهارات ایشان را در چارچوب وظایف نمایندگی دانست و 

این ادعا مجدداً از طرف ایشان اعلام شد.
وی تأکید کرد : از ایشان و همه عزیزان دیگر خواهش کردیم که اگر مراحل و مدارک 
و مستندات دارید در اختیار مراجع قانونی قرار دهید. چه لزومی دارد که ابتدا فریاد 

بزنید و بعد در شورای نگهبان با حالت تاثر بگویید که اشتباه کردم.
کدخدایی گفت:ایشان در شورای نگهبان آمده است و عذر خواهی کرده است اما 

باز هم کار را ادامه داد.
کدخدایی گفت: گاهی اوقات از این مسائل مطرح شود که کسی کلاهبرداری کرده 
است. نسبت به دولت قوه قضاییه و نهادهای مختلف این مسائل اتفاق می افتد و 
طبیعتاً باید برخورد قانونی انجام می شود. دستگاه انتظامی و امنیتی هوشیار هستند 

پیگیری می کنند. اگر اطلاعاتی دارید در اختیار آنها قرار دهید.
وی تاکید کرد: اگر قبل از اینکه برای افراد مسلم شود که شورای نگهبان اقدام را 
کرده است، نباید بیان کند، کسی که ادعای داشتن دانش حقوقی را دارد و نماینده 
مجلس است از او انتظار بیشتری را داریم ما شکایت های ما را ادامه خواهیم داد و 

پیگیری خواهیم کرد تا وضعیت روشن شود.
کدخدایی گفت : اطلاعیه در ابتدای کار انتخابات شورای نگهبان منتشر کرده و از 
همه مردم خواست مراقب افراد کلاهبردار و سودجو باشند و اگر کسی مراجعه کرد و 
ادعای بی پایه مطرح کرد، مبنی بر اینکه می توانند در حوزه تایید صلاحیت ها اقدام 
کند، سریع آن را به مراکز امنیتی و انتظامی معرفی کنند، نسبت به بسیاری از نهادها 
این کلاهبردار ها صورت می گیرد نباید از آن به عنوان اهداف سیاسی استفاده کنیم.
کدخدایی در پاسخ به سوال دیگری در مورد تایید صلاحیت برخی افراد رد صلاحیت 
شده گفت: برخی افراد در هیئت اجرایی به اتهاماتی رد صلاحیت شدند اما در هیئت 
مرکزی دلایل و مدارک بررسی شده است و فرد دفاع لازم را داشته است اعضای شورا 

قانع شده اند و فرد تایید صلاحیت شده است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه ظاهراً دولت و 
مجلس تمایل به نهایی کردن قانون جامع انتخابات ندارد و بخش عمده ای از این 
هزینه تعلل را شورای نگهبان پرداخت می کند، بیش از ۸0 درصد مجریان انتخابات 
به نفع دولت و اصلاح طلبان تغییر کردند و آیت الله جنتی نیز به این مسئله اعتراض 
انتخابات  در  جناح  یک  از  عملًا  ایشان  دفتر  رئیس  و  رئیس جمهور  آقای  داشتند. 
این  در  نگهبان  تضاد است، موضع  در  بی طرفی  با اصل  که  کنند  جانبداری می 
خصوص چیست؟گفت: قانون انتخابات، قانون حداقلی است، نقایص زیادی دارد و 
باید اصلاح شود. انتظار داشتیم در این مرحله قانون اصلاح شود تا برخی مشکلات را 
پشت سر بگذاریم. وی تاکید کرد: شورای نگهبان به عنوان ناظر باید بی طرف باشد. 
قانون یک حکم نسبت به مجری و ناظر دارد که باید بی طرف باشند، ما نمی خواهیم 
وارد این مباحث و مناقشات شویم اما در رسانه ها دیدیم و شنیدیم که در هیئت های 
اجرایی نیز گرایش هایی وجود دارد . برای ما مهم این است که گرایش ها در اجرای 
وظایف نباید دخالت داشته باشد اما اگر قرار باشد از این گونه اتهامات به شورای 
نگهبان و هیئت نظارت وارد شود به نظرم باید اول فکری به حال مقامات اجرایی 

انتخابات داشته باشیم بعد نظارت.
پاسخ شورای نگهبان به مدعی استفاده از 9 متر عمامه 

کدخدایی پاسخ سوال مبانی برای تعریف عدم التزام به اسلام، گفت: وقتی که 
حکم عدم التزام به اسلام نوشته می شود یعنی که شما بخشی از احکام اسلامی 
را رعایت نمی کنید. بدین معنا نیست که شما مسلمان نیستید .اگر یک مسلمان 
شرب خمر داشته باشد نمی توان به او غیر مسلمان گفت بلکه مسلمانی است که 
یک گناهی را انجام داده است که به معنای عدم التزام به یکی از احکام اسلامی 
است. فرق نمی کند که روحانی و غیر روحانی، زن یا مرد باشد. اگر در جایی یکی 
از احکام اسلامی نقض شد به معنای معنای عدم التزام به یک یا برخی از احکام 

اسلام است.
وی افزود: فردی هم که آن بحث را مطرح کرده بود به اینجا آمد من هم به شوخی به 
ایشان گفتم که اگر شما این متراژ برای عمامه استفاده می کنید حکم اسراف است 
و اسراف هم یکی از گناهان کبیره است و می توان گفت که ملتزم به احکام اسلام 

نیستید.

سخنگوی شورای نگهبان: 

2 هزار داوطلب دیگر تاییدصلاحیت شدند

دبیرکل حزب اسلامی کار تاکید کرد: انتخابات می تواند به مظهر همبستگی و وحدت 
ملی، نزدیکی گروه های سیاسی و وفاق ملی تبدیل شود. منتهی عده ای هستند که مرتب 
سعی می کنند بین بخش های مختلف جامعه اختلاف ایجاد کرده و آن ها را رو در روی 
همدیگر قرار دهند، یا آن ها منافعی در این جهت دارند یا واقعا درک صحیحی از همبستگی 

ملی ندارند و به شکلی عمل می کنند که می تواند برای کشور مشکل ایجاد کند.
در فاصله کمتر از یک ماه تا انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، جریان 
اصلاحات همچنان در فضایی مملو از نگرانی و ناامیدی به سر می برند، در شرایطی که جمع 
قابل توجهی از داوطلبان و نمایندگان نزدیک به این جریان سیاسی با تیغ بُران ردصلاحیت 
از چرخه رقابت در انتخابات کنار گذاشته شدند، اکنون آن ها با گزینه های مختلفی روی میز 

تصمیم گیری مواجه هستند.
از یک سو نگرانی درخصوص آینده کشور و اهمیت حضور پرشور و مشارکت بالای مردم در 
انتخابات که با توجه به بحران های اخیر می تواند پالس روابط حسنه میان مردم و حاکمیت 
را به غربی ها ارسال کند و در سوی دیگر دست خالی آن ها از گزینه های قابل عرضه به 
مردم که امکان ارائه لیست انتخاباتی و حضور با تمام قوا را از آن سلب کرده است، سمت 
دیگر این ماجرا اما اصرار برخی افراد در اردوگاه رقیب برحضور جدی و ارائه لیست از سوی 

اصلاح طلبان است.
در همین خصوص با حسین کمالی دبیرکل حزب اسلامی کار و رییس شورای هماهنگی 

احزاب اصلاح طلب به گفتگو نشستیم.
متن این گفت وگو را در ادامه از نظر می گذرانید:

انتخابات رقابتی، لازمه  افزایش مشارکت مردم
آستانه  در  اصلاح طلبان  جریان  گرفته  صورت  ردصلاحیت های  به  توجه  با 
انتخابات اسفندماه در چه شرایطی به سر می برد و چه رویکردی را در پیش خواهند 

گرفت؟
چهارشنبه دو هفته گذشته در وزارت کشور جلسه ای با حضور معاون سیاسی وزیر با رابطان 
جبهه هایی که برای انتخابات تشکیل شده اند، برگزار شد که دوستان از جناح های مختلف 
در این جلسه حضور داشتند. در جلسه درمورد اینکه برای افزایش مشارکت در انتخابات 
چه باید کرد، بحث شد، خب مقام معظم رهبری پیش از این در فرمایشات شان چهار رکن 
را برای انتخابات مطرح کرده بودند، که شامل؛ مشارکت بیشتر، سلامت انتخابات، امنیت 

انتخابات و رقابت بود.
سلامت و امنیت انتخابات را دولت باید تأمین کند، اما بخشی که افزایش مشارکت و رقابت 
مطرح است، نیاز به فراهم شدن زمینه های آن احساس می شود، زمینه افزایش مشارکت 
یک انتخابات رقابتی است و اینکه مردم احساس کنند نظرات و برنامه های متفاوتی ازسوی 
کاندیداهای منتسب به جریان های سیاسی به آن ها ارائه می شود، من پیش از حضور در این 
جلسه از آقای مرعشی درخصوص وضعیت شورایعالی اصلاح طلبان پرسیدم و ایشان گفتند 
ما در ۱5۸ حوزه هیچ کاندیدایی نداریم، طبیعی است در حوزه هایی که هیچ کاندیدایی 
ندارند، امکان حمایت از کسی را هم ندارند، مگر اینکه سازوکاری در پیش گرفته شود که 

امکان رقابت ایجاد شود.
مساله دیگر این که من در آن جلسه پیشنهاد کردم شرایط را به سمت انتخابات رقابتی 
و برنامه محور ببریم، یعنی اصلاح طلبان، اصولگرایان و میانه روها برنامه خود را ارائه کنند تا 
مردم به برنامه رای بدهند و انتخابات از این حالت که کاندیداها به تخریب شخصیت همدیگر 
بپردازند و وحدت را خدشه دار کنند، خارج شود. ما در انتخابات ریاست جمهوری دیدیم که 
کاندیداها روی در روی هم ایستادند و حرف های تند و تلخ زدند که در جامعه اثرات خوبی از 

خودش باقی نگذاشت.
باتوجه به تعداد ردصلاحیت ها چقدر احتمال انتشار لیست سوی اصلاح طلبان 

وجود دارد؟
برخی از کسانی که ردصلاحیت شده اند به این مساله اعتراض کرده اند و ما منتظر هستیم 

که نتیجه اعتراض ها مشخص شود و امیدواریم یک انتخابات رقابتی داشته باشیم.
منتظر نظر شورای نگهبان هستیم

با توجه به وضعیتی که اصلاح طلبان دارند، بسیاری از آن ها می گویند امکان 
ارائه لیست از آن ها سلب شده است، اما برخی گروه های تندرو در جریان راست 
این عدم ارائه لیست را به عنوان عدم همکاری در انتخابات تعبیر کرده اند، در این 

خصوص چه نظری دارید.
در جلسه گذشته شورای هماهنگی جبهه اصلاحات گفت وگویی در این خصوص صورت 
گرفت که ما یعنی مجموعه احزاب اصلاح طلب اعلام کنیم با توجه به اینکه کاندیدایی برای 
ما باقی نمانده در انتخابات شرکت می کنیم و رای می دهیم اما لیست نخواهیم داد. من 
در جلسه موافق این نظر نبودم، نظر من این بود که اعضا صبر کنند تا شورای نگهبان نظر 
نهایی اش را درخصوص کسانی که به رد صلاحیت خود اعتراض کرده اند اعلام کند تا شاید 
تعداد قابل توجهی از این افراد به صحنه انتخابات برگردند و انتخابات فضای رقابتی داشته 

باشد و جمع هم این پیشنهاد را پذیرفتند و ما اکنون منتظر نظر شورای نگهبان هستیم.
اما توصیه من به شورای نگهبان، وزارت کشور و سایر بخش ها این است که اجازه دهند 
یک انتخابات رقابتی داشته باشیم که بر اساس آن مشارکت افزایش یابد، مشارکت بیشتر در 

انتخابات در افزایش امنیت نظام تاثیر مستقیم دارد.
مردم در انتخابات ها رفتار غیرقابل پیش بینی دارند

برخی گمانه زنی ها به این صورت است که نتیجه انتخابات و حتی ریاست مجلس 
بعدی هم از هم اکنون مشخص شده است. شما در خصوص این پیش بینی ها چه 

نظری دارید؟
در علوم سیاسی با سایر علوم تفاوت هایی وجود دارد، اینجا در علوم سیاسی مخاطب شما 
عقاید و افکار انسان ها و برداشت انسان ها است و باید منتظر نتیجه گیری نهایی مردم باشیم، 
اینکه در نهایت چه انتخابی خواهند داشت و تا پیش از آن پیش بینی ها خیلی نمی تواند 
دقیق باشد. در هر انتخاباتی تا روز آخر و ساعات آخر هم امکان تغییر نتیجه انتخابات وجود 

دارد. اما مسائلی که امروز وجود دارد در انتخاب مردم بی تاثیر نخواهد بود.
عده ای این انتخابات را زمینه ای برای تغییر نظام سیاسی کشور از ریاستی به 

پارلمانی می دانند. برداشت شما از وضعیت انتخابات چطور است؟
درخصوص انتخابات آنچه که میان اصلاح طلبان مطرح است مساله به این شکل نیست، 
اصلاح طلبان درخصوص برخی مسائل دیدگاهی دارند که آن دیدگاه می تواند بیشتر مورد 
توجه باشد، برای مثال درخصوص برگزاری انتخابات پارلمانی به صورت انتخابات استانی 
اصلاح طلبان توجه بیشتری نشان دادند و به نوعی استقبال کردند، اما مورد تایید واقع 
نشد، مواردی مانند مساله ای که در سوال شما مطرح شد از جمله نکاتی است که می تواند 

موافقان و مخالفانی در هر دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب داشته باشد.
با سوءمدیریت »نعمت«ها را به »نقمت« تبدیل کرده ایم

و  دارد  وجود  کشور  سیاسی  شرایط  در  اکنون  که  وضعیتی  به  توجه  با 
عنوان  به  که  آن چه  و  رقابتی  انتخابات  یک  آیا   گرفته  صورت  ردصلاحیت های 
مردمسالاری مطرح می شود، قابل دستیابی است؟ به نظر شما رفتار و واکنش مردم 

در انتخابات پیش رو چگونه خواهد بود؟

من فکر می کنم خدا این نظام و این کشور را دوست دارد و همواره زمینه هایی برای ایجاد 
یک رابطه خوب میان مردم و نظام سیاسی کشور به وجود می آورد، منتهی ما به عنوان 
مسئولان اجرایی و سیاسی که در حال اداره امور هستیم، به شکل صحیحی عمل نکرده 

و فرصت سوزی می کنیم.
برای مثال در همین یک سال اخیر در کشور بارش های زیادی داشتیم اما به جای اینکه از 
این فرصت استفاده کرده و برای کشاورزی سال آینده برنامه ریزی کنیم، با بی برنامگی این 

باران که می توانست برای ما نعمت باشد، تبدیل به نقمت شد.
یا در مساله شهادت شهید سلیمانی یک همبستگی ملی به وجود آمد و همه از اینکه یک 
سردار ملی کشور به روشی ناجوانمردانه به شهادت رسید، ناراحت و عصبی بودند و مردم 
همه در کنار هم بودند، حتی کسانی که با نظام رابطه خوبی نداشتند رفتار بزدلانه آمریکا 
را محکوم کردند اما همین فرصت و همدلی ایجاد شده از طریق آن خیلی زود با مساله 
سقوط هواپیما آسیب دید. مساله دیگر انتخابات است که می تواند به مظهر همبستگی و 
وحدت ملی، نزدیکی گروه های سیاسی و وفاق ملی تبدیل شود. منتهی عده ای هستند که 
مرتب سعی می کنند بین بخش های مختلف جامعه اختلاف ایجاد کرده و آن ها را رو در روی 
همدیگر قرار دهند، یا آن ها منافعی در این جهت دارند یا واقعا درک صحیحی از همبستگی 

ملی ندارند و به شکلی عمل می کنند که می تواند برای کشور مشکل ایجاد کند.
من فکر می کنم اگر برای انتخابات روش صحیحی در نظر گرفته شود این انتخابات 
می تواند به یک فرصت تبدیل شود که همه آحاد جامعه کنار یکدیگر قرار گیرند، به ویژه در 
این شرایط استثنائی که دشمن کشور را تحت فشار قرار داده است باید در کنار هم از کیان 

و حیثیت کشور دفاع کنیم.
آیا امکان دعوت از مردم برای مشارکت و حضور حداکثری در انتخابات وجود 

دارد؟
هر کاری ابزار خودش را طلب می کند، برای رسیدن به یک مشارکت جدی و حداکثری 
ابزار و لوازم آن باید فراهم شود، لازم است یک دید وسیع تر و سعه صدر بیشتر در کسانی که 

امور را اداره می کنند، وجود داشته باشد.
دشمنان در حال رصد میزان تعامل مردم با حاکمیت هستند

شدن  یکدست  نتیجه   کرد؟  اداره  کشور  می شود  جناح  یک  حاکمیت  با  آیا 
حاکمیت چه خواهد شد؟

ببینید شاید هرکاری بتوان کرد، اما آیا این درست ترین کار است؟ نه! یعنی شما می توانید 
با یک جمعیت کوچک و حداقلی کشور را اداره کنید اما این حداقل مشارکت در امور جامعه 
می تواند به نفع کشور باشد یا اینکه هر چه  تعداد افرادی که در امور مشارکت دارند به نفع ما 

خواهد بود؟
به ویژه اینکه ما اکنون در شرایطی هستیم که دشمنان انقلاب و نظام درحال رصد میزان 
تعامل مردم با حاکمیت هستند، انتخابات یکی از علائم تعامل مردم با حاکمیت است، 

بنابراین مسئولان سیاسی باید به این مساله توجه ویژه داشته باشند.
 »خود حق پنداری« یکی از مشکلات جامعه

شاهد این هستیم که برخی مردم را گروه گروه دسته بندی می کنند، این ایجاد 
چند دستگی حاصل رفتار چه گروهی است و چه خللی در وحدت ایجاد می کند. 

برای ایجاد حفظ وحدت در این شرایط چه می توان کرد؟
این بیماری »خود حق پنداری« است که در بعضی افراد وجود دارد و باعث می شود 
خودشان را حق مطلق و دیگران را باطل می دانند. این به عنوان یک مشکل در جامعه ما 
وجود دارد که برخی می خواهند کسانی که نظرات متفاوت دارند را سرکوب کنند، درحالی 

که خردمندان همواره تاکید بر تعامل و استفاده همه اندیشه ها و نظرات و تجربیات دیگران 
تاکید داشته اند اما عده ای هستند که اینکونه نگاه نمی کنند و نمی توانند نظری غیر از 

نظرات خودشان را بپذیرند.
میان نظرات مختلف تفاوت وجود دارد اما از حدود ۱۵۸ حوزه تا ۲۴۰ حوزه را 
بی رقیب یا با رقیب رده چهارم و پنجم اصلاح طلبان می دانند که پیروزی اصولگرایان 
در آن حوزه ها تقریبا قطعی به نظر می رسد. مجلس آینده چه مجلسی خواهد بود؟ 
با توجه به اینکه جریان راست معمولا وقتی برنده می شود اختلافات شان آشکار 

می شود چه آینده ای در انتظار این جناح خواهد بود؟
من عدد دقیق را ندارم و عددی هم که گفتم را از آقای مرعشی شنیدم،  اما طبیعتا در 
انتخابات در باقی حوزه ها که رقابت صورت بگیرد اگر افراد شاخص و با سابقه اصلاح طلب 
نباشند احتمال دارد که رقابت را واگذار کنند. اما در مجموع باید یک معیار داشته باشیم که 
حفظ اسلام و منافع ملی بر منافع گروهی یا قومی یا فردی ترجیح داده شود. بعد از منافع 

ملی می توان راجع به منافع گروه یا فرد بحث کرد.
همبستگی و وحدت داخلی راهی برای مقاومت در برابر فشار غربی ها

با توجه به گام هایی که ایران در خصوص برجام برداشته است، از سوی اروپایی ها 
با فعال شدن مکانیسم ماشه مواجه هستیم، به نظر شما در شرایط فعلی چه راهکاری 

پیش روی ایران وجود دارد؟
نظام سیاسی دنیا مدت ها است تغییر کرده و تک قطبی شده، آمریکا در مرکز این ساختار 
است و باقی قدرت ها شبه مرکز هستند به همین دلیل حالتی وجود ندارد که این کشورها 
بخواهند در برابر آمریکا بایستند، از سوی دیگر با این مساله مواجه هستیم که مبانی قدرت از 
نظامی گری و قدرت نظامی به اقتصاد و دانش فنی تغییر کرده است، در حقیقت الان قبل 
از اینکه سرباز را پیاده کنند در ابتدا تحریم های اقتصادی صورت می گیرد تا کشورهای مورد 

نظرشان را تضعیف کنند.
این مکانیسم در خصوص کشورهایی که با این نظم نو همراه نباشند به کار گرفته می شود. 
حالا یا از طریق سازمان ملل یا بدون آن، بطور مثال در حمله به عراق سازمان ملل مجوز 
صادر نکرده بود اما این کشورها حمله کردند، در حقیقت این طور نیست که فکر کنیم به یک 

اجماع حقوقی بین المللی نیاز دارند و بعد از ایجاد آن این کار را انجام می دهند.
آمریکایی ها با سیاست ها، افکار و اندیشه های ما مخالف هستند، دولت قبلی آمریکا نسبت 
به دولت فعلی منعطف و قابل مذاکره بود، اگرچه آمریکایی، آمریکایی است و در نهایت رفتار 
خوبی با ایران ندارد، اما آن چه که می تواند ما را برای مقاومت دربرابر این روش ها مجهز کند 
این است که ما همبستگی و وحدت داخلی خودمان را حفظ کنیم و از نظام حمایت و دفاع 
کنیم، اگر این اتفاق نیفتد و از بیرون فشار باشد و از داخل هم همبستگی نباشد طبیعی 

است که آسیب پذیری مان زیاد خواهد بود.
با وجود تحریم ها تصویب شدن یا نشدن FATF هیچ تفاوتی ندارد

زمان اعلام نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص لوایح FATF به پایان 
رسید و هیچ نظری در این خصوص اعلام نشد، با تصویب نکردن این لوایح چه اتفاقی 

در ادامه در انتظار ایران خواهد بود؟
ببینید FATF یا هر روش دیگر مالی، زمانی معنا پیدا می کند که شما امکان تجارت و خرید 
و فروش با دنیا را داشته باشید، فعالیت های بانکی و ... داشته باشید، اما وقتی نداشته باشید 
چه این لایحه باشد و چه نباشد خیلی تفاوتی ندارد، در واقع تحریم ها ما را در شرایطی قرار 
داده است که تصویب یا رد آن هیچ تفاوتی ندارد، مگر اینکه بعدها تحریم ها برداشته شود و ما 

احساس کنیم برای تعامل با سایر کشور ها لازم است این لوایح را تصویب کنیم.

حسین کمالی:

باید انتخابات به مظهر وحدت ملی تبدیل شود
با سوءمدیریت »نعمت«ها را به »نقمت« تبدیل کرده ایم

اصلاح طلبان در ۱۵۸ حوزه هیچ کاندیدایی ندارند



محمود صادقی: اظهارات کدخدایی کذب محض است
نماینده مردم تهران ضمن رد اظهارات سخنگوی شورای نگهبان گفت: من از شورای نگهبان عذرخواهی 
نکردم. »عباسعلی کدخدایی«، سخنگوی شورای نگهبان، در نشست خبری به خبرنگاران گفت که 
محمود صادقی به دلیل اظهارات اخیر خود عذرخواهی کرده است. محمود صادقی در پاسخ به برنا گفت: 
من در پاسخ او توییت می زنم. اظهارات او کذب محض است. او افزود: خود ایشان گفتند که هیئت نظارت، 
شکایت شورای نگهبان را وارد ندانسته و علتش هم این بود که شهودی که من ارائه کردم، بررسی کردند 
و همچنین مستنداتی را به حفاظت اطلاعات شورای نگهبان ارائه کردم. برهمین اساس، شورای نگهبان 
شکایتش را دنبال نکرد. با توجه به مستنداتی که به حفاظت اطلاعات شورا دادم و هیئت نظارت هم بر 
همین مبنا اظهارات من را خارج از چارچوب رفتار نمایندگی تشخیص نداد و شکایت شورای نگهبان را رد 
کرد. صادقی افزود: اینکه هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان شکایت را رد کرده این قسمت درست است، 
اما اینکه من عذرخواهی کردم، کذب محض است. من تعجب می کنم کسی که حقوقدان شورای نگهبان 

است و سخنگوی این شورا است، این چنین دروغ آشکاری را بر زبان بیاورد. 

تکذیب بازداشت پروانه سلحشوری 
یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت که علی رغم انتشار اخباری مبنی بر بازداشت 
پروانه سلحشوری، پس از مراجعه وی به دادسرا برای او قرار کفالت صادر شده است. محمدعلی وکیلی 
، با تکذیب بازداشت پروانه سلحشوری اظهار کرد: من روز چهارشنبه گذشته با دادسرای فرهنگ و رسانه 
تماس داشتم و توافق بر این شد که خانم پروانه سلحشوری به دادگاه مراجعه کند و با قرار کفالت آزاد 
شود  که همین اتفاق هم افتاد.این عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد: زمانی که 
شایعه بازداشت خانم سلحشوری مطرح شد من با دادسرای فرهنگ و رسانه تماس گرفتم و گفتند خانم 
سلحشوری ساعت ۱0 صبح به دادسرا مراجعه کرده تفهیم اتهام شده و برای وی قرار کفالت صادر شده 
است.وی افزود: خانم سلحشوری احضاریه های متعددی داشت که برخی برای مجلس شورای اسلامی 
آمده بود و در دستور کار هیات نظارت بر رفتار نمایندگان قرار داشت و برخی از احضاریه ها نیز مستقیما 

برای خودشان آمده بود.
 

پژمانفر: لاریجانی اجازه نمی دهد مجلس زبان ملت باشد
پژمانفر با انتقاد از رفتار هیئت رئیسه مجلس دهم، اظهار داشت: یکی دیگر از دلایل ضعف مجلس دهم 
آن است که معمولًا اجازه صحبت به نمایندگان داده نمی شود و آنان بسیاری از اوقات نمی توانند تذکر و 
اخطار های قانونی خود را به ویژه درباره مسائل مهم مطرح کنند.عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه لاریجانی اجازه نمی دهد که مجلس زبان ملت باشد، تصریح کرد: فضای 
استبداد و دیکتاتوری حاکم در مجلس باعث شده است که حرف ملت در مجلس مطرح نشود و این مسئله 

تاثیر زیادی در ضعف مجلس داشته است.

پخش سریال »کتونی زرنگی« متوقف شد 
قائم مقام شبکه سه از توقف پخش سریال »کتونی زرنگی« خبر داد.  حسن یزدی قائم مقائم شبکه سه 
سیما گفت: مجموعه »کتونی زرنگی« با تهیه کنندگی محمدرضا شفاه از تهیه کنندگان متعهد و علی 
ملاقلی پور که سابقه مناسبی در تولید آثار شریف مثل »قندون جهیزیه« و مستند »راه طی شده« داشت 
آغاز شد.وی بیان کرد: متاسفانه در ادامه تولید این سریال به دلیل خطای فاحش کارگردان، شبکه تصمیم 
به توقف پخش این سریال گرفت.سریال »کتونی زرنگی« از جمعه شب قرار بود روی آنتن شبکه سه برود که 

به دلیل انتشار برخی اظهارات کارگردان در فضای مجازی، از پخش آن جلوگیری شد.
 

شناسایی 4۰۰ فقره طلاق صوری برای دریافت مستمری
 مدیرکل امور فنی مستمری های سازمان تامین اجتماعی با اشاره به تبعات اقتصادی و اجتماعی 
طلاق های صوری از شناسایی ۴00 مورد طلاق توافقی برای دریافت مستمری والدین طی یکسال در 
کشور خبر داد. محمدعلی جنانی در حاشیه گردهمایی رؤسای کانون های کارگری ۱۲ استان شمالی و 
شمال شرق کشور با اشاره به رشد شمار مستمری بگیران، طلاق های صوری برای بهره مندی از مستمری 
والدین را ناشی از اجرای بند 3 ماده ۴۸ قانون تأمین اجتماعی دانست و گفت: طبق این قانون اگر فرزند 

اناث که فاقد شغل یا شوهر باشند می توانند از مستمری والدین بهره مند شوند.
 

رکورددار رای آوری مجلس چه کسی است؟
تاکنون در دور اول انتخابات مجلس شورای اسلامی اکبر هاشمی رفسنجانی با یک میلیون و ۸9۱ هزار 
و ۲۶۴ در انتخابات مجلس دوم بالاترین رای و غلامعلی حدادعادل با ۸۴۴ هزار و ۲30 رای در انتخابات 

مجلس هشتم پایین ترین رای را به عنوان نفر اول ادوار مختلف انتخابات مجلس به نام خود ثبت کرده اند.

»محمد توفیق العلاوی« نخست وزیر عراق جدید شد 
رئیس جمهور عراق، »محمد توفیق العلاوی« وزیر سابق عراق در دولت نوری المالکی را مامور تشکیل 
کابینه جدید این کشور کرد.به گزارش تسنیم، برهم صالح رئیس جمهور عراق پس از دو ماه از استعفای عادل 

عبدالمهدی با تعیین تکلیف نخست وزیر این کشور، محمد توفیق علاوی را مامور تشکیل کابینه جدید کرد.

علت حضور متهم ردیف اول پرونده پدیده شاندیز در کیش 
 صبح دیروز محسن پهلوان مقدم، متهم ردیف اول پرونده فساد پدیده شاندیز امروز صبح در فرودگاه 
کیش دیده شده است.محمد فرهانی سردبیر خبرگزاری میزان در رابطه با علت حضور پهلوان در فرودگاه 
کیش در صفحه رسمی خود در توئیتر نوشت: حضور پهلوان در کیش در رابطه با تسریع در اجرای حکم 
پرونده پدیده به منظور بازگشت اموال سهام داران به بیت المال و تحت نظارت قضایی صورت گرفته است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هنگام غذا خوردن ، نام خداوند عز و جل را بر زبان آوريد 
و سر و صدا راه نیندازيد )در سكوت و آرامش غذا بخوريد(؛ 
زيرا غذا نعمتی از نعمت های خدا و روزی ای از روزی های 

اوست و به جای آوردن شكر و ذكر و حمد او در باره آن 
غذا ، بر شما واجب است .

یکشنبه - سیزدهم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4974

استاندار قم گفت: در طول یک سال و نیم گذشته مسائلی که می توانست با بی تدبیری 
به بحران امنیتی تبدیل شود با مدیریت به موقع کنترل شده است.

اظهارداشت:  خبرنگاران  جمع  در  فجر  دهه  مناسبت  به  شنبه  روز  سرمست  بهرام 
بحران های امنیتی که در ۱۸ ماه گذشته در برخی شهرهای کشور ایجادشده در این 
استان رخ نداده که نشان از انسجام به موقع دستگاه ها و ظرفیت بالای مشارکت های 

مردمی دارد.
سرمست تاکید کرد: این انسجام درونی در مدیریت سیلاب های ابتدای سال و برگزاری 

انبوهی از مناسبت های ملی و مذهبی در این استان هم موج می زند.
وی یادآور شد: استفاده از تمام ظرفیت های دخیل در مساله امنیت از رویکردهای 

استانداری قم است و دراین بین توسعه مشارکت های مردمی جایگاه ویژه ای دارد.
سیاسی  و  اجتماعی  اقتصادی،  فرهنگی،  مسائل  از  یک  هر  داشت:  عنوان  وی 

درصورتی که به موقع پاسخ داده نشود ممکن است به یک مبحث امنیتی تبدیل گردد.
سرمست عنوان کرد: برای جلوگیری از امنیتی شدن مسائل جاری، رویکرد استان حل 

مشکلات بر اساس اصل پیشگیری و پیش بینی است.
وی با اشاره به حوادث بعد از اصلاح قیمت سوخت و سقوط هواپیمای مسافربری عنوان 
کرد: باوجود ۱5 فراخوانی که برای تجمع صورت گرفت اما مساله خاصی در این استان 

به وجود نیامد.
مخالف تصمیم گیری پشت درهای بسته هستم

استاندار قم دربخش دیگری از سخنان خوداهمیت مساله شفافیت در تصمیم گیری 
مسائل استان را موردتوجه قرار داد و گفت: با تصمیم گیری  پشت درهای بسته و بدون 

حضور خبرنگاران به عنوان نمایندگان افکار عمومی مخالف هستم. 
سرمست بیان کرد: این که مردم از تصمیم هایی که در رابطه با آن ها گرفته می شود 

بی خبر باشند مساله پذیرفته شده ای نیست.
وی خاطرنشان کرد: رویکرد استان قم در تصمیم گیری های کلان اطلاع رسانی به مردم 
و در حضور اصحاب رسانه می باشد. استاندار قم گفت: تنها جلسات شورای تامین به دلیل 
ماهیت ذاتی خود نسبت به حضور افراد غیر عضو از حساسیت برخوردار است، اما در 

جلسات دیگر حضور خبرنگاران همیشه باید پررنگ باشد.
وی تصریح کرد: اصحاب رسانه یکی از ارکان داوری در عملکرد مسئولان محسوب 
می شوند و انتظار می رود در کنار انتقال مباحث مثبت، مشکلات و دغدغه های جامعه را 

هم به موقع منتقل کنند.
آسیب های اجتماعی به هیچ وجه شایسته جایگاه قم نیست 

سرمست همچنین ابراز کرد: مساله آسیب های اجتماعی این استان به هیچ وجه شایسته 
جایگاه قم نیست.

استاندار قم یادآور شد: در طول یک سال گذشته کاهش آسیب ها برای جلوگیری از 
تبدیل آن ها به مسائل امنیتی در دستور کار استانداری قرار داشته است.

وی ابراز کرد: روند توسعه آسیب های اجتماعی در سال های قبل فزاینده بود اما امروز در 
برخی شاخص ها این آسیب ها کاهش یافته و به سمت مطلوبیت پیش رفته است.

نوع  با یک  اجتماعی  آسیب های  در مبحث  قم  فرهنگی  بازتاب مسائل  وی گفت: 
افراط وتفریط در سطح جامعه مطرح می شود که با واقعیت تطابق ندارد.

برخی دستگاه ها بودجه فرهنگی می گیرند اما پاسخگو نیستند
آسیب های  با  رابطه  در  گونه  افراط وتفریط  آمارهای  به  ما  کرد:  تصریح  قم  استاندار 

اجتماعی معتقد نیستیم و به روش میانه و با اتکا به آمار و اطلاعات دقیق پایبند هستیم.
سرمست اظهار داشت: ۲7 دستگاه استان در حوزه فرهنگ بودجه می گیرند اما در زمان 
حساب رسی برخی از این دستگاه رسالت خود را قبول نمی کنند که یک آفت بزرگ در این 

زمینه است.
وی اضافه کرد: سهم هر دستگاه از کاهش آسیب های اجتماعی باید مشخص شود و 

نسبت به کم کاری دستگاه هایی که بودجه می گیرند برخورد قانونی صورت بگیرد.
سرمست تأکید کرد: دستگاه های مسئول باید در قبال بودجه ای که می گیرند پاسخگو 
باشند اما برخی از دستگاه های دخیل در مساله فرهنگ و آسیب های اجتماعی خارج از 

نظارت استانداری می باشند.
بازگشت ۱7واحد راکد صنعتی احیا و به مدار تولید و اشتغال 

وی در ادامه بیان کرد: در ۱۸ ماه گذشته با برنامه ریزی و رفع مشکلات تولید هیچ گونه 
اعتصابات کارگری در این استان اتفاق نیفتاده است.

استاندار قم عنوان کرد: باوجود مشکلات اقتصادی کشور، ظرفیت های تولید و اشتغال 
در قم در یک سال و نیم گذشته افزایش یافته است.

وی ادامه داد: نرخ بیکاری در قم به سمت تک نرخی شدن در حال حرکت بوده و به ۱0 
درصد رسیده است. استاندار قم افزود: نرخ مستمری بگیران بیمه بیکاری از 3 هزار و 75 

تن در سال گذشته به کمتر از ۲ هزار و 500 تن کاهش یافته است.
سرمست یادآور شد: هدف گذاری قم تا پایان سال 99 احیای 50 واحد راکد صنعتی 

است که ۲5 واحد ازاین بین امسال احیا می شود.
وی اضافه کرد: از این تعداد و تاکنون ۱7 واحد راکد صنعتی احیا و به مدار تولید و اشتغال 

بازگشته است.
واحد پیگیری مصوبات ستاد تسهیل در قم فعال شد

وی اظهار داشت: واحد پیگیری مصوبات بازدیدهای میدانی قم از واحدهای تولیدی 
برای پیگیری های فوق العاده مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تشکیل شده است.

استاندار قم افزود: سال 99 فاز عملیاتی ویژه اجرای مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید در استان دنبال خواهد شد.

سرمست عنوان کرد: درزمینهٔ پرداخت تسهیلات رونق تولید بانک های قم همکاری 
مطلوبی داشته و در ارجاع مصوبات استان به ستاد ملی، قم کمترین ارجاعات را داشته 
از هرگونه اعمال سلیقه های سیاسی برای بهبود وضع  است. وی تصریح کرد: فارغ 

اقتصادی استان از پیشنهاد کارشناسی تمام گروه ها و جریان ها استفاده می شود.
استاندار قم تصریح کرد: در حوزه اقتصادی، استان بر مبنای برنامه محوری پیش رفته و 

رویکرد بازدیدهای میدانی از واحدهای تولیدی را در پیش گرفته است.
سرمست اظهار کرد: تا زمانی که بازدیدهای میدانی از مشکلات تولیدی و اقتصادی 

انجام نشود درک درستی از مشکلات آن ها به وجود نمی آید.
وی تصریح کرد: ارائه کارت ملاقات با تولیدکنندگان یک سازوکار مبتکرانه در سطح کشور 

بوده که در راستای رونق تولید انجام گرفته است.
استاندار قم اهمیت حمایت از فعالان اقتصادی را موردتوجه قرار داد و بیان داشت: در 
شرایط جنگ اقتصادی فعالان تولیدی و اشتغال، فرماندهان جنگ اقتصادی می باشند.

سرمست یادآور شد: پاسخگو نمودن دستگاه های اجرایی یکی از سیاست های اصلی 
استانداری قم می باشد و رسانه های گروهی در پاسخگو کردن دستگاه ها به کمک مدیریت 

استان بیایند.
77۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری در قم انجام شد

وی تاکید کرد: از ابتدای امسال تا پایان دی ماه، ۱7۲ واحد صنعتی بااعتبار 770 میلیارد 
تومان در قم سرمایه گذاری شده است.

استاندار قم اضافه کرد: همچنین راه اندازی ۴5۴ واحد صنعتی، توسعه ای، افزایش 
ظرفیت، راکد و تملکی، هدف گذاری استان در سال جاری می باشد.

سرمست خاطرنشان کرد: با اجرای این برنامه ها درمجموع 3 هزار و ۶00 اشتغال جدید 
در این استان به وجود می آید. وی تأکید کرد: افزایش ۲0 درصدی صادرات استان از 

ابتدای سال تا پایان دی ماه، از شاخص های مطلوب قم می باشد.
استاندار قم گفت: سهم تسهیلات پرداختی بانک ها به واحدهای تولیدی در ۱0 ماه 

گذشته رشد چشمگیری داشته است.
راه اندازی طرح های نیمه تمام اولویت عمرانی قم است

وی با اشاره به برنامه های عمرانی گفت: اتمام و راه اندازی طرح های نیمه تمام اولویت 
عمرانی استان می باشد. استاندار قم اظهار کرد: در ۱۸ ماه گذشته از آغاز هرگونه طرح 

کارشناسی نشده و بلاتکلیف شدن استان در اجرای آن جلوگیری به عمل آمده است.
سرمست خاطرنشان کرد: برای تعیین تکلیف طرح های نیمه تمام، قدم های مطلوبی در 
استان برداشته شده اما به دلیل جلوگیری از به هم خوردن آرامش جامعه و رنگ و بوی 

سیاسی گرفتن آن ها از رسانه ای کردن برخی جلوگیری شده است.
وی ابراز کرد: اساس کار استان متکی بر گزارش و ارزیابی و برنامه محوری مدیران اجرایی 

است.
فرودگاه درهرصورت تکمیل و به بهره برداری می رسد

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: راه اندازی و تکمیل فرودگاه قم از 
ضروریات مهم استان می باشد.

سرمست افزود: مشکلات فرودگاه از طریق شورای عالی شهرسازی کشور حل شده و 
ضرورت اجرای آن تثبیت شده است.

وی ابراز کرد: مشکلات فرودگاه قم تا مرحله شورای هماهنگی مفاسد اقتصادی پیش 
رفته بود اما با مدیریت استان وضعیت به سمت مطلوبیت و به نفع قم کنترل شده است.

استاندار قم ادامه داد: تکلیف فرودگاه قم ازنظر قضایی مشخص است و پیمانکار سابق 
خلع ید شده است. سرمست تصریح کرد: درگذشته عدم اخذ برخی از مجوزهای لازم، 

سبب شده تا انگیزه سرمایه گذاری کاهش یابد.
وی یادآور شد: دفاع از حقوق سرمایه گذاران سابق در این رابطه دنبال و از پایمال شدن 

حقوق آن ها جلوگیری خواهد شد.
سلب  فرودگاه  مساله  با  رابطه  در  می توانست  قم  استانداری  کرد:  تأکید  سرمست 

مسئولیت کند اما مجموعه مدیریت قم به دنبال چنین مسائلی نیست.
استاندار قم گفت: تفکیک طرح فرودگاهی قم با منطقه گردشگری طرلاب در همین 
زمینه بررسی شده است و با مصوبه شورای شهر قم این طرح آماده سرمایه گذاری شده 

است.
وی ابراز کرد: با احداث این فرودگاه تمام حقوق سهامداران به آن ها واریز اما درعین حال 

احکام حقوقی هم اجرا می شود.
استانداری قم به دنبال تقابل با شهرداری نیست

وی در ادامه مساله بلاتکلیفی یک ساله طرح تقاطع کیوانفر و خیابان امام خمینی را 
موردتوجه قرار داد و گفت: در این رابطه مجموعه دستگاه های اجرایی به دنبال تقابل با 
یکدیگر نیستند. وی اضافه کرد: برای رفع هرگونه شائبه تقابل، من به عنوان استاندار قم 

رای مثبت به اجرای آن در شورای ترافیک استان دادم.
سرمست اظهار کرد: مجموعه مدیریت قم از اجرا و پیشبرد طرح های شهری حمایت 

می کند، مدیریت جامع شهری بدون همکاری با دستگاه های دیگر ممکن نیست.
وی تأکید کرد: بنده هر جا که مدیریت شهری نیازمند پشتیبانی باشد از آن ها حمایت 
کرده ام و  اجازه نمی دهم که این حاشیه سازی ها سبب رکود و توقف طرح های عمرانی 

قم شود.
و  فداکاری  گاهی  باید  استان  عمرانی  طرح های  پیشبرد  برای  کرد:  تصریح  وی 

خویشتن داری کرده و از حقوق قانونی خود چشم پوشی کنیم.
وی ابراز کرد: در اختلافات بین دستگاه های اجرایی و استانداری، من همیشه رای به 

سود دستگاهی دادم که درصدد انجام کاری برای استان یا مردم بوده باشد.
کلنگ طرح های عمرانی باید بعد از رفع تعارضات به زمین زده شود

استاندار قم در ادامه این نشست خبری با اشاره به روند افتتاح فاز اول شهرک تخصصی 
کفش و دمپایی ماشینی استان گفت: قبل از کلنگ زنی این طرح نسبت به تأمین نیاز برق 
اطمینان پیدا کردم. وی اظهار داشت: در این رابطه مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم 

از اختصاص ۱0 مگاوات برق خبر داده است.
وی تصریح کرد: در وضعیت کنونی احداث این شهرک تخصصی با اجرای کمربندی 

جدید قم در بخشی از مسیر تعارض طبیعی وجود دارد.
سرمست ادامه داد: کمربندی جدید قم با ۱۱۴ کیلومتر مسافت به طور حتم در طول 

مسیر با برخی تعارضاتی روبه رو می شود که مساله طبیعی است.
وی بابیان این که برای پاسداشت یاد و خاطره شهید سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
کمربندی قم به نام این سردار بزرگ نام گذاری شده است، ادامه داد: این کمربندی بااعتبار 

۲۱ هزار میلیارد ریال ساخته می شود.
 ـراهجرد   ـسلفچگان  کمربندی جدید قم، از دو بخش کمربندی غربی حدفاصل قم 
به طول 70 کیلومتر و کمربندی جنوبی حدفاصل طرلاب تا آزادراه امیرکبیر به طول ۴0 

 ـتهران کیلومتر ۱۱ است. کیلومتر تشکیل شده و نقطه اتصال آن با آزادراه قم 
سرمست ابراز کرد: کلنگ تمام طرح های عمرانی قم باید بعد از رفع تعارضات به زمین 
زده شود. وی در ادامه گفت: رسانه در کنار حفظ اخلاق حرفه ای و بیان مشکلات باید از 

انتشار حاشیه های فاقد مستندات خودداری کند.
سرمست همچنین با اشاره به افزایش استفاده از مدیران زن در عرصه مدیریت گفت: قم 
در این رابطه قدم های مطلوبی برداشته و نگاه صرف جنسیتی به سهم بندی مدیران وجود 

نداشته و همه امور بر اساس شایسته سالاری انجام می گیرد.
وی تأکید کرد: تاکنون وضعیت قم در استفاده از مدیران زن مطلوب نبوده اما این 

وضعیت به سمت مطلوبیت در پیش است.
افتتاح ۲۵۲ پروژه مهم عمرانی با اعتبار ۵ هزار و 7۵9 میلیارد ریال 

وی در ادامه از افتتاح ۲5۲ پروژه عمرانی همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی خبر داد 
و گفت: این پروژه ها با اعتبار 5 هزار و 759 میلیارد ریال افتتاح و زمینه اشتغال ۲ هزار و 

7۴ نفر را فراهم خواهد کرد.
استاندار قم افزود: این پروژه ها در بخش های بهداشت و درمان، عمران و زیربنایی، 
کشاورزی و هم چنین محیط زیست و گردشگری هستند که در دهه فجر افتتاح و مورد 

بهره برداری خواهند گرفت.
و  اینکه ۸ پروژه در زمینه بهداشت و درمان، ۴5 پروژه در زمینه عمران  بیان  با  وی 
زیربنایی، ۲5 پروژه در زمینه کشاورزی، 7 مورد محیط زیست و منابع طبیعی و ۲0 مورد 
دیگر گردشگری هستند، گفت: هم چنین 9۲ پروژه مهم در زمینه عمرانی و امور زیربنایی 
شهرداری ها و 3۲ پروژه مرتبط به امور زیربنایی دهیاری ها و ۶ پروژه در زمینه طرح های 
اشتغال زایی روستایی و ۱۱ مورد صنعتی و تعداد ۴ پروژه امور فرهنگی و ورزشی خواهند 

بود.
قم آماده برگزاری انتخابات دوم اسفندماه است

استاندار قم در ادامه گفت: انتخابات دوم اسفندماه یکی از مسائل مهم پیش روی استان 
است که امنیت، سلامت و بی طرفی کامل در آن عملیاتی خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: در این رابطه ستاد انتخابات قم در وقت قانونی تشکیل شده است.
استاندار قم در ادامه اظهار داشت: مجموعه مدیریت قم نظارت بر اجرای اقدام های 
استان توسط نمایندگان در مجلس شورای اسلامی را محترم می شمارد اما دخالت در 
اجرای تصمیم ها را برنمی تابد. سرمست اظهار کرد: استانداری ازنظر ماهیت ذاتی مسئول 
هماهنگی، نظارت و تعامل با ارکان سایر قوا باهدف تامین امنیت، سلامت، رفع مشکلات 

عمومی، آزادی های عمومی و حقوق شهروندی است.
فراهم شدن امکان واگذاری اراضی در شهرک شهاب 

راه  نیز دراین نشست خبری  گفت:  امور عمرانی استانداری قم  معاون هماهنگی 
دسترسی شهرک شهاب ایجاد شده است و واگذاری اراضی در این شهرک هیچ مشکلی 

ندارد. 
محسن بهشتی با اشاره به پروژه کیوانفر اظهار کرد: این پروژه در چند جلسه در شورای 
ترافیکی مورد بررسی قرار گرفت، شورای ترافیک در خصوص پروژه به جمع بندی نرسید، 
ولی شورای شهر مصوبه در این خصوص داد و شورای حل اختلاف رای به اجرای پروژه با 

لحاظ طرح های ترافیکی شهر داد.
وی ادامه داد: پروژه کیوانفر تنها بعد ترافیکی ندارد و خیابان امام خمینی)ره(، خیابان 
حرم نما شهر قم محسوب می شود، اعضای شورای ترافیک قم با اجرای پروژه کیوانفر 
با رای گیری مخالفت کردند و شورای ترافیک جایگاه قانونی برای تصمیم گیری در این 
خصوص دارد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: صنعت کفش استان 
صنعت بزرگی است و فعالان این صنعت علاوه بر احداث شهرک کفش به دنبال ایجاد یک 
نمایشگاه دائمی فرش در قم هستند، احداث شهرک صنعتی کفش در کنار کمربندی 

جدید شهر قم یک ظرفیت برای صنعت کفش استان است.
بهشتی با اشاره به پروژه کمربندی جدید شهر قم اظهار کرد: برای احداث این پروژه 
مجبور به تملک در طول مسیر خواهیم بود، با احداث کمربندی جدید شهر قم از ترافیک 
اتوبان قم تهران کاسته خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: راه دسترسی شهرک شهاب ایجاد 
شده است و واگذاری اراضی در این شهرک هیچ مشکلی ندارد، البته کسی هنوز ساخت 
و ساز در شهرک انجام نداده است تا سند اخذ کند، باید مشوق هایی برای بنکداران در نظر 

گرفته شود تا از مرکز شهر قم به شهرک شهاب انتقال پیدا کنند.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

احداث بوستان هزار هکتاری فرصتی 
برای همدلی نسل های مختلف 

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: باید 
با برنامه ریزی مناسب و با محوریت افزایش نشاط اجتماعی نسل های مختلف 

انقلاب را به هم نزدیک کنیم.
 حسن مالکی نژاد با اشاره به اهمیت توجه به فضای سبز در بهبود اقلیم شهر 
قم و جذب گردشگر اظهار داشت: شهر قم به  عنوان یکی از مهم ترین قطب های 
ارتقاء امکانات شهروندی و در نتیجه جذب  مذهبی نیازمند برنامه ریزی برای 

توریسم است.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم عملکرد سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم را در سال های اخیر مثبت ارزیابی کرد و افزود: 
شهر قم امروز به مرز استاندارد سرانه فضای سبز رسیده و چند منطقه نیز از مرز 

استاندارد نیز گذشته است.
وی به بوستان هزار هکتاری اشاره کرد و گفت: احداث بوستان هزار هکتاری 
با ایجاد کاربری های مختلف در آن یکی از پروژه های لازم برای شهر قم بوده که 
می تواند علاوه بر افزایش سرانه فضای سبز یکی از جاذبه های توریستی شهر قم 

نیز به حساب بیاید.
مالکی نژاد طراحی بوستان هزار هکتاری را بر اساس پاسخگویی به نیاز شهر 
دانست و تصریح کرد: گام نخست در طراحی این بوستان شناخت جامعه هدف 
آن و طراحی و مشخص کردن کاربری هایی با تأمین خواسته های این جامعه هدف 

بوده است.
وی طراحی زمین ها بازی و ورزشی، محوطه هایی برای اجرای تئاترهای خیابانی 
و ایجاد امکانات تفریحی و فرهنگی را بخشی از نیازهای شهروندان و زائران عنوان 
و بیان کرد: شناخت نیازهای جوانان و تأمین خواسته های آن به عنوان یک دغدغه 

اصلی شهرداری در این بوستان دیده  شده است.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر لزوم 
ایجاد نشاط اجتماعی در جامعه خاطرنشان کرد: ایجاد نشاط اجتماعی و امید 
باید در برنامه های شهرداری و شورای شهر دیده  شده و این تغییر نگرش باید در 

برنامه های مذهبی مانند برگزاری یادواره شهدا نیز لحاظ شود.
مالکی نژاد بوستان هزار هکتاری را فضایی مناسب برای نزدیک کردن نسل های 
مختلف انقلاب به هم دانست و تأکید کرد: نمی توانیم بخشی از نیازهای جوانان 
مانند نیاز به تفریح و شادی را برای آن ها نادیده بگیریم، بلکه باید با برنامه ریزی 
فرهنگی مناسب نسل اول انقلاب و شهدا را با جوانان در فضایی شاد و سالم 

نزدیک کنیم.
وی پلاک زدن بخشی از درختان بوستان را به نام شهدا از اقدامات مناسب 
فرهنگی در بوستان هزار هکتاری خواند و ادامه داد: باید به بوستان هزار هکتاری 
به عنوان فرصتی برای جمع کردن همه اقشار جامعه نگاه کرد و نباید هیچ یک از 

طیف های جامعه در این بوستان نادیده گرفته شود.

توسط سازمان زیباسازی شهرداری قم انجام شد

اجرای اولین نقاشی دیواری تمثال 
سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی 

مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اجرای اولین نقاشی دیواری تمثال 
سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی در کشور در چهار راه شهداء شهر مقدس قم 

خبر داد.
 موسوی منش با اعلام این خبر گفت: زیباسازی محیط شهری و اجرای نقاشی 

دیواری علاوه بر زیبایی بصری، تاثیر غیر قابل انکاری بر ذهن مخاطب دارد.
بیشتر  آشنایی  و  شهادت  و  ایثار  فرهنگ  ترویج  منظور  به  اینکه  بیان  با  وی 
شهروندان با شهدای بزرگوار، نقاشی دیواری تمثال شهدا در برنامه شهرداری قم 
قرار دارد، اظهار کرد: برای زنده نگه داشتن یاد شهدا و همچنین ماندگارتر کردن 
نام سردار کفر ستیز اسلام شهید سلیمانی این دیوار نگاره شروع شده و انشاءالله 

در روز ۲۲ بهمن رونمایی می گردد.
مدیرعامل سازمان زیبا سازی در خصوص این نقاشی دیواری خاطرنشان کرد: 
این پروژه در 300 متر مربع مساحت توسط مجرب ترین تیم هنری سازمان در 

حال اجراست.
موسوی منش یادآور شد: همچنین در سال های اخیر تمثال سردار شهید 
مهدی زین الدین و شهید عباس اکبری  در میدان زین الدین و تصاویر شهیدان 
جواد دل آذر،محسن حججی و غیره بر دیوارهای شهری نقاشی شده است و 

انشاءلله این روند در سالهای آتی هم ادامه پیدا خواهد کرد.
وی در ادامه با توجه به حضور زائران در نوروز 99 در شهر قم و همچنین ترویج و 
تبلیغ مباحث دینی و مذهبی به اجرای نقاشی دیواری به منظور استقبال از بهار 
99 اشاره کرد و افزود: در همین راستا اجرای 5 هزار مترمربع نقاشی دیواری تا 
پایان سال جاری به منظور شاداب سازی و دیوار تکانی در جداره های شهری در 

دستور کار سازمان زیباسازی شهرداری قم قرار گرفته است. 

مدیر کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

شهرداری قم مبلغی از وجوه اخذ جریمه 
های رانندگی دریافت نکرده است

مدیر کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با اشاره به اینکه وجوه حاصل از 
اخذ جریمه های تخلفات رانندگی در درون شهرها به نیروی انتظامی و شهرداری 
ها و دهیاری ها اختصاص می یابد، گفت: از این مبالغ تقریبا وجهی به شهرداری 

داده نمی شود.
علی اصغر جدی در خصوص انتقاد مردمی که چرا مردم باید هزینه کوتاهی 
شهرداری را پرداخت کنند، اظهار کرد: مطابق ماده ۲3 قانون رسیدگی به تخلفات 
رانندگی مصوب ۱3۸9 وجوه حاصل از اخذ جریمه های تخلفات رانندگی در 
سراسر کشور به حساب درآمدی عمومی کشور نزد خزانه دارایی کل واریز می شود.
مدیر کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم ادامه داد: این مبلغ در درون 
شهرها به نیروی انتظامی و شهرداری ها و دهیاری ها اختصاص می یابد و در متن 
قانون نحوه هزینه کرد آن برای خط کشی معابر، تهیه و نصب علائم راهنمایی و 

رانندگی، احداث پل های عابر پیاده و اصلاح هندسی معابر درج شده است.
جدی گفت: از مبالغ وصولی جریمه های رانندگی مبلغ بسیار ناچیزی )نزدیک 
به صفر( به شهرداری اختصاص یافته و تقریبا وجهی به شهرداری داده نمی شود 
که از سال ۱39۴ مکررا از سازمان برنامه بودجه کشور موضوع پیگیری شده و حتی 
با نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این باره مکاتبه شده است.
وی با تاکید بر اینکه تاکنون شهرداری موفق به دریافت اعتبار فوق نشده است، 
خاطرنشان کرد: ولی با تمهیداتی که در لایحه بودجه سال ۱399 سنجیده شده 
در نظر است از محل سایر درآمدهای شهرداری اعتبار لازم برای تملک و ساخت 

پارکینگ لحاظ شود.
 

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

اجرای پروژه توسعه کانال های دفع 
آب های سطحی 

شهردار منطقه چهار قم از اجرای پروژه توسعه کانال های دفع آب های سطحی 
منطقه ۴ با ۸ میلیارد ریال اعتبار خبر داد.

 مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به پروژه های منطقه چهار در بخش ایجاد 
و توسعه کانال های انتقال آب های سطحی، گفت: احداث کانال دفع آب های 
سطحی با 500 میلیون تومان شروع شده و 300 میلیون تومان هم افزایش داشته 

و در حال انجام است.
آیت الله  بلوار  آب  منابع ذخیره  تکمیل  به  اشاره  با  قم  منطقه چهار  شهردار 
بروجردی افزود: توسعه کاشت و بهسازی معابر 500 میلیون تومان اعتبار داشته و 

بیش از ۸0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
اصفهانیان مقدم به پروژه پیاده روسازی بلوار امین که از سال های قبل ادامه 
داشته اشاره کرد و گفت: اعتبار این پروژه ۶00 میلیون تومان بوده و فاز اول آن 

امسال تکمیل می شود.
وی با اشاره به اجرای پروژه مناسب سازی رفت و آمد معلولین با ۲50 میلیون 
ریال اعتبار، خاطرنشان کرد: احداث چاه جذبی با اعتبار یک میلیارد تومان در 
حال انجام است که ۴5 چاه تجهیز شده و جمعا ۸5 مورد حلقه چاه تجهیز و 

بهسازی و احداث شده است.
شهردار منطقه چهار قم همچنین گفت: اجرای نقاشی دیواری با مساحت ۲ 
هزار و ۶75 مترمربع و اعتبار یک میلیارد ریالی از دیگر پروژه های شهرداری منطقه 

چهار بوده است.

استاندار قم:

قم در ۱8 ماه گذشته هیچ مساله امنیتی نداشته است

. الكافي : ج ٦ ص ٢٩٦ ح ٢٣

همزمان با ۱۲ بهمن ماه؛

بیت امام خمینی)ره( در قم گلباران شد

بیت امام خمینی)ره( در قم در اولین روز از دهه مبارکه فجر با حضور اقشار مختلف مردم گلباران شد.
مراسم گلباران بیت تاریخی رهبر کبیر انقلاب در قم قبل از ظهر روز شنبه ۱۲ بهمن ماه در سالروز 
ورود امام خمینی )ره( به میهن اسلامی با حضور جمع کثیری از نیروهای مسلح استان، خانواده معظم 

شهدا، طلاب، بسیجیان و اقشار مختلف مردم همیشه در صحنه قم برگزار شد.
جمعی از فرماندهان نظامی و انتظامی، تعدادی از اساتید حوزه و اعضای دفتر مقام معظم رهبری در 
قم نیز از جمله شرکت کنندگان در این مراسم بودند که یاد و خاطره بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران 

را گرامی داشتند.
حاضران در این مراسم در حالی که شاخه های گل و تصاویر امام خمینی )ره(، مقام معظم رهبری 
و سردار حاج قاسم سلیمانی را در دست داشتند، با شعارهایی همچون »الله اکبر«، »راه امام و شهدا 
زنده است رهبر ما همیشه پاینده است«، »استقلال آزادی پیام انقلاب است جمهوری اسلامی مظهر 
انقلاب است«، »یاد امام خمینی پاینده باد خامنه ای رهبر ما زنده باد« و »تجدید بیعت می کنیم با رهبر، 
خامنه ای این رهبر دلاور« با آرمان های امام راحل و انقلاب تجدید عهد کرده و اطاعت مطلق خود را 
از منویات مقام معظم رهبری اعلام کردند.مردم ولایتمدار قم همچنین با شعارهای »مرگ بر آمریکا«، 
»مرگ بر اسرائیل«، »مرگ بر انگلیس«، »مرگ بر آل سعود« و »مرگ بر منافق« ضمن اعلام انزجار خود 
از جنایت های مستکبران در منطقه، نقشه شوم آمریکا و رژیم اشغالگر قدس با عنوان معامله قرن را ظلم 

به مظلومان فلسطین دانستند.
زنگ انقلاب در حرم حضرت معصومه)س( نواخته شد

لازم به ذکر است صبح دیروز نیز زنگ انقلاب در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت 
)ع( با حضور نیروهای مسلح استان و اقشار مختلف مردم نواخته شد و حاضران پس از این مراسم مسیر 
حرم حضرت معصومه )س( تا بیت تاریخی امام خمینی )ره( در قم را در حالی که شاخه های گل در 
دست داشتند و شعارهای انقلابی سر می دادند راهپیمایی کردند.  همچنین صبح دیروز مراسم نواخته 

شدن زنگ انقلاب که در مدرسه ریحانه النبی با حضور استاندارقم برگزار شد.

فرماندار قم خبرداد

تایید صلاحیت ۱۲5 نامزد انتخابات مجلس
 درحوزه انتخابیه قم 

فرماندار قم گفت: صلاحیت ۱۲5 نامزد انتخابات یازدهمین مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابی 
استان قم تایید شد که از این میان 9 تن خانم و ۱۱۶ تن آقا هستند. 

"مرتضی حیدری" بیان کرد: امروز مطابق با برنامه انتخابات، شورای محترم نگهبان از طریق وزارت 
کشور اسامی افراد تایید صلاحیت شده را بعد از بررسی وضعیت افرادی که در دور اول رد صلاحیت 
شده بودند،  اعلام کرد که بر اساس آن ۱۲5 از نامزدهای شرکت در انتخابات مجلس شورای اسلامی از 

استان قم مورد تایید صلاحیت قرار گرفتند.
وی افزود: از میان این افراد کسانی که در دوره قبل صلاحیتشان تایید شده بود و در این دوره رد شده 
است، از امروز تا چهاردهم بهمن ماه جاری فرصت دارند که به صورت کتبی اعتراض خود را به شورای 

نگهبان اعلام کنند تا مجددا به وضعیت آنان رسیدگی شود.
وی در توضیحاتی بیشتر ادامه داد: تعداد افراد تایید صلاحیت شده استان در دوره اول 79 تن بود 
که اکنون این رقم به ۱۲5 تن رسیده است،  این بدان معناست که تعدادی از افراد که صلاحیتشان 
تایید نشده بود اکنون صلاحیت آنان تایید شده است، اما ممکن است افرادی باشند که در دوره قبل 
صلاحیتشان تایید شده باشد ولی در این دوره صلاحیت آنان رد شده باشد که این افراد همان طور که 

ذکر شد فرصت اعتراض دارند.
فرماندار قم همچنین گفت: برای برگزاری انتخابات پرشور در قم، استان به هشت منطقه تقسیم شده 
است که چهار مورد آن در شهر قم و چهار مورد نیز در بخش های مربوطه است که همگی در آمادگی 

کامل به سر می برند.
وی بیان کرد: در مجموع حدود ۲0 هزار تن در جریان برگزاری انتخابات در قم مشارکت دارند و برای 
هفت هزار تن نیز یک هفته مانده به انتخابات دوره های آموزشی لازم برای اجرای دقیق فرآیندهای 
انتخاباتی برگزاری خواهد شد. وی ادامه داد: تاکید می کنم زمان قانونی برای تبلیغات انتخابات از 
بیست و چهارم بهمن ماه جاری خواهد بود و لازم است همه داوطلبان تایید صلاحیت شده به این نکته 

توجه کافی را داشته باشند.


